
Møte nr. 1/21 

Haugaland kontrollutvalgssekretariat IKS 

SULDAL KONTROLLUTVAL 

INNKALLING TIL MØTE I KONTROLLUTVALET 

Dato: torsdag 11. februar 2021 
Tid: kl. 10.00     
Stad: Suldal kommunehus, kommunestyresalen 

Forfall melder du til:  Haugaland Kontrollutvalgssekretariat IKS, tlf. 959 86 977 
eller på e-post: post@kontrollutvalgene.no 

Ved forfall blir varamedlemmer kalla inn særskilt. Medlemmer som meina seg ugilde, må gi 
melding om dette slik at varamedlemmer kan innkallast. Sakskartet vil bli lagd ut på 
kommunen si nettside og på www.kontrollutvalgene.no 

Saker merka Ikkje offentleg jamfør off. l., blir berre sende til medlemmer/varamedlemmer. 

Kommunedirektøren er invitert i sak 2 - 3 

SAKLISTE: 

01/21 Godkjenning av protokoll frå møte 12.11.20 

02/21 Referat- og orienteringssaker 11.02.21 

03/21 Orientering frå administrasjonen  

04/21 Forvaltningsrevisjonsrapport – «Psykisk helsehjelp» 

05/21 Tinging av nytt forvaltningsrevisjonsprosjekt – «Kritisk kompetanse» 

06/21 Årsmelding for kontrollutvalet 2020 

Ymse 

Aksdal, 04.02.21 

Tormod Skeie (sign.) Odd Gunnar Høie 
Kontrollutvalsleiar Utvalssekretær  

Kopi:  Ordførar (møte- og talerett) 
Revisor (møte- og talerett) 
Kommunedirektør (er invitert i sak 2 - 3) 
Varamedlem (til orientering) 
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SAKSGANG 

Utval Møtedato Saksnummer 
Kontrollutvalet 11.02.21 01/21 
   
 
Saksansvarleg: Arkivkode: Arkivsak: 
Odd Gunnar Høie 033  
 
 
GODKJENNING AV PROTOKOLL FRÅ MØTE 12.11.20 
 
 
 
Sekretariatet sitt framlegg til vedtak: 
 
Protokoll frå møte i Suldal kontrollutval 12.11.20 blir godkjent slik han ligg føre. 
 
 
 
Vedlegg: protokoll frå kontrollutvalsmøte 12.11.20 
 
Saksorientering: 
Utkast til protokoll frå kontrollutvalet sitt møte 12.11.20 følgjer vedlagt. Protokollen er 
gjennomlest og godkjent av leiar i etterkant av møtet og er oversendt kommunen slik han ligg 
føre. Det er ikkje kommet merknader til vedlagt protokoll. 
 
Protokollen godkjennast formelt i dette møtet, og utvalsleiar eller evt. møteleiar vil så signere 
protokollen.  
 
 
 
Aksdal, 04.02.21 
 
 
 
Odd Gunnar Høie 
Seniorrådgjevar/utvalssekretær 
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SULDAL KONTROLLUTVAL 

 
PROTOKOLL 

 
Torsdag 12. november 2020 blei det halde møte i Suldal kontrollutval under leiing av leiar  
Tormod Skeie.  
 
MØTESTAD: Suldal kommunehus, kommunestyresalen  
  
MØTESTART-MØTESLUTT: kl. 11.10 – 13.40, inkl. pause 
  
MØTANDE MEDLEMMER: 
 
 
 
MØTANDE VARAMEDLEMMER: 

Tormod Skeie (SV), Eldbjørg Sivertsen (Uavh.), 
Henrik Halsne (Ap), Per Gudmund Øxtra (Sp)  
og Ragnhild Sukka (V)   
 
Ingen 

 
FORFALL: 

 
Ingen 

 
FRÅ SEKRETARIATET MØTTE: 

 
Seniorrådgjevar Odd Gunnar Høie, 
Haugaland Kontrollutvalgssekretariat IKS 

  
FRÅ REVISJONEN MØTTE: Rekneskapsrevisor Tore Kristensen –  

Rogaland Revisjon IKS  
  
FRÅ ADMINISTRASJONEN MØTTE: Kommunalsjef for helse og omsorg Grethe Jæger 

Anglevik i sak 22. Rådmann Øyvind Valen 
orienterte kort om framlegget til budsjett.  
 

ANDRE SOM MØTTE: Ingen 
  
MERKNADER TIL INNKALLING:  Ingen 
  
MERKNADER TIL SAKLISTE: Ingen  
 
Rådmann Øyvind Valen orienterte kort om framlegget til budsjett i samanheng med sak 24.  
Utvalet v/utvalsleiar takka rådmannen for samarbeidet og ønskte han lykke til med 
pensjonisttilværa.  
 
FØLGJANDE SAKER BLEI HANDSAMA: 
 
SAK 21/20 GODKJENNING AV PROTOKOLL FRÅ MØTE 17.09.20 
 
Sekretariatet si innstilling: 
Protokoll frå møte i kontrollutvalet 17.09.20 blir godkjent slik han ligg føre. 
 
Handsaming i kontrollutvalet 12.11.20: 
Utvalet hadde ingen merknader til protokollen.  
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Samrøystes vedtak i kontrollutvalet 12.11.20: 
 
Protokoll frå møte i kontrollutvalet 17.09.20 blir godkjent slik han ligg føre.  
 
SAK 22/20 ORIENTERING FRÅ ADMINISTRASJONEN – 

KOMMUNALSJEF FOR HELSE OG OMSORG 
 
Sekretariatet si innstilling: 
Suldal kontrollutval tek gjennomgangen frå kommunalsjef helse og omsorg om sitt arbeid og 
ansvarsområde til orientering. 
 
Handsaming i kontrollutvalet 12.11.20: 
Kommunalsjef Anglevik orienterte om sine ansvars- og arbeidsoppgåver. Ho gjorde greie for 
dei ulike einingane, og korleis dei var organisert. Korona-situasjonen hadde blitt handsama på 
ein god måte, meinte ho. Det hadde ikkje vore mange smitteutbrot i Suldal til no.  
 
Utvalsleiar refererte frå kommunestyret og eit spørsmål frå ordførar om den pågåande 
forvaltningsrevisjonen om «Miljøtenesta». Vil revisjonen også sjå på psykisk helse hos dei 
eldre? Utvalet meinte det ville vera til nytte å få inn dette aspektet også. Revisor noterte seg 
innspelet.  
 
Utvalseiar takka for orienteringa.  
 
Samrøystes vedtak i kontrollutvalet 12.11.20: 
 
Suldal kontrollutval tek gjennomgangen frå kommunalsjef helse og omsorg om sitt arbeid og 
ansvarsområde til orientering. 
 
SAK 23/20 FORENKLA ETTERLEVINGSKONTROLL AV ØKONOMI-

FORVALTNINGA FOR 2019 - REVISOR SI 
ATTESTASJONSUTTALE 

 
Sekretariatet si innstilling: 
Suldal kontrollutval tar vedlagte attestasjonsuttale frå Rogaland Revisjon IKS om 
økonomiforvaltninga for 2019 og revisor si gjennomgang til orientering.  
 
Handsaming i kontrollutvalet 12.11.20: 
Revisor Kristensen gjorde greie for at i den nye kommuneloven er det krav om at revisor skal 
utarbeida ein forenkla etterlevingskontroll kvart år. Han gjorde greie for revisjonen sin 
attestasjonsuttale.   
 
Samrøystes vedtak i kontrollutvalet 12.11.20: 
 
Suldal kontrollutval tar vedlagte attestasjonsuttale frå Rogaland Revisjon IKS om 
økonomiforvaltninga for 2019 og revisor si gjennomgang til orientering.  
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SAK 24/20 ORIENTERING OM REVISJONSPLAN FOR 
REKNESKAPSÅRET 2020 

 
Sekretariatet si innstilling: 
Suldal kontrollutval tar revisjonsplan 2020 frå Rogaland Revisjon IKS om 
rekneskapsrevisjonen og presentasjon frå oppdragsansvarleg revisor om interimsrevisjonen så 
langt i 2020 til orientering. 
 
Handsaming i kontrollutvalet 12.11.20: 
Revisor Kristensen gjorde greie for planen og svara på spørsmål.  
 
Samrøystes vedtak i kontrollutvalet 12.11.20: 
 
Suldal kontrollutval tar revisjonsplan 2020 frå Rogaland Revisjon IKS om 
rekneskapsrevisjonen og presentasjon frå oppdragsansvarleg revisor om interimsrevisjonen 
så langt i 2020 til orientering. 
  
SAK 25/20 VAL AV NYTT FORVALTNINGSREVISJONSPROSJEKT  
 
Sekretariatet si innstilling: 
 
Suldal kontrollutval ber Rogaland Revisjon IKS om å leggje fram utkast til prosjektmandat på 
forvaltningsrevisjon eller eigarskapskontroll av ………………….. i neste møte. 
 
Handsaming i kontrollutvalet 12.11.20: 
Utvalet var samd om å velja «Kritisk kompetanse». Dette prosjektet er prioritert som neste 
prosjekt i den nye planen for forvaltningsrevisjon. Forvaltningsrevisor blei beden om å 
utarbeida eit prosjektmandat til neste møte.  
 
Samrøystes vedtak i kontrollutvalet 12.11.20: 
 
Suldal kontrollutval ber Rogaland Revisjon IKS om å leggje fram utkast til prosjektmandat på 
forvaltningsrevisjonsprosjektet «Kritisk kompetanse» i neste møte. 
  
SAK 26/20 FRAMLEGG TIL MØTEPLAN FOR 2021 
 
Sekretariatet si innstilling: 
Kontrollutvalet i Suldal vedtar følgjande møteplan for 2021: 
torsdag: 11.02, 29.04, 17.06, 09.09 og 04.11 – kl. 10.00. 
Utvalssekretær kan i samråd med leiar endre møtedato om det vert naudsynt.  
 
Handsaming i kontrollutvalet 12.11.20: 
Utvalet hadde ingen merknader og slutta seg til framlegget.  
 
Samrøystes vedtak i kontrollutvalet 12.11.20: 
 
Kontrollutvalet i Suldal vedtar følgjande møteplan for 2021: 
torsdag: 11.02, 29.04, 17.06, 09.09 og 04.11 – kl. 10.00. 
Utvalssekretær kan i samråd med leiar endre møtedato om det vert naudsynt.  

5



Møte nr. 4/20 

4 
 

SAK 27/20 REFERAT- OG ORIENTERINGSSAKER 12.11.20 
 
30. Statusoversyn pr. november 2020 
31. KST vedtak 22.09.20, sak 45/20 Fritak frå politisk verv 
32. KST vedtak 22.09.20, sak 46/20 Val av nytt varamedlem til kontrollutvalet 
33. KST vedtak 22.09.20, sak 54/20 Reglementet til kontrollutvalet 
34. KST vedtak 22.09.20, sak 59/20 Oppfølging av rapport «Klima og energiplan» 
35. KST vedtak 22.09.20, sak 65/20 Plan for forvaltningsrevisjon og eigarskapskontroll 
36. Reglement for kontrollutvalet - etter KST vedtak 
37. Protokoll frå representantskapsmøte i RYMI 01.09.20 
38. Innkalling til repr. møte i Haugland brann og redning IKS – 13.11.20 
39. NKRF/dept. 24.08.20 – Enkeltrepresentanter kan delta digitalt i et ellers fysisk møte 
40. NKRF/dept. 02.10.20 – Sekretariatet kan delta digitalt i fysiske møter i kontrollutvalget 
41. Kommunedirektøren kan ikke endre eller redusere kontrollutvalgets budsjettforslag for 

kontrollarbeidet – svarbrev frå KMD 
42. Foreløpig invitasjon til Forum for kontrollutvalg i Rogaland sin konferanse i Sandnes 

25.02.21 
 
Handsaming i kontrollutvalet 12.11.20: 
Leier gjorde greie for referatsakene. Medlemmene peika på at dei ikkje var blitt invitert til 
folkevaldopplæringa den 03.11.20 om eigarskapsforvaltning. Utvalet meiner det er viktig at 
kontrollutvalsmedlemmene blir invitert til all folkevaldopplæring.  
 
Utvalet hadde elles ingen særskilte merknader til referatsakene.  
 
Samrøystes vedtak i kontrollutvalet 12.11.20: 
 
Suldal kontrollutval tar referat- og orienteringssakene 30 – 42 til orientering. 
 
YMSE 
Barnevernet  
Tormod Skeie orienterte frå eit møte han og Eldbjørg Sivertsen hadde hatt med eit ektepar. 
Paret ønskte at kontrollutvalet skulle bli kjent med deira oppleving av møte med barnevernet. 
Saka til ekteparet hadde starta i februar 2018. Barnevernet meinte foreldra hadde brote 
barnevernlova og ville nytta lova sin paragraf 4.12 (fråtakelse av foreldreansvar). Etter bruk 
av advokat og klage til fylkesmannen, fekk foreldra medhald på fleire punkt. Heimen var 
sterkt traumatisert av hendinga og hadde søkt kostnadskompensasjon frå kommunen. 
Kommunen hadde kome med tilbod om kompensasjon, på vilkår av at dei godtok å fråfalle 
retten til seinare å kunne reise krav mot kommunen.  
 
Utvalet vil vurdere om det er aktuelt med ein felles forvaltningsrevisjon av barneverntenesta 
saman med Sauda i løpet av perioden.  
 
Sekretariatet har i etterkant av møtet fått opplyst frå fylkesmannen at dei hadde tilsyn med 
Indre Ryfylke barnevern hausten 2017, og at det ble avdekka avvik. Tilsynet blei avslutta i 
januar 2020. Fylkesmannen har ikkje planlagt tilsyn med barneverntenesta i 2021.  
 
Utvalet blei samd om å be rådmannen svara på to spørsmål til neste møte.  
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Samrøystes vedtak i kontrollutvalet 12.11.20 
 
Suldal kontrollutval ber rådmannen svara skriftleg og orientera i neste kontrollutvalsmøte om 
følgjande spørsmål: 
 

1. Kan kommunen fråskriva seg ansvar for ei teneste dei betalar ein annan kommune for 
å utføra?  

2. Er det vanleg praksis at kommunen tilbyr kostnadskompensasjon eller erstatning, mot 
at den som søkjer om kompensasjon/erstatning fråfell retten til å kunne reise seinare 
krav ?   

 
 
Neste møte: torsdag 11.02.21, kl. 10.00  
 
Saker: orientering frå kommunalsjef oppvekst, svar på spørsmål om barnevernet, prosjektplan 
om «Kritisk kompetanse» og årsmelding. 
 
 
 
Sand/Aksdal, 12.11.20 
 
 
 
Tormod Skeie        Odd Gunnar Høie 
Leiar         Kontrollutvalssekretær 
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SAKSGANG 

Utval Møtedato Saksnummer 
Kontrollutvalet 11.02.21 02/21 
   
 
Saksansvarleg: Arkivkode: Arkivsak: 
Odd Gunnar Høie 033  
 
 
REFERAT- OG ORIENTERINGSSAKER 11.02.21 
 
 
Sekretariatet sitt framlegg til vedtak: 
 
Suldal kontrollutval tar referat- og orienteringssakene 1 – 11 til orientering. 
 
 

1. Spørsmål om barnevernet v/kommunedirektøren 
2. Rapport frå tilsyn med Indre Ryfylke Barnevern sitt arbeid med undersøkingssaker – 

Fylkesmannen i Rogaland 04.12.17 
3. Avslutning av tilsyn med barneverntenesta i Indre Ryfylke – Fylkesmannen i Rogaland 

27.01.20 
4. Jule- og nyttårsbrev til ordførar – kopi til kontrollutvalet – frå Gerd Krisin Høivik 
5. Kopi av svarbrev til Gerd Kristin Høivik – frå ordførar, dagsett 15.01.21 
6. Forlik i Suldal Bad-konflikten – Suldalsposten 29.01.21 
7. Statusoversyn pr. februar 2021 
8. Oversyn over kostnadane til kontroll og revisjon 2020  
9. Perioderapportering pr. 31.12.20 frå Rogaland Revisjon 
10. Protokoll frå representantskapsmøte i Haugaland brann og redning IKS – 13.11.20 
11. Kronikk i Kommunal rapport 15.12.20 – Kommunale kontrollutval –lokaldemokratiets 

vaktbikkje 
 

Saksorientering: 
Sakene blir lagde fram for kontrollutvalet til orientering.   
 
Vedk. punkt 1- barnevernet 
Kontrollutvalet gjorde følgjande vedtak i møtet 12.11.20 undre sak Ymse:  
 

Suldal kontrollutval ber rådmannen svara skriftleg og orientera i neste kontrollutvalsmøte 
om følgjande spørsmål: 
 

1. Kan kommunen fråskriva seg ansvar for ei teneste dei betalar ein annan kommune 
for å utføra?  
 

2. Er det vanleg praksis at kommunen tilbyr kostnadskompensasjon eller erstatning, 
mot at den som søkjer om kompensasjon/erstatning fråfell retten til å kunne reise 
seinare krav ?   
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I e-post 02.12.20 har rådmann Øyvind Valen sendt følgjande svar – deler av svaret er unntatt 
offentligheit jf. §13 Opplysningar som er underlagde teieplikt – Offentleglova.   

Eg legg til grunn at opplysningane som kjem fram i referatet til kontrollutvalet er 
vurdert som opne og offentlege av kontrollutvalet sidan det ikkje framgår at møtet er 
lukka. Eg meiner nok at skildringa av situasjonen i referatet burde vore handsama i eit 
lukka møte, og vil be om at mitt svar i alle fall blir unnateke offentleg. Eg har sjølvsagt 
anonymisert svaret, men det vil likevel vera mange som gjenkjenner saka med 
utgangspunkt i det eg skriv. Skal det ligga offentleg må sitata i kursiv takast ut, men eg 
vil likevel be om at dei blir sendt ut til kontrollkomiteen sine medlemmer. 

Dei to spørsmåla derimot, er greie å svara for i ope møte, men dersom utvalet vil 
legga til grunn skildringa utvalsmedlemmer har fått av familien bør møtet lukkast. 

Bakgrunnsskildringa: 

Det er fleire ting i skildringa leiar og nestleiar har fått som er ufullstendig, og etter 
barnevernet si oppfatning svært misvisande Det er eit viktig moment at Fylkesmannen 
meiner at det var rett å oppretta tilsynssak, men at det var sjølve lovbruken som var 
feil. Rutinane for dette er seinare retta opp i tenesta. I denne saka er det på ein måte to 
stadier: 

Fyrst sjølve saka med tilsyn og vurdering, ei vurdering som ikkje enda med 
omsorgsovertaking eller tiltak. I denne perioden var det naturleg barneverntenesta 
som på vanleg måte var i saka, og kommuneleiingane var ikkje involvert. 
Kontrollkomiteen må lukka møtet dersom dei vil ta utgangspunkt i foreldra si 
skildring, i tilfelle ber eg om at barnevernsleiar kan delta saman med kommunalsjef. 
Det må i tilfelle avklarast kor langt ned i ei enkeltsak kontrollutvalet bør/har høve til å 
gå. 

I etterkant kom spørsmålet om erstatning og dekning av kostnader. På vanleg måte var 
kommuneadvokaten vår involvert, slik at det var denne som gav svar. Noko blei dekka, 
medan noko var det avslag på. Juridisk handsaming meiner rådmannen er svært viktig 
for å sikra at det blir lik behandling. I denne fasen var kommuneleiing involvert, men 
det er naturleg at det er rådmannen i Sauda, fordi fullmaktene i 
vertskommunesamarbeid blir gitt til han. Underteikna var likevel informert og 
involvert, mellom anna ved å etterspørja svar når dette blei etterlyst av foreldre, og 
gjennom å ha eige møte med foreldra. 

 

Svar på spørsmåla: 

1. Kommunestyret i Suldal har fullt ansvar for barnevernet sjølv om det er inngått 
vertskommunesamarbeid. Det betyr også at kontrollkomiteen som deira organ kan be 
om innsyn og vedta forvaltningsrapport. På same måte har rådmannen også ansvaret. 
Dette har eg gjort greie for i brev til foreldra:…………………………………………….. 
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2. Det er ikkje ofte det blir gjort avtalar som ikkje direkte kan heimlast i ein opplagt rett. 
I forkant av dette har det vore korrespondanse mellom kommuneleiing, foreldre og 
kommuneadvokat, og det er betalt ut dei beløpa som ein normalt dekkar. 

 Det er også gjort greie for kva tilbod som er normalt blir gitt og som barnevernet 
oppfattar det er takka nei til.  Når det i dette tilfellet likevel blei gitt eit tilbod, så var 
det fordi det var eit håp om at dette kunne bidra til å avslutta saka både fysisk og 
mentalt.  I brevet er dette grunngjeve slik:…………………………………….. 
 
Konklusjonen er med andre ord at det ikkje er ofte det blir gitt slike tilbod, men når 
slike tilbod blir gitt så ligg det ofte inne ein avtale om at dette er avslutning av saka. 

 
 
Kommunedirektør og kommunalsjef vil delta i møtet for å kunne utdjupa svara, og svara på 
spørsmål får medlemmene.  
 
 
 
Aksdal, 04.02.21 
 
 
Odd Gunnar Høie 
Seniorrådgjevar/utvalssekretær 
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Haugaland Kontrollutvalgssekretariat IKS – Postboks 57 – 5575 Aksdal – Tlf.: 959 86 977 
E-mail: post@kontrollutvalgene.no – Web: www.kontrollutvalgene.no 

 

   
 
Suldal kommune 
v/rådmannen 
Eidsvegen 7 
4230 SAND  
 
 
 
Dykkar ref. Dykkar dato Vår ref. Dato 
  20/474/216/ogh 18.11.20 

 
 
 
 
OVERSENDELSE AV VEDTAK I KONTROLLUTVALGET 
 
Vedlagt følger særutskrift fra møtet i Suldal kontrollutvalg 12.11.20, sak Ymse.  
 
Kontrollutvalget gjorde følgende vedtak i saken:  
 
Suldal kontrollutval ber rådmannen svara skriftleg og orientera i neste kontrollutvalsmøte om 
følgjande spørsmål: 
 

1. Kan kommunen fråskriva seg ansvar for ei teneste dei betalar ein annan kommune for 
å utføra?  

2. Er det vanleg praksis at kommunen tilbyr kostnadskompensasjon eller erstatning, mot 
at den som søkjer om kompensasjon/erstatning fråfell retten til å kunne reise seinare 
krav ?   

 
Neste møte i Suldal kontrollutvalg er torsdag 11.02.21. Sekretariatet ber om å få eventuelt 
skriftlig materiale som skal følge saken i god tid før møtet, og senest 01.02.21.  
 
Dersom det er spørsmål, ta gjerne kontakt direkte med utvalgssekretær på tlf. 959 86 977 
eller e-post: ogh@kontrollutvalgene.no 
 
 
Med helsing 
Haugaland Kontrollutvalgssekretariat IKS 
 
 
Odd Gunnar Høie (sign.) 
Utvalgssekretær 
 
 
Vedlegg: særutskrift sak Ymse 12.11.20 
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E-postadresse: 
fmropost@fylkesmannen.no 
Sikker melding: 
www.fylkesmannen.no/melding 

 Postadresse: 
Postboks 59 
4001 Stavanger 

 Besøksadresse: 
Lagårdsveien 44 
 

 Telefon: 51 56 87 00 
www.fylkesmannen.no/ro 
 
Org.nr. 974 763 230 

  Vår dato:  Vår ref: 

  27.01.2020  2017/8089 
     

  Dykkar dato:  Dykkar ref: 

     
   

 Kontakt saksbehandlar 

 Brit Espeland Nedreaas, 51 56 87 64 
  
 
 
  

Sauda kommune 
Postboks 44 
4201 SAUDA 
 
 

  
 

Avslutning av tilsyn med barneverntenesta i Indre Ryfylke 

Fylkesmannen visar til tilsyn med Indre Ryfylke sitt arbeid med undersøkingar hausten 2017 og 
etterfylgjande korrespondanse og oppfølging for å rette lovbrotet som vart påpeika under tilsynet.  
 
Barneverntenesta har i perioden etter tilsynet satt i verk tiltak for å rette lovbrotet. I mars 2019 
gjennomførte Fylkesmannen stikkprøver i saker som var undersøkt, og i brev av brev av 25.11.2019 
gjorde tenesta greie for det siste gjennomførte tiltaka for å rette lovbrotet.  
 
Tilsynet har og vært tema ved det to dialogmøta som er gjennomført med barneverntenesta i 2019.   
 
På bakgrunn av funna ved stikkprøvene og tenesta sine tilbakemeldingar avslutter Fylkesmannen 
tilsynet. 
 
 
Med helsing 
 
Janne Dahle-Melhus 
fylkeslege/avdelingsdirektør 

  
 
 
 
Brit Espeland Nedreaas 
seniorrådgiver 

 
Dokumentet er elektronisk godkjent 
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                                                                                                               Romjula 2020 
 
Jule- og nyttårsbrev til ordførar Gerd Helen Bø i Suldal kommune  
 
Som fersk grunneigar for gardsnummer 134 bruk 6 ser eg meg nøydd til å senda deg 
eit jule- og nyttårsbrev. Me er midt inne i overtakingsfasen. Undersøkingar blir gjorde, 
planar blir lagde for at me skal busetja oss på Israelsneset samstundes som dei to 
gamle, Valborg og Trygve Høivik, skal ha heimen sin der så lenge dei vil og kan. Me 
gler oss over arbeidet, og me gler oss til å flytta inn, men akkurat nå i desse dagar har 
me blitt utsett for eit framstøyt frå ein nabo som ikkje kan karakteriserast på annan 
måte enn som eit åtak. Norsk Stein som er ein underavdeling av det internasjonale 
konsernet Mibau Stema Group er ute etter større område. Det kinkige med denne 
situasjonen, er at me er usikre på rolla til den politiske leiinga i Suldal kommune. Er 
det slik at politikarane også denne gongen i jakta på arbeidsplassar vel å la verksemda 
på Berakvam eta seg inn i nye naturområde? Eller har me nå fått ein 
politikargenerasjon som vel ein ny kurs der ein tek vare på naturen og dei demokratiske 
rettane til menneska som held til ved dei to fjordarmane som ser ut til å bli råka av ei 
eventuell utviding? Dette brevet må ikkje sjåast på som noko anna enn som eit rop om 
hjelp og ei bøn om avklaring.  
 
Forhistoria: 
Våren 2019 medan me sat i eigarskifteforhandlingar fekk me ein representant på døra 
frå Norsk Stein. Han lanserte planen om ei utviding av drifta. Prosjektgruppa såg på 
vår eigedom som interessant område. Dei ville så gjerne ha eit møte med oss. Me sa 
at me ikkje vil møta dei, men me hyra inn ein advokat som tok seg av kontakten. 
Advokaten vår rådde oss til å opna opp for at Norsk Stein fekk ta ein overflatisk prøve. 
Det var alt dei fekk. Prøven blei tatt og me høyrde ikkje meir frå Norsk Stein før 
desember 2019 då mor mi, Valborg Høivik 88 år, fekk utan forvarsel Odd Hotvedt på 
døra med ein juleblom og eit julebrev. I dette brevet skriv ein om funnresultata og 
prosessen vidare. Det blir sagt at ein skal inngå avtalar med dei ulike grunneigarane 
på nyåret. Etter dette har me ikkje høyrt noko frå Norsk Stein før onsdag 15.desember 
2020 då Odd Hotvedt ringde kl. 20:45.  
 
 
Den første hendinga med kommentar:  
Onsdag 15. desember 2020 kl. 20:45 ringjer Odd Hotvedt. Han seier seg lei for at han 
ikkje har ringt før. Han legg skulda på pandemien. I forkant har han ringt mor mi, 
Valborg Høivik. Mor er 89 år nå og ho veit godt kva slike telefonar inneber. Ho blei 
uroleg.  
 
I telefonsamtalen fortel han at Norsk Stein reknar delar av skogen vår som ein del av 
det nye uttaksområdet. Vår kjære og vakre Øspedal ligg midt i!  Han framstiller det som 
eit lukketreff; her vil det i framtida bli store pengar å tena.  
 
Reaksjonen min er svært negativ. Først av alt seier eg at det er upassande å ta opp 
slike spørsmål i julestrida. - Eg tenkjer at dette kan leggja negative føringar for ei 
julefeiring som i svært høg grad er spesiell i seg sjølv; det er covid-tid.    
 
Deretter er eg tydeleg på at det ikkje er interessant for oss å gjera nokon avtale med 
Norsk Stein. Det er eit verdival tenkt ut frå sosiale, politiske, økonomiske og kulturelle 
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tilhøve. Valet er basert på erfaringar: Alle menneske som på ein eller annan måte er 
knytt til vår del av Sandsfjorden, veit kva naboskapet med Europas største pukkverk 
inneber! Me har mista eit viktig skjærgardsområde, Gongstø, der hamna og 
administrasjonsbygget til Norsk Stein ligg i dag. Denne idyllen vil me aldri få tilbake. I 
det ligg det ei stor sorg. Når bedrifta i tillegg årleg tek ut 12 millionar tonn sand og stein 
og har nesten 900 skipsanløp, er det ei underdriving å karakterisera dette som at me 
merkar drifta godt. Me har lært oss at utslepp av støy, støv og svovelgassar frå brutal 
steinindustri grip inn i liva våre på alle måtar.  
 
Dessutan er det profilen eller merkevara Israelsneset me tenkjer på. Staden og 
familien som held til der skal ikkje vera med på noko som i så stor grad er til skade for 
oss sjølve, naboane, naturen og framtidsplanane våre. Me som held til på Israelsneset 
vil ikkje vera bergprofitørar! Oppdraget vårt er å forvalta området og historia på ein 
måte som gjer at dei som kjem etter oss kan gle seg over det på same måte som me 
håpar at me sjølv skal kunna gjera! I tillegg kjenner me på eit sterkt ubehag i å måtta 
gå inn i eit økonomisk samarbeid med eit firma som Norsk Stein og det internasjonale 
konsernet Mibau Stema Group. Dei går god for eit natursyn og ein form for kapitalisme 
me ikkje står inne for.  
 
Etter denne telefonsamtalen, trudde me at det var gjort med det, men så feil kan ein 
ta.  
 
Den andre hendinga: 
Fredag 18.desember 2020 kl. 14:05 mottek eg eit e-brev frå Odd Hotvedt. I korte trekk 
handlar brevet om utvidingsplanane til Norsk Stein, dei geologiske undersøkingane dei 
har gjort og funna. Han skriv også om sjølve prosessen framover. Hotvedt bed oss ta 
kontakt om me har spørsmål. I same brevet ligg det eit utkast til avtale og eit kart.  
 
Spørsmålet til Ordføraren om utspelet frå Odd Hotvedt og Norsk Stein:  
Er det ikkje naturleg at det er Suldal kommune som tek kontakt med grunneigarar i 
slike saker? Kvar er kommuneadministrasjonen? Kvar er den politiske leiinga? Skal 
ein ta slike utspel frå private aktørar seriøst? Er det slik at det allereie er gjort bindande 
vedtak som me som grunneigar ikkje kjenner til? Sidan me ikkje har gått inn i 
samarbeid med Norsk Stein, sender me spørsmåla til Ordføraren. 
 
Kommentar til kartet og situasjonen nå:  
Kartet syner at me som held til i dette området går frå ein vanskeleg situasjon til ein 
umogleg situasjon. Støyen, støvet og svovelgassane vil krypa tettare inn på oss og 
dersom Odd Hotvedt får det som han vil, vil grenda vår til slutt bli omkransa av høge 
stup. I strekninga frå Straumberget til Indre Jårvik er det snakk om ni husstandar som 
er bufaste. Det gir også meining å nemna dei over 100 hyttene og fritidsbustandene. I 
tillegg til det kjem alle hyttetomtene som ligg klar i Suldal kommune sin arealplan. Alle 
med steinbroterfaring veit at konsekvensane er vidtrekkande. Støyen, støvet og 
svovelgassane når langt. Difor må ein rekna med at Marvik, Indre- og Ytre Åserød, 
Hamborgneset, Slåttå og husstandane rundt Økstrafjorden lir skade. Korleis vil dette 
harmonera med visjonen eller slagordet Skattekammerset Suldal?  
 
Om demokratiske prosessar generelt: 
Kampen for demokrati og demokratiske rettar, må kjempast dagleg på alle arenaer i 
samfunnet. Arbeidet for å ivareta demokratiet må gjerast i heimane, i skulen, i 
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helsesektoren, i kyrkjene, i næringslivet, i rettssystemet, i forvaltingsverket og sjølvsagt 
også i dei folkevalde forsamlingane. Og ikkje berre det; ein må minna kvarandre på at 
det er det me held på med slik at me ikkje mister fokus.  
 
Om den demokratiske prosessen tidleg på 2000-talet: 
I tillegg til å ha dei demokratiske ryggmargsrefleksane på plass, må politikarane ha 
tilgang på kunnskap og informasjon. Ein må skapa robuste diskusjonsarenaer slik at 
ein får fatt i dei beste argumenta. Det er nemleg dei som skal leggja føringar for 
samfunnsomveltingane. Undringa er difor stor når me veit at alle kommunepolitikarane 
gjekk inn for at det vesle steinbrotet på Berakvam skulle veksa til å bli det største i 
Europa. Me har forstått det slik at ikkje ein av politikarane tok dissens. Ingen av dei 
såg ut til å tenkja på omsynet til dei fastbuande og hyttefolket som hadde investert tid 
og pengar i området.  
 
Og det er heller kanskje ikkje rart når ein ser på dei to listene over politikarar i Suldal 
kommune som var aktive i perioden 1999 til 2007 som er dei to periodane då ein la til 
rette for den store utvidinga.  Ingen på dei to listene med kvinner og menn er busette i 
Høyvik eller ved Ottøysundet. (Sjå vedlegg under). For oss er det mange ukjende 
namn, men enkelte av dei kjenner me som gode og omsynsfulle menneske. Me vel å 
tru det beste om alle, men vedtaket dei gjorde har endra landskapet ved fjorden vår 
for evig tid. Vedtaket har også gjort noko med menneska som blir utsett for denne 
drifta. Ein lærer at demokrati kan vera farleg. Ein kjenner på avmakt.  
 
Kva var det som hende med informasjonsflyten? Foreldra mine har fortalt at dei deltok 
på nokre informasjonsmøte. Går ein inn og les sakspapira frå arkiva frå den gongen, 
ser ein at det stemmer. Eg hugsar at dei med stort alvor fortalte oss at Norsk Stein ville 
komma nært opp til område der folk ferdast og bur. Dei fortalde også at legen Elisabeth 
Dramsdahl hadde eit sterkt engasjement for naturen og menneska rundt.  

Engasjementet til Dramsdahl kan ein finna spor av i arkiva til Suldal kommune. Ein finn 
også spor i arkivet til Stavanger Aftenblad.11.desember 2002 har journalisten Ina 
Gundersen ein artikkel på trykk der nokre av Dramsdahl sine tankar blir presentert. Ho 
seier at ««det usynlige støvet» vil gi helseskader i områder langt fra kilden. 
Partikkelforurensning påvirker i alle fall tre ulike lungesykdommer: Astma, kronisk obstruktiv 
lungesykdom og luftveisinfeksjoner. I tillegg kommer økt risiko for kreft og 
hjertesykdommer,...» I same artikkel svarer den dåverande helsesjefen i Suldal kommune: 
«at sikring av arbeidsplasser også gir helsegevinst, slik at dette i sin tur må veies mot 
helsemessige ulemper og risiko ved en utvidet drift.» og : «For støyutsette som har ei positiv 
innstilling til støykjelda (td at dei tener pengar på han) vil støyen vere meir tolerabel enn for 
dei som er kritiske», skriver han.»  

13.11.2002 kan ein av arkivmateriale lesa at LMT-utvalet i Suldal kommune har gjort 
eit vedtak om å utarbeida eit «ikkje-teknisk» samandrag av konsekvensutreiinga. Det 
er Bergvesenet som bed om dette. Om det var dette vedtaket som munna ut i brosjyren 
«... å byggja på STEINGRUNN ein sikker arbeidsplass for generasjonar framover» 
eller om det er snakk om eit anna brosjyremateriale, er uklart. (Sidan pdf-fila er stor, 
legg eg brosjyren til som vedlegg til sjølve e-brevet) Sikkert er det at «... å byggja på 
STEINGRUNN ein sikker arbeidsplass for generasjonar framover» var noko folk las.  
Då eg rydda på sjøhuset og gardmuseet i sommar, fann eg ei lita bunke av brosjyren 
som far min hadde tatt vare på.  
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«... å byggja på STEINGRUNN ein sikker arbeidsplass for generasjonar framover» er 
eit dokument på 28 sider som syner kva som skal skje med steinbrotet i tida framover. 
Ein finn tekniske teikningar, ein finn små portrettintervju med menneska som har 
arbeidsplassen sin ved Norsk Stein og ein finn også små argumentasjonsrekkjer der 
ein argumenterer mot dei kritiske røystene. Formålet med brosjyrematerialet er å 
eliminera all motstand og byggja det helsesjefen i Suldal karakteriserer som ei positiv 
innstilling. Kva hadde skjedd om dei tillitsvalde ved hytteforeingane, Elisabeth 
Dramsdahl som tok til orde for liv og helse eller nokre av dei andre som kjende seg 
overkøyrde og avmektige, rådde over dei same ressursane? Hadde Suldal kommune 
då kunna smykka seg med europameistertittelen?  
 
Tilbake til nåtida:  
Kartet me fekk tilsend 18.desember har sett ein støkk i oss. Det at ein ha blitt plassert 
inn i eit slikt kart som me har blitt gjort mot vår eigen vilje, er ikkje berre eit åtak mot 
eigedomsretten. Det er også eit åtak mot retten til eit godt miljø og retten til ei god 
helse. Når ein i tillegg blir neglisjert, kjenner ein på frykta for at me som held til i den 
demokratiske dødvinkelen nok ein gong skal ofrast på alteret for dei mange 
arbeidsplassane. Difor blei det i førjulsmaset naturleg å kontakta sokneprest Margit 
Strandenæs Haver. Kommunelege Harald Bjarne Hellesen fekk også ein telefon. 
Nokon må få vita slik at mørket ikkje skal kasta alt for store skuggar over liva, 
julehøgtida vår og det nye året. Det er ikkje berre eit åtak, det er også eit traume. 
 
Når Odd Hotvedt og Norsk Stein tek kontakt med grunneigarar der det blir lokka med 
store økonomiske gevinstar, prata jovialt med og om gamle foreldre og delt ut 
blomehelsingar, kan ein lett sjå seg blind på personen og situasjonen. Det ein må ha i 
mente, er at det ikkje berre er Odd Hotvedt som kjem på døra. Entreprenøren og 
gründeren som starta den vesle verksemda i 1987 står der. Kommunepolitikaren frå 
1999 til 2007 står der. Sekretæren frå Suldal Arbeidarparti står der. Prosjektutviklaren 
ved Norsk Stein står der. Og ikkje berre det ein har også det store utanlandske 
konsernet Mibau Stema Group på dørhella. Dette er ein mektig premissleverandør. 
 
Det er ingen tvil om at det er viktig for Suldal kommune å ha arbeidsplasser. Suldal 
kommune har tent økonomisk på verksemda. Men når konsernet lokkar oss, 
grunneigarar med store pengesummar, lokkar Mibau Stema Group de som er 
politikarar med arbeidsplasser. Uroa vår er knytt til kor langt de politikarar er villige til  
å leggja til rette for konsernet og kva makt og mynde politikarane har til å sikra 
menneske, naturen og dei demokratiske prosessane som Den norske Grunnlova legg 
føringar for. Det kan ikkje vera rett at det er den utanlandske storkapitalen som skal 
leggja premissane for korleis Suldal kommune forvaltar areala og korleis dei 
demokratiske arbeidsprosessane blir drivne fram?  
 
Me håpar at Ordføraren og den nye politikargenerasjonen vil ta ropet om hjelp og bøna 
om avklaring på alvor. Som Ordføraren sikkert skjønar, har kontakten med Norsk Stein 
sett ein alvorleg støkk i oss. Me ser fram til å høyra frå deg.  
 
Vennleg helsing Gerd Kristin Høivik 
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Dette brevet blir også send til sokneprest Margit Strandenæs Haver, kommunelege 
Harald Bjarne Hellesen og leiar for kontrollutvalet Tormod Skeie 
 
 
 
 
Kommunestyret 1999-2003:  
Hans Sæther, Odd Hotvedt, Jorunn Hoås, Reidar Johan Sandal, Arild Wintherhus, 
Tina Mikalsen, Andreas Drarvik, Ola Hauge, Odd Inge Fuglestein, Ingemund Kvæstad, 
Bjarne Østerhus, Torbjørn Guggedal, Svein Losnegård/Gunn B. Meling, Roar 
Obrestad, Kjell Egil Sandvik, Bjørn Egil Nerheim, Tormod Skeie, Halldis Furre, Dag 
Fisketjøn, Halldis Levaskjær, Frank Sagsveen, Magne Haug, Anne Kjærsti B. Søraas, 
Dagfinn Grov/Sverre Underbakka.  
 
Kommunestyret 2003-2007: Andreas Drarvik, Hans Sæther, Siv Iren S.Underbakke, 
Odd Hotvedt, Arild Wintherhus, Roy Høibo, Tina Mikalsen, Ola Hauge, Karin Vaage, 
Oddvar Johan Sildelid, Vidar Austarå, Tjerand Nybø, Kjell Ove Nærheim, Roar 
Obrestad, Torbjørn Guggedal, Svein Losnegård, Sonja Tjøstheim Fosse, Tone Mari 
Sand, Tormod Skeie, Turid Vaage/Ernst B. Drange, Toyni Tobekk, Einar Schibevaag, 
Magne Haug, Andreas Nielsen, Rigmor Erfjord. 
 
 
 
  
 
 
 
 
 
    
 
Klipp frå Stavanger Aftenblad:  
 

Steinbrudd vekker strid 
Lege og hytte-eier Elisabeth Dramsdahl frykter at støvet fra et gigantisk steinbrudd på Jelsa 
fører til helsefare for befolkningen. 

Ina Gundersen Journalist 

Publisert: Publisert:  
11. desember 2002 
JELSA: Norsk Steins anlegg på Jelsa i Suldal kommune er i dag Norges største steinbrudd, 
men dagens uttaksområde vil bare sikre driften i åtte år framover. Bedriften vil derfor utvide. 
Med 1276 nye dekar vil steinbruddet være sikret 50 nye år. Utvidelsen hilses varmt 
velkommen av Suldal kommune, fordi den vil sikre arbeidsplasser i en kommune som sliter 
med nedgang i folketallet: — Norsk Stein er den største private arbeidsgiveren i komunen. 
Kan vi sørge for at bortimot 100 arbeidsplasser forblir her i nærmere 50 år, er det fantastisk, 
sier rådmann Nils Korsvoll som sier at Suldal ikke har hatt større naturinngrep siden Ulla-
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Førre-kraftutbyggingen på 1970- og 80-tallet. - Naturen vil bli endret ved at en flytter vekk så 
mye stein. En må derfor gjøre dette på en fornuftig måte. Men nedgangen i folketallet gjør 
at vi trenger arbeidsplassene mer enn hytter, sier rådmannen.  

Redd for støv Beboere på Jelsahalvøya, reiselivsnæringen, hytteeiere og andre som bruker 
området til rekreasjon frykter støv, støy og dårligere rekreasjonsmuligheter. En av dem er 
Elisabeth Dramsdahl. Hun er overlege ved alderspsykiatrisk avdeling til Sentralsjukehuset i 
Rogaland og besøker ofte Suldal og familiens hytte på Høyvik. - Det totale utslipp til luft, både 
av steinstøv og dieseleksos, vil kunne ha alvorlige helsemessige konsekvenser. Det er 
foruroligende at det aldri har vært foretatt systematiske støvmålinger av kvalifiserte fagfolk 
med ny teknologi, skriver hun i en høringsuttalelse til konsekvensutredningen for planene 
som nå er til behandling hos Bergvesenet i Trondheim. - Mens grovfraksjonen av partikler vil 
falle ned nær kilden, vil de fine partiklene transporteres over lange distanser. Dermed kan 
«det usynlige støvet» gi helseskader i områder langt fra kilden. Partikkelforurensning 
påvirker i alle fall tre ulike lungesykdommer: Astma, kronisk obstruktiv lungesykdom og 
luftveisinfeksjoner. I tillegg kommer økt risiko for kreft og hjertesykdommer, skriver hun.  

Klaget til Fylkesmannen - Norsk Stein er allerede i dag Norges største pukkverk, dobbelt så 
stort som det nest største, og kan derfor ikke sammenlignes med andre anlegg i landet hva 
gjelder utslipp og miljøforurensning, mener hun. Dramsdahl har i tillegg klaget til 
fylkesmannens miljøvernavdeling. Her skriver hun at det aldri har vært foretatt støvmålinger 
og at støvdempende tiltak har vært ineffektive på grunn av manglende tilgang på vann. - Det 
er alarmerende og oppsiktsvekkende at en slik virksomhet har pågått siden 1988. Vi har i dag 
rikelig kunnskaper om skadelige helsestoffer forbundet med langvarig eksponering av 
inhalerbart svevestøv og dieseleksos. De nåværende helse- og miljømessige konsekvenser 
ved nåværende driftsnivå er ikke kartlagt, skriver hun og mener at spørsmålet bør tas opp 
også i forhold til andre bergverk, både i Rogaland og ellers i landet. Hos fylkesmannens 
miljøvernavdeling får Aftenbladet opplyst at slike klagesaker ikke er prioritert. - På grunn av 
ressurssituasjonen har vi sagt at klagesaker som eksisterende pukkverk ikke er en prioritert 
oppgave. Det er blitt stilt spørsmål om slike ting av og til, men såvidt jeg vet har konklusjonen 
vært at det ikke er direkte helseskadelig, sier Lars Olav Tjeldflaat, overingeniør hos 
fylkesmannens miljøvernavdeling. - Jeg regner med at kommunen eller helseapparatet i 
Suldal vurderer de helsemessige sidene ved utvidelsesplanene til Norsk Stein, sier han.  

Arbeidsplasser gir helse Helsesjefen i Suldal kommune er opptatt av at sikring av 
arbeidsplasser også gir helsegevinst, slik at dette i sin tur må veies mot helsemessige ulemper 
og risiko ved en utvidet drift. I forhold til støy heter det blant annet: «For støyutsette som har 
ei positiv innstilling til støykjelda (td at dei tener pengar på han) vil støyen vere meir tolerabel 
enn for dei som er kritiske», skriver han. Helsesjefen mener det er en svakhet ved 
konsekvensutredningen at det ikke er gjort systematiske støvmålinger, og anbefaler at dette 
blir gjort. «Vurderingane er likevel at heller ikkje dette har avgjerandre helsemessige 
ulemper.» 
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OPPSUMMERING AV BERGVESENET SI HANDSAMING AV KU FOR UTVIDING AV 
STEINBROT VED BERAKVAM 
 
 Bergvesenet har lagt fram si vurdering av konsekvensutgreiinga (KU) for utvidinga ved Norsk 
Stein på Berakvam. Det blir her lagt fram ei oppsummering som i stor grad er i form av sitat 
frå Bergvesenet sine kommentarar, sett i samanheng med LMT-utvalet si uttale i saka. Det har 
vore stort gjennomslag for kommunen sine krav og vurderingar: LMT-utvalet i Suldal 
handsama saka i møte 13.11.2002 og gjorde slikt vedtak: 1. Norsk Stein AS representerer ein 
viktig arbeidsplass i Suldal. Suldal kommune er difor i utgangspunktet positiv til bedrifta og 
dei planane dei har for utviding av verksemda si på Berakvam. Pukkverket på Berakvam er det 
enkeltanlegget i Noreg med størst årsproduksjon. Utvidinga legg opp til eit stipulert uttak på 5 
tonn/år (mot i dag ca. 3t/år), noko som inneber ei utviding av driftstida frå i dag på inntil 60 år. 
Etter godkjent KU må det utarbeidast og godkjennast reguleringsplan, driftsplan og søkast 
utsleppsløyve. Suldal kommune kan få forelagt driftsplanen til uttale før godkjenning i 
Bergvesenet om kommunen ønskjer det. 2. Når det gjeld konsekvensutgreiinga, vil Suldal 
kommune krevja følgjande tilleggsutgreiing, dokumentasjon eller tiltak - for detaljar i krava 
syner ein til rådmannen sine merknader i saksutgreiinga: a) eit nytt alternativ, med passasje for 
menneske og dyr i aust og full uttaksdybde Det mellomliggjande alternativet gir eit noko mindre 
uttaksvolum, men sett i forhold til landskapsmessige verknader og høve til passasje forbi 
uttaksområdet, er dette eit langt betre alternativ enn hovudalternativet. Det vert forutsett av 
konsekvensane ved det mellomliggjande alternativet blir nærare belyst i reguleringsplanen for 
tiltaket, og at dette alternativet eventuelt blir lagt til grunn for den vidare planlegginga av 
prosjektet b) alternative driftsmåter som gjev rom for tilpasningar etterkvart som teknologiske 
løysingar og råvaresituasjonen endrar seg Bergvesenet er samd i at området bør utviklast i 
etapper slik at det undervegs er mogleg å revurdera drifta. Bergvesenet er derimot ikkje samd i 
at ei løysing kan vera å driva heile utvidingsområdet ned til kote 4. Då må det vera betre å 
leggja opp til ei etappevis drift som ikkje legg beslag på større areal enn det som til ei kvar tid 
er strengt naudsynt, t.d. 3 eller 4 etappar. Dette m.a. for å halda landskapet i utvidingsområdet 
inntakt så lenge som råd. c) vurderingar og dokumentasjon av avdekkings- og vrakmassar, og 
ei vurdering av m.a. forureiningspotensialet frå desse, samt mengde og trong for areal ved 
alternative deponeringsstader. Det vert forutsett at tiltakshavar i omtale til reguleringsplanen 
gjer nærare greie for kva type masser som inngår i omgrepet vrakmasser, kor mykje masse som 
skal lagrast og kor dei er tenkt lagra, samt gi ei vurdering av om massene utgjer fare for 
forureining. d) korleis verksemda planlegg å imøtekomma utsleppskrav for støv, og kor og 
korleis kontroll kan skje. Helsemessige vurderingar av verknader av støv både i og utanføre 
næringsområdet må leggjast fram. Etter det Bergvesenet kjenner til har Norsk Stein etter 
folkemøte om støv m.v. avgjort at det skal utarbeidast eit program for måling av støvutslepp frå 
verksemda. Bergvesenet forutsett at vurdering av helsemessige verknader ved støvutslepp 
inngår i programmet. e) detaljerte planar for opprydding, landskapstilpassing og tilrettelegging 
for etterbruk. Planar for etappevis avslutning samt konkrete planar for korleis ein kan sjå for 
seg avslutning som tillet tilkomst og ferdsle for ålmenta Detaljeplanar for etappevis avslutning 
vil bli innarbeida i driftsplanen etter at etterbruk og den endelege utforminga av brotet er fastlagt 
i reguleringsplan for området. f) alternative løysingar for ny kai og tilhøyrande tilkomst, med 
sikte på å minimalisera inngrep i strandsonen Kaien med adkomst og tunnel frå ferdigvarelagre 
er lite omtalt i KU. Det vert forutsett at det blir gjort nærare greie for alternative plasseringar 
av kai og adkomst med sikte på å minimalisera inngrep i strandsona i reguleringsplan for 
tiltaket. g) alternativ til vassbasseng når det gjeld etterbruk av området, t.d. avfallsdeponi, 
akvakultur, sjøforbindelse etc. Det er forutsett at andre alternativ for etterbruk vert utreda og at 
desse inngår i omtalen til reguleringsplanen for tiltaket. h) vurderingar av vassbasseng, med 
spesiell vekt på vasskvalitet, partikkelinnhald og tilsig av fersk- og sjøvatn Vasskvaliteten i 

27



vassbassenget vil ha stor tyding spesielt om bassenget skal nyttast til oppdrett, vassforsyning 
e.l. Det vert forutsett at ein utreder nærare kva ein kan forventa av vasskvalitet i bassenget for 
å få avklart kva for føremål vatnet kan nyttast til. Dette må inngå i omtale til reguleringsplanen. 
i) hjortedyr sin relle bruk av planområdet og nærliggjande område, og faglege vurderingar av 
følgjene for desse av drifta Bergvesenet finn ikkje grunnlag for å kreva ytterlegare utgreiingar 
om hjortedyra. (Men samstundes stpr det seinare i brevet at det er pålegg om vidare utgreiing 
av plante- og dyreliv og utreding av passasje for hjortedyra i aust i reguleringsplanen, med 
utgangspunkt i dagens trekkvegar). j) detaljert flyfotografering av planområdet før vidare drift, 
som dokumentasjon for ettertida Flyfotografering som dokumentasjon for ettertida inngår ikkje 
som eit krav i UP. k) fotomontasjar av området før revegetering, samt fotomontasjar med 
standpunkt i sjø, men lenger ut mot Foldøy Det vert forutsett at det vert laga nye fotomontasjar 
som syner korleis brotet vil framstå t.d. ved avslutning av kvar driftsetappe og korleis det nye 
kaianlegget vil framstå når det er ferdig utbygd. l) utarbeiding av eit informasjonshefte etter 
godkjent KU Bergvsenet forutsett at det vert utarbeida eit ”ikkje-teknisk” samandrag av KU 
som skal ut på offentleg distribusjon i god tid før reguleringsplanen vert sendt ut på høyring. 
Tiltakshavar vert og oppfordra til å arrangera eit nytt folkemøte om prosjektet i løpet av 
høyringsperioden for reguleringplanen. m) moglegheiter for å ta området i aktiv bruk før 
steinbrotet er endeleg avslutta (etappevis gjenbruk) Syner til pkt. e). n) alternativ til plassering 
av framtidig knuseverk. Er ikkje omtalt. Andre kommentarar til andre sine høyringsuttaler er 
oppsummert her: - Det blir pålegg om å supplera kartlegginga av plante- og dyrelivet i tiltaks- 
og influensområdet. - forslag om ”miljøfond” (frå Norges naturvernforbund) må tas opp direkte 
med tiltakshavar. - Tiltakshavar vil bli pålagt å gjennomføra målingar av støvflukten frå 
verksemda. - Utslepp av steinstøv til fjorden bør overvakast, og at det derfor må tas ei 
resipientundersøking både før og etter flytting av grovknuseanlegget opp i dagens brotområde 
- Ein tek for gitt at planar om nytt vassbasseng m.v. vil gi nok vatn til naudsynte støvdempane 
tiltak. - Bergvesenet meiner at verknadene av tiltaket for reiselivet er tilfredsstillande omtalt i 
KU. Følgjande punkt skal omtalast/utredast nærare og leggjast fram i samband med framlegg 
til reguleringsplan, i tillegg til det som er nevnt tidlegare i notatet: - Evt. krav om økonomisk 
erstatning må tas opp ved realitetshandsaming av tiltaket - Avgrensingar i driftstid i 
sommarhalvåret. - Planlagde siloar må trekkast lengre frå vegen, etter krav frå Vegvesenet - 
Det må gjerast greie for kva for geologiske undersøkingar som er gjort - Alternativ bruk av 
tiltaksområdet og omkringliggjande areal - Justering av uttakshøgda mot aust er vurdert som 
det mest aktuelle avbøtande tiltaket i høve til det verdfulle fjordlandskapet. - Det skal utredast 
passasje for hjortedyra i aust, med utgangspunkt i dagens trekkvegar. - Tiltak for å redusera 
støyutsleppet må vurderast nærare - Program for måling av støy og støv må utarbeidast KU er 
med dette godkjent under forutsetning av at tiltakshavar følgjer opp det som er omtalt over. 
Dette inneber i praksis at Suldal kommune og Begvesenet må vurdera melding og framlegg til 
reguleringsplan nøye for å ettersjå at krava er oppfulgt før utlegging til offentleg ettersyn. 4230 
Sand, 25.02.03 John Jastrey 
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Gerd Helen Bø

,

SVAR PÅ NYTTÅRSBREV OM NORSK STEIN

Viser til ditt jule- og nyttårsbrev der du omtalar dykkar møte med representant frå
Norsk Stein og deira ynskje om utviding av verksemda si.

Det at Norsk Stein ynskjer ei utviding er omtala i planprogrammet som ligg ute til
offentleg ettersyn fram til 7.02.2021:
«Norsk Stein AS på Berakvam har signalisert ynskje om ei omfattande utviding av
drifta. Dei har signalisert ynskje om ei utviding mot Romsbotn som vil krevje store
areal. Drifta og ei eventuell utviding er ei arealdisponering som vil få konsekvensar
for både naturmangfaldet og ikkje minst dei som bur og ferierar i området. Dette vil
krevje fleire konsekvensutredningar m.a. på arealbruk, biologisk mangfald og
folkehelse.»

Framlegget til planprogram finn du på kommunen si heimesida ved å følgja denne
lenka: Framlegg til planprogram Suldal kommune – kommuneplan 2020-2030 –
høyring - (NY) Suldal kommune

Sjølve søknaden frå Norsk Stein vil koma til våren 2021. Søknaden vert teken med i
arbeidet med kommuneplanen. Arbeidet med kommuneplanen skal gå føre seg heile
dette året. Me legg opp til vedtak av ny kommuneplan i 2022.
Me ønskjer brei medverknad i dette arbeidet. Innbyggjar, lag, foreiningar,
organisasjonar, politikarar og næringslivet er velkomne til å delta i prosessen. I tillegg
skal kommunen samarbeida med statsforvaltaren(fylkesmannen), fylkeskommunen
og andre eksterne faginstansar under utarbeiding av planen.

Når ei bedrift vil starta opp eller utvida drifta er det bedrifta som skal ha kontakt med
grunneigarar og naboar for å orientera og for å inngå avtalar der det er aktuelt. Dette
er det ikkje kommunen som skal gjera.
Norsk Stein og arbeidsplassane der er viktig for Suldal.
Men i denne saka er det ikkje gjort noko vedtak, kommunen har fått ei orientering frå
Norsk Stein om planane deira, søknaden kjem som sagt i løpet av våren.
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  Side 2  

Kommunestyret har delegert arbeidet med samfunnsdelen av kommuneplanen til 
formannskapet og arealdelen til LMT utvalet.  
 
 
 
Med helsing 

 

 
 

 

Gerd Helen Bø  
Ordførar  
 
Dette dokumentet er elektronisk godkjent og treng ingen signatur 
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annonse

Tidlegare rådmann Øyvind Valen orienterte i dag formannskapet i eit nettmøte om forliket i Suldal Bad-saka. Foto:
Esther Moe

Forlik i Suldal Bad-konflikten: – Ekstremt vanskeleg

mekling

 Suldal kommune må ut med 11, 5 millionar kroner etter forliket med Suldal

Bad-entreprenøren. Tidlegare rådmann, Øyvind Valen, fortalde i dag

formannskapet om svært tøffe forhandlingar.



Esther Moe

Publisert: 29.01.2021 15:46

Sist oppdatert: 01.02.2021 13:28

Rettsmeklingane mellom kommunen, der

altså tidlegare rådmann Øyvind Valen

representerte Suldal og entreprenøren GL

Prosjektservice, har gått over to lange dagar

og i går førelåg det semje. Men den sat langt

Tips Nyhende Meiningar Næringsliv Familien MENY
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inne, og Valen er open på at han hadde håpa

å landa på ein lågare sum. Men overfor

formannskapet var han i dag klar på at han

meinte det var det som måtte til for å unngå

ei arbeidskrevjande rettssak, og det han

meiner garantert ville innebore kostnader

for kommunen.

Ordførar Gerd Helen med kommunalsjef Torbjørn Guggedal og utbyggingssjef Lauritz Lauritzen under det digitale
møtet i dag. Foto: Esther Moe

Prislapp 160 millionar kroner

I dag føremiddag blei formannskapet

hasteinnkalla til eit orienteringsmøte om

resultatet, som altså inneber at Suldal Bad

totalt endar med ein prislapp på rundt 160

millionar kroner, litt i overkant av dei sist

oppdaterte estimata lyder på. I tillegg kjem

kostnadene til advokatar og prosessen nå i

januar, som Valen på spørsmål anslår vil
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komma på fleire hundre tusen kroner, men

under millionen.

Beheld avtale om etterkontroll

Forliket rører ikkje ved avtalen Suldal

kommune i 2017 om etterkontroll av fliser og

fuger av nøytral tredjepart neste sommar.

– Realistisk sett ville me måtta betalt etter ei

rettssak også, og den ville bunde opp mykje

energi og tid i førekant, ettersom me har vist

alle dokumenta nå i meklinga, oppsummerte

Valen på det digitale møtet der han også sa

seg svært nøgd over å ha fått landa forliket

utan at kommunedirektøren nå må gå til

kommunestyret å be om meir pengar. Suldal

kommune har under bygginga av badet

opplevd ein nærast endelaus straum av

problem med forseinkingar og flisarbeid dei

meiner ikkje held mål, mens entreprenøren

har meint at problema låg på byggjeplassen.

Politisk ryggdekning

Gårsdagens forlik ligg kant i kant med

ramma Valen på førehand var gitt av

formannskapet som sist fredag var samla for

å bli samde om kor grensene skulle gå. Dette

møtet var lukka for av omsyn til dei ventande

forhandlingane, og samtlege av dei

folkevalde som tok ordet i dagens møte,

hadde samme bodskap på hjartet. Lettelse

over å unngå ei rettssak, formaningar om at

kommunen nå må trekkja lærdom at saka og

ros til den pensjonerte rådmannen som har

hatt jobben for kommunen.

– Byggjeleiinga må ta lærdom
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Både Sverre Underbakke (H), Kari Vaage

Gjuvsland (Ap) og Nils Bjarne Vold (V) var

glasklare på at kommunen nå må trekkja

lærdom av saka til seinare prosjekt.

– Eg er glad me slepp ei rettssak som ville tatt

knekken på oss, og at ein berre er passe

nøgd, er vel slik det skal vera etter eit forlik.

Men byggjeleiinga må ta innover seg at her er

det læringspunkt, sa Underbakke. Mens

Valen repliserte at ein av lærdommane er at

alt må skje skriftleg og at dokumentasjon

undervegs er heilt kritisk. Også Vaage

Gjuvsland (Ap) sa seg svært letta over å

sleppa rettssak og viste til at evaluering alt er

vedtatt.

– Eg var nok den som i møtet sist fredag var

mest irritert på denne prosessen, og eg

støttar det som er sagt her i dag, sa Vold.

Frå 128 til 160 millionar

Det var i mai 2016 at Suldal Bad blei vedtatt i

ein thriller av ei votering og med knappast

mogleg fleirtal. Då var ramma på 128

millionar kroner og planen var å opna

anlegget i 2018. Badet blei, som kjent, opna

like før jul i 2019, og nå føreligg altså

prislappen.

Det var i sommar det blei kjent at

entreprenøren hadde stemna Suldal

kommune for retten etter at partane i vår i

fleire rundar hadde hatt uformelle drøftingar

for å komma til semje i ei konflikt der

avstanden i krav var stor.

Artikkelen held fram under annonsen.
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Artikkelen er retta i etter at den blei publisert

Då saka blei publisert, stod det først at

styringsramma var 120, 5 millionar kroner i

2016. Det er korrekt, men kommunestyret la

også til ei uvissemargin året etter, og dermed

var den totale opprinnelege budsjettramma

på 128 millionar kroner.

LES OGSÅ

Suldal Bad på budsjett-smell

LES OGSÅ

Grønt lys etter stor spenning

LES OGSÅ

Torer ikkje lova bade-opning før jul

Emne

NYHENDE

POLITIKK



Meir innhald for deg

Jelsa sluttar i KV-bygg Måndag blir det opna 1,5 millionar nye

pensjonskontoar 
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  Saksnr. : 02/21 
  Arkivkode: 216 

Haugaland kontrollutvalgssekretariat IKS  Side 1 
 

 Kontrollutvalet - statusoversyn februar 2021 
 
Saker frå bestilling til handsaming i kontrollutvalet 
Forvaltningsrevisjonar Bestilt Tidsbruk Status Ferdig dato Merknader 

Kritisk kompetanse 11.02.21 300 timar Klart til 
tinging 

  

      
Andre saker      
Orientering frå 
rådmannen 

25.05.20   11.06.20  

Orientering om ut-
vikling, plan og teknisk 

25.05.20   17.09.20  

Orientering om helse og 
omsorg 

25.05.20   12.11.20  

Orientering - oppvekst 25.05.20   11.02.21  

 
Saker under politisk handsaming eller til oppfølging i kontrollutvalet 
Forvaltningsrevisjonar Bestilt Handsama 

i KU 
Handsama i 
KST 

Planlagt 
oppfølging  

Merknader 

Psykisk helsehjelp 17.09.20 11.02.21    

Plan for forvaltnings-
revisjon og eigarskaps-
kontroll 

21.11.19 11.06.20 22.09.20   

      
 

Avslutta prosjekt 
Forvaltningsrevisjonar Bestilt Handsama 

i KU 
Handsama 
i KST 

Følgt opp i 
KU/KST 

Merknader 

Eigarskapsforvaltning 08.11.18 06.06.19 05.09.19 17.09.20/ 
15.12.20 

Avslutta 

Risiko- og vesentleg-
vurderingar 

21.11.19 25.05.20 22.09.20   

Klima og energiplan 14.02.19 05.09.19 24.09.19 11.06.20/ 
22.09.20 

Avslutta 

Oppfølging av politiske 
vedtak  

09.11.17 06.09.18 18.09.18 06.06.19/ 
05.09.19 

Avslutta 

Forenkling, forbetring 
og effektivisering 

25.04.17 26.04.18 15.05.18 14.02.19/ 
19.03.19 

Avslutta 
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Ansvar Teneste Inntekter/UtKonto Budsjett inkl. endri Regnskap Avvik i NOK
ALLE 1 301 276,00 1 272 166,88 29 109,12

1000 Politisk organ 1 301 276,00 1 272 166,88 29 109,12
1000 Politisk organ 11010 Kontroll og revisjon 1 301 276,00 1 272 166,88 29 109,12
1000 Politisk organ 11010 Kontroll o  Utgifter 1 301 786,00 1 467 089,91 -165 303,91
1000 Politisk organ 11010 Kontroll o  Utgifter 101050 Skattepliktig Km-godtgjerelse 0,00 170,13 -170,13
1000 Politisk organ 11010 Kontroll o  Utgifter 105062 Kjøregodtgjersle - trekkpliktig 0,00 458,98 -458,98
1000 Politisk organ 11010 Kontroll o  Utgifter 108000 Godtgjersle til politikarar 154 500,00 71 160,00 83 340,00
1000 Politisk organ 11010 Kontroll o  Utgifter 108003 Tapt arbeidsforteneste 5 000,00 0,00 5 000,00
1000 Politisk organ 11010 Kontroll o  Utgifter 109900 Arbeidsgiveravgift 4 836,00 5 238,45 -402,45
1000 Politisk organ 11010 Kontroll o  Utgifter 110030 Abonnement/tidsskrift/kjøp av bøker 0,00 21 500,00 -21 500,00
1000 Politisk organ 11010 Kontroll o  Utgifter 111510 Kommunal bevertning/kaffi/jobbfrukt 5 100,00 3 833,00 1 267,00
1000 Politisk organ 11010 Kontroll o  Utgifter 112040 Utgiftsdekning (ikkje oppg.pl. eller oppl./ku 0,00 750,00 -750,00
1000 Politisk organ 11010 Kontroll o  Utgifter 114000 Annonse, reklame, informasjon 2 040,00 0,00 2 040,00
1000 Politisk organ 11010 Kontroll o  Utgifter 115001 Kursavgifter 76 500,00 24 725,00 51 775,00
1000 Politisk organ 11010 Kontroll o  Utgifter 115003 Hotellutgifter - opplæring/kurs-ikkje mat 0,00 12 930,00 -12 930,00
1000 Politisk organ 11010 Kontroll o  Utgifter 115050 Mat ved opplæring/kurs 0,00 8 956,25 -8 956,25
1000 Politisk organ 11010 Kontroll o  Utgifter 116000 Utgifter og godtgj.reiser, diett, bil m.v. som 15 300,00 6 736,50 8 563,50
1000 Politisk organ 11010 Kontroll o  Utgifter 117001 Reiseutgifter (båtbilettar, drosje, bompenge  0,00 428,57 -428,57
1000 Politisk organ 11010 Kontroll o  Utgifter 137500 Kjøp frå IKS der kommunen sjølv deltek 1 038 000,00 1 115 280,00 -77 280,00
1000 Politisk organ 11010 Kontroll o  Utgifter 142900 Moms generell kompensasjonsordning 510,00 194 923,03 -194 413,03
1000 Politisk organ 11010 Kontroll o  Inntekter -510,00 -194 923,03 194 413,03
1000 Politisk organ 11010 Kontroll o  Inntekter 172900 Refusjon moms påløpt i driftsrekneskapen -510,00 -194 923,03 194 413,03
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Haugaland brann  
og redning iks 
 

 
 

MØTEPROTOKOLL 
 

Representantskapet for Haugaland brann og redning iks 

 
Møtested: Digital  plattform (TEAMS)  
Møtedato:  13.11.2020 
Tid: 0900 – 1030 

Saker: 20/001-20/004 
  

Til stede: Gerd Helen Bø, leder  Suldal 
Jarle Nilsen, medlem  Karmøy  
Osmund Våga, medlem Bokn  
Linn Therese Erve, medlem Sveio  
Marte Eide Klovning, medlem Utsira 
Mette Heidi Bergsvåg Ekrheim, medlem Etne 
Sigmund Lier, medlem  Tysvær 
Tove Elise Madland, varamedlem Vindafjord 

 

Forfall: Ole Johan Vierdal, medlem Vindafjord 
 
Andre: Elling Hetland, styreleder 
 Kristin Helle, styremedlem 
 Torleif Østrem-Olsen , styremedlem 
 Laila Steine, styremedlem 
 Ole Martin Nordstrand, styremedlem 
 Harald Hop, styremedlem 
 Dag Botnen, daglig leder 
 Siv Kristiansen, leder økonomi (sak 20/019) 
   

Diverse merknader: - 
 
Underskrifter: 
Stad: Haugesund 
Dato: 13.11.2020 
 
 

Gerd Helen Bø 
leder 

 Jarle Nilsen 
medlem 

  Osmund Våga  
medlem 

 
 

Linn Therese Erve 
medlem 

 Marte Eide Klovning 
medlem 

 Sigmund Lier 
medlem  

 
 

Mette Heidi Bergsvåg Eikrheim 
medlem 

 Tove Elise Madland 
varamedlem 

  

 
 
Møteprotokoll er sendt til: - eierkommuner 
 - revisjonen/KPMG 
 - Haugaland kontrollutvalgssekretariat 
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SAKSOVERSIKT 
 

Sak nr Tittel Saksbehandling 

20/015 Godkjenning av innkalling og saksliste Vedtak  

20/016 Godkjenning av protokoll 23.04.2020 Vedtak  

20/017 Godkjenning av protokoll 21.10.2020 Vedtak  

20/018 Revidering av selskapsavtale Tilråding  

20/019 Budsjett for 2021 med økonomi- og handlingsplan 2021-24 Vedtak  

20/020 Sekretariat for IUA Tilråding  

20/021 Eventuelt - 

 
 

 
 

SAKSNR. SAKSPROTOKOLL 
 
20/015 Godkjenning av innkalling og saksliste 
 

BRANNSJEFEN SIN ANBEFALING 
1. Representantskapet for Haugaland brann og redning iks godkjenner innkalling og saksliste som fremlagt.  

Saksbehandling i representantskapet 13.11.2020 
Forslag til vedtak ble enstemmig vedtatt. 

VEDTAK I REPRESENTANTSKAPET 
1. Representantskapet for Haugaland brann og redning iks godkjenner innkalling og saksliste som fremlagt.  

 
20/016 Godkjenning av protokoll 23.04.2020 
 

Brannsjefen sin anbefaling 
1. Representantskapet for Haugaland brann og redning iks godkjenner møteprotokollen av 23.04.2020 som 

framlagt.  

Saksbehandling i representantskapet 13.11.2020 
Forslag til vedtak ble enstemmig vedtatt. 

VEDTAK I REPRESENTANTSKAPET 
1. Representantskapet for Haugaland brann og redning iks godkjenner møteprotokollen av 23.04.2020 som 

framlagt.  

 
20/017 Godkjenning av protokoll 21.10.2020 
 

Brannsjefen sin anbefaling 
1. Representantskapet for Haugaland brann og redning iks godkjenner møteprotokollen av 21.10.2020 som 

framlagt.  

Saksbehandling i representantskapet 13.11.2020 
Forslag til vedtak ble enstemmig vedtatt. 

VEDTAK I REPRESENTANTSKAPET 
1. Representantskapet for Haugaland brann og redning iks godkjenner møteprotokollen av 21.10.2020 som 

framlagt.  

 
20/018 Revidering av selskapsavtale 

Brannsjefen sin anbefaling 
1. ….. kommunestyre vedtar revidert selskapsavtale slik den er fremlagt. 
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Saksbehandling i styret 13.11.2020 
Selskapsavtalen er oversendt Deloitte advokater as for gjennomgang. Brannsjefen får fullmakt til å justere 
for mindre endringer før avtalen sendes representantskapet.  Eventuelle større endringer må behandles på 
nytt i styret før endelig fremleggelse av saken for representantskap. 
 

Forslag til vedtak ble enstemmig vedtatt. 

 
Styrets framlegg til vedtak 
1. ….. kommunestyre vedtar revidert selskapsavtale slik den er fremlagt. 

Saksbehandling i representantskapet 13.11.2020 
Under § 2-1 tas innskudd av selskapskapital fra Haugesund kommune ut av tabell. Summen av 
selskapskapital blir etter dette mindre enn kr 5 000 000 og det gis forklaring til dette i fotnote.  

Forslag til vedtak ble enstemmig vedtatt. 

Representantskapets framlegg til vedtak 
1. ….. kommunestyre vedtar revidert selskapsavtale slik den er fremlagt. 

 
20/019 Budsjett for 2021 med økonomi- og handlingsplan 2021-24 
 

Brannsjefens forslag til vedtak 

1. Representantskapet for Haugaland brann og redning iks godkjenner driftsbudsjettet som fremlagt med 
en ramme på kr. 94 128 063,- hvor fordelingen er: 

Driftsbudsjett: 92 349 040,- 
(3,4 %) 

Investeringer: 1 779 023,- 

Tillegg 2021 (tiltak): 0,-  
   

Selvkostområde (feiing): 13 172 868,-  

Dette gir en fordeling per eierkommune, ref. selskapsavtale § 2-3: 

 

Det forutsettes at innbetaling av tilskudd for hver eier skal skje med ¾ per 5.1.2021 og ¼ per 1.7.2021.  

2. Representantskapet for Haugaland brann- og redning iks godkjenner handlings- og økonomiplan 2021-
2024 slik den er fremlagt.  

Kommune Drift
Inv. felles/ 

etterslep
Nye tiltak Feiing/ gebyr

Total pr 

kommune

14 350 244 634

148 627 -244 634

425 749 6 533 991

-   -6 533 991

54 498 972 492

22 519 -972 492

56 030 1 049 877

157 635 -1 049 877

111 093 1 799 166

193 666 -1 799 166

2 983 38 960

94 581 -38 960

51 193 878 342

22 519 -878 342

90 293 1 655 405

333 285 -1 655 405

Sum 92 349 040 1 779 023 -   94 128 063

Etne 5 864 164 5 937 876

Vindafjord 10 343 092 10 766 670

Tysvær 12 725 698 13 030 457

Uts ira 341 691 439 255

Suldal 6 242 795 6 319 812

Sveio 6 418 258 6 631 923

Bokn 1 643 813 1 806 790

Karmøy 48 769 528 49 195 277
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Saksbehandling i styret 02.09.2020 
Budsjettet ble presentert av leder økonomi.  

Det ble oversendt et notat fra rådmennene til styreleder 01.09.2020 22.17 om hvilke forventninger 
eierkommunene har til årets budsjett. Dokumentet avviker fra eiermøte 04.06.2020 og det var ikke mulig å 
innarbeide nye forventninger i budsjettet som skulle behandles i styremøte 02.09.2020. Styre foreslår 
derfor følgende vedtak:  

1. Styret for Haugaland brann og redning iks ber daglig leder om at fremlagt budsjett sees opp mot 
forventningsnotatet til eierkommunene og fremlegges på nytt 14.10.2020 sammen med en 
konsekvensvurdering.  

Forslag til vedtak ble enstemmig vedtatt. 

 
STYREVEDTAK 
1. Styret for Haugaland brann og redning iks ber daglig leder om at fremlagt budsjett sees opp mot 

forventningsnotatet til eierkommunene og fremlegges på nytt 14.10.2020 sammen med en 
konsekvensvurdering.  

 
BRANNSJEFENS ANBEFALING (REVIDERT) 
1. Representantskapet for Haugaland brann og redning iks godkjenner driftsbudsjettet som fremlagt med 

en ramme på kr. 91 633 741,- hvor fordelingen er: 

Driftsbudsjett: 89 854 718,- 
(2,0 %) 

Investeringer: 1 779 023,- 

Tillegg 2021 (tiltak): ,-  
   

Selvkostområde (feiing): 13 172 868,-  

Dette gir en fordeling per eierkommune, ref. selskapsavtale § 2-3: 

 

Det forutsettes at innbetaling av tilskudd for hver eier skal skje med ¾ per 5.1.2021 og ¼ per 1.7.2021.  

2. Representantskapet for Haugaland brann- og redning iks godkjenner handlings- og økonomiplan 2021-
2024 slik den er fremlagt.  
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Saksbehandling i styret 29.09.2020 
Konsekvensdokumentet ble tatt opp og det kom innspill på endringer som bør gjøres før dette legges frem 
for representantskapet. Endelig dokument sendes sammen med sakene til møtet 13. november.  

Ut fra de føringene som ble gitt av eierkommunene 01.09.2020, er det jobbet med budsjettet for å 
imøtekomme forventningene. For å opprettholde eksisterende drift, men med justering av de 
aktivitetsendringer som er mulige, fremlegges budsjettet med en ramme som er 2 494 322,- lavere enn 
opprinnelig budsjett.  

I tillegg til reduksjonen må det tas hensyn til at vi gjennom rammen gjennomfører investeringer som 
opprinnelig skulle skje i hver enkelt kommune (etterslep). Videre vil økt husleie også påvirke 
mulighetsrommet for reduksjon. 

Ut fra signal fra ledergruppa om høy arbeidsbelastning ber styret daglig leder om å kartlegge og gjennomføre 
tiltak for å redusere arbeidsbelastningen på nøkkelpersoner i organisasjonen.   

Forslag til vedtak ble enstemmig vedtatt. 

 
STYRET SITT FORSLAG TIL VEDTAK 
1. Representantskapet for Haugaland brann og redning iks godkjenner driftsbudsjettet som fremlagt med 

en ramme på kr. 91 633 741,- hvor fordelingen er: 

Driftsbudsjett: 89 854 718,- 
(2,0 %) 

Investeringer: 1 779 023,- 

Tillegg 2021 (tiltak): 0,-  
   

Selvkostområde (feiing): 13 172 868,-  

Dette gir en fordeling per eierkommune, ref. selskapsavtale § 2-3: 

 

Det forutsettes at innbetaling av tilskudd for hver eier skal skje med ¾ per 5.1.2021 og ¼ per 1.7.2021.  

2. Representantskapet for Haugaland brann- og redning iks godkjenner handlings- og økonomiplan 2021-
2024 slik den er fremlagt.  

 
Saksbehandling i representantskapet 13.11.2020 
Forslag til vedtak ble enstemmig vedtatt. 

Kommune Drift
Inv. felles/ 

etterslep
Nye tiltak Feiing/ gebyr

Total pr 

kommune

14 350 244 634

148 627 -244 634

425 749 6 533 991

-   -6 533 991

54 498 972 492

22 519 -972 492

56 030 1 049 877

157 635 -1 049 877

111 093 1 799 166

193 666 -1 799 166

2 983 38 960

94 581 -38 960

51 193 878 342

22 519 -878 342

90 293 1 655 405

333 285 -1 655 405

Sum 89 854 718 1 779 023 -   91 633 741

Etne 5 745 031 5 818 743

Vindafjord 9 839 401 10 262 979

Tysvær 12 322 371 12 627 130

Uts ira 241 481 339 045

Suldal 6 117 424 6 194 441

Sveio 6 154 880 6 368 545

Bokn 1 468 104 1 631 081

Karmøy 47 966 030 48 391 779
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VEDTAK I REPRESENTANTSKAPET 
1. Representantskapet for Haugaland brann og redning iks godkjenner driftsbudsjettet som fremlagt med 

en ramme på kr. 91 633 741,- hvor fordelingen er: 

Driftsbudsjett: 89 854 718,- 
(2,0 %) 

Investeringer: 1 779 023,- 

Tillegg 2021 (tiltak): 0,-  
   

Selvkostområde (feiing): 13 172 868,-  

Dette gir en fordeling per eierkommune, ref. selskapsavtale § 2-3: 

 

Det forutsettes at innbetaling av tilskudd for hver eier skal skje med ¾ per 5.1.2021 og ¼ per 1.7.2021.  

2. Representantskapet for Haugaland brann- og redning iks godkjenner handlings- og økonomiplan 2021-
2024 slik den er fremlagt.  

 
20/020 Sekretariat for IUA 
 

Brannsjefen sin anbefaling 
- 

Saksbehandling i styret 14.10.2020 
Styret støtter vurderinger gjort i saken sett fra et selskapsperspektiv. Styret mener at saken må legges frem 
for representantskapet der de ber eierne følge denne opp videre.  

Styret mener at det var en forutsetning ved etablering av selskapet at sekretariatet for IUA skulle etableres 
i selskapet, men mener at slik situasjonen er i dag, kan en delt løsning være et alternativ.  

Forslag til vedtak er: 

Styret for Haugaland brann og redning iks ber representantskapet om å følge opp sak vedr. sekretariat for 
IUA Haugalandet. 

Forslag til vedtak ble enstemmig vedtatt. 
 

STYREVEDTAK 
1. Styret for Haugaland brann og redning iks ber representantskapet om å følge opp sak vedr. 

sekretariat for IUA Haugalandet. 

Kommune Drift
Inv. felles/ 

etterslep
Nye tiltak Feiing/ gebyr

Total pr 

kommune

14 350 244 634

148 627 -244 634

425 749 6 533 991

-   -6 533 991

54 498 972 492

22 519 -972 492

56 030 1 049 877

157 635 -1 049 877

111 093 1 799 166

193 666 -1 799 166

2 983 38 960

94 581 -38 960

51 193 878 342

22 519 -878 342

90 293 1 655 405

333 285 -1 655 405

Sum 89 854 718 1 779 023 -   91 633 741

Etne 5 745 031 5 818 743

Vindafjord 9 839 401 10 262 979

Tysvær 12 322 371 12 627 130

Uts ira 241 481 339 045

Suldal 6 117 424 6 194 441

Sveio 6 154 880 6 368 545

Bokn 1 468 104 1 631 081

Karmøy 47 966 030 48 391 779
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Saksbehandling i representantskapet 13.11.2020 
Det er viktig at selskapet kommer i posisjon for denne type samarbeid og en delt løsning burde vært diskutert. 
For å oppnå dette må eierne ha mulighet til å diskutere saken før de får saken fremlagt for endelig behandling 
i kommunestyrer.  

Forslag til vedtak: 

1. Representantskapet for Haugaland brann og redning iks tar til etterretning at Haugesund brannvesen skal 
være sekretariat for IUA Haugalandet.  

Haugaland brann og redning iks tilbyr samarbeidsløsninger der vi sammen kan utnytte ressurser og 
personell til felles beste for hele regionen. 

Forslag til vedtak ble enstemmig vedtatt. 

VEDTAK I REPRESENTANTSKAPET 
1. Representantskapet for Haugaland brann og redning iks tar til etterretning at Haugesund brannvesen skal 

være sekretariat for IUA Haugalandet.  

Haugaland brann og redning iks tilbyr samarbeidsløsninger der vi sammen kan utnytte ressurser og 
personell til felles beste for hele regionen. 

 
20/021 Eventuelt 
 

a. Rapport om brannsamarbeid  
Sigmund Lier ber om en rapport til neste eiermøte som beskriver hvordan samarbeidet på 
Haugalandet har utviklet seg til å bli. 

b. Eierstrategi- og melding 
Mette Heidi Bergsvåg Eikrheim spiller inn ønske om å ha eierskap som tema i neste eiermøte. Elling 
Hetland informerer om at dette er allerede planlagt og vil følges opp. 

c. Covid-19. 
Gerd Helen Bø spurte om en status for selskapets status vedr. Covid-19 og om det skaper 
utfordringer for beredskapen. Det ble av daglig leder gitt en orientering. 
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Kommunale kontrollutvalg – lokaldemokratiets 
vaktbikkje  
Kronikk i Kommunal Rapport 15.12.20 
 

Kontrollutvalget kan hindre at sykehjemmet serverer bestemor 
uappetittlig mat, at gutten blir mobbet på skolen, eller at en ansatt 
svindler kommunen for penger. 

 
 
TOM ØYVIND HEITMANN 
styremedlem i Forum for Kontroll og Tilsyn (FKT) 
 

Til tider hører vi nyhetsoppslag om kommunale kontrollutvalg som vil gjennomføre 

undersøkelser – gransking – for å avdekke om det har skjedd noe ulovlig i en konkret 

sak, eller på et mer generelt grunnlag. Men, hvem er disse kontrollutvalgene – gjør de 

noen nytte for seg? 

Kontrollutvalgene skal utøve kontroll, men de skal også være støttespillere. 

I juli 2019 publiserte Forbrukerrådet en undersøkelse som viste at mange pårørende er 

bekymret for maten de eldre får servert av sykehjemmet. I desember 2019 kunne man 

lese på NRK.no om Oslo kommune, som fikk kritikk av Sivilombudsmannen for sin 

praktisering av offentlighetsloven. 

På iFinnmark.no kunne man i november 2020 lese om en kommunal leder som er siktet 

for grov økonomisk utroskap. På TV2.no kunne man en junidag i 2014 lese om et 

stupetårn til besvær – et mageplask til 30 millioner, der budsjettet sprakk med 2000 

prosent. 

Jeg kunne ramset opp mange slike oppslag. For det går nesten ikke en dag uten at 

man inviteres til å lese eller høre overskrifter om svikt, eller påstander om svikt, i 

kommuner. 

Stortinget har sin kontroll- og konstitusjonskomité, samt Riksrevisjonen, som sammen 

kontrollerer og reviderer statens virksomhet. På tilnærmet samme måte har alle 

kommuner hvert sitt kontrollutvalg, valgt av kommunestyret. 

Trenger vi slike kontrollutvalg, spør du kanskje. Vel, de kommunale kontrollutvalgene 

har som oppgave å fange opp og forebygge nettopp slike saker som nevnt i 

oppslagene ovenfor. 
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Kontrollutvalgene er kommunestyrets viktigste organ for kontroll av kommunens 

virksomhet. I prinsippet kan kontrollutvalgene undersøke det meste som kommuner 

holder på med, herunder om kommuner er gode på kvalitet, regeletterlevelse, 

effektivitet, produktivitet eller økonomistyring, for å nevne noe. 

Kontrollutvalgene fungerer som termometer – de måler om kommunen har feber – er 

frisk eller syk. De prøver også å finne årsaken(e) til sykdommene. De kartlegger 

tjenesterelaterte, forvaltningsmessige og økonomiske symptomer, og søker noen 

ganger å finne den rette «diagnose» for den kommunale «pasienten». Noen ganger 

finner kontrollutvalgene også grunn til å foreslå behandlingsmetode(r), som kan bidra 

til «friskmelding». 

Kontrollutvalgene er derfor lokaldemokratiets vaktbikkje – det vil si innbyggerne og de 

folkevalgtes eget kontrollorgan – i kommunen. 

Kontrollutvalgene ble i nåværende form født i og med kommuneloven fra 1992. 

Lovgiver uttalte da at kontrollutvalgets oppgaver ligger i dets funksjon som tilsyns- og 

kontrollorgan i kommuner, herunder å kontrollere om saksforberedelse og 

beslutningsprosesser i de politiske organer og administrasjonen garanterer oppfyllelse 

av faglige krav og ivaretar grunnleggende rettssikkerhetshensyn. 

Lovgiver har senere presisert utvalgets oppgaver. I gjeldende kommunelov framgår det 

at kontrollutvalget skal påse at kommunen har betryggende regnskapsrevisjon. Det 

samme gjelder forvaltningsrevisjon, forenklet etterlevelseskontroll og 

eierskapskontroll. 

Kontrollutvalgene kan også foreta andre typer undersøkelser som de mener er 

nødvendige. 

På denne måte skal kontrollutvalgene bidra med sin skjerv til at kommunene lever opp 

til formål i kommuneloven, ved blant annet å legge til rette for tjenester til beste for 

innbyggerne, samt bidra til at kommunene er effektive, tillitsskapende og bærekraftige. 

Verktøykassen til kontrollutvalgene er rikholdig. Det er lovfestet at kontrollutvalget skal 

ha et eget sekretariat. Videre skal kontrollutvalget ha revisor(er) for gjennomføring av 

lovpålagt revisjon og kontroll. 

Kontrollutvalget kan også benytte andre oppdragstakere til ulike typer undersøkelser, 

for eksempel granskinger. Resultatene av sitt arbeid skal utvalget som hovedregel 

rapportere til kommunestyret. 
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Treffsikkerheten i kontrollutvalgenes arbeid beror dels på de ressurser de har til 

rådighet, dels på kontrollutvalgenes eget aktivitetsnivå, og dels på om sekretariat, 

revisor og andre oppdragstakere faktisk leverer resultatene av sitt arbeid til 

kontrollutvalget i tråd med lovkrav, avtaler og betaling. 

Kontrollutvalgene har utvidet innsynsrett i kommunene, uten hinder av taushetsplikt. 

De har også en utvidet innsynsrett i diverse selskaper etc. som kommunen er eier i. 

Hovedregelen er at kontrollutvalgenes møter går for åpne dører, i tråd med prinsippet 

om møteoffentlighet. Den klare hovedregel er også at kontrollutvalgenes dokumenter 

er offentlige, i tråd med prinsippet om dokumentoffentlighet. 

Det finnes også begrensninger i hva kontrollutvalgene kan gjøre. Kontrollutvalgene kan 

for eksempel ikke overprøve politiske prioriteringer som er foretatt av kommunens 

organer. Omkamper og partipolitikk hører med andre ord ikke hjemme i 

kontrollutvalget. Kontrollutvalgene er heller ikke et organ for klagesaksbehandling i 

enkeltsaker. 

Kontrollutvalgene skal utøve kontroll, men de skal også være støttespillere som bidrar 

til læring og forbedring i kommunene. De skal forebygge svikt i kommunene, men de 

skal også avdekke slike. 

Med tilstrekkelige ressurser, og sammen med sitt sekretariat, kommunens folkevalgte 

organer, administrasjon og revisor, samt innbyggere, skal kontrollutvalgene bidra til 

velfungerende kommuner. 

På denne måten unngår man kanskje at sykehjemmet serverer bestemor uappetittlig 

mat, at gutten blir mobbet på skolen, eller at en ansatt svindler kommunen for penger. 

Ved hjelp av kontrollutvalgene forebygger man kommunale «mageplask». 

Kontrollutvalgene skal bidra til tillit – innbyggernes tillit til kommuner – din tillit til din 

kommune. 

*** 
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SULDAL KOMMUNE     Saksframlegg 
 

Haugaland kontrollutvalgssekretariat IKS  Side 1 av 1 

 
SAKSGANG 

Utval Møtedato Saksnr 
Kontrollutvalet  11.02.21 03/21 
   
 
Saksansvarleg: Arkivkode: Arkivsak: 
Odd Gunnar Høie 033  
 
 
ORIENTERING FRÅ ADMINISTRASJONEN  
 
Sekretariatet sitt framlegg til vedtak: 
 
Suldal kontrollutval tek gjennomgangen frå ………….. om sitt arbeid og ansvarsområde til 
orientering. 
 
 
Saksorientering 
Utvalet vedtok i møtet 25.05.20, sak 05/20 følgjande: 
 

Suldal kontrollutval vedtek følgjande plan for orientering om resultatområda og 
stabsfunksjonane: 
 
Møtet 11.06.20 administrasjonen v/rådmann Valen 
Møtet 17.09.20 utvikling, plan og teknisk v/kommunalsjef Guggedal 
Møtet 12.11.20 helse og omsorg v/kommunalsjef Anglevik 
 
Møtet 11.02.21 oppvekst v/kommunalsjef Rullestad Gjerde 
Møtet 29.04.21 lønn- og personal v/Tobiassen 
Møtet 17.06.21  kommunekassen v/Gundersen 
Møtet 09.09.21  servicetorget v/Vaage  
Møtet 04.11.21 ……………. 
 
Tidsramma vert sett til 30 - 40 min. inkludert spørsmål. Sekretariatet får fullmakt til å 
invitere i ei anna rekkefølge enn slik lista over kommunale leiare er sett opp, dersom 
den inviterte ikkje har høve til å stille i det aktuelle møtet.  

 
Orienteringane er tenkt å gjere kontrollutvalet betre kjent med kommunen si drift og dei 
utfordringane kommunen har. Planen/invitasjonen blei sendt rådmannen 28.05.20.  
 
I e-post 03.02.21 gir kommunedirektør Karin Dokken Austvik beskjed om at kommunalsjef 
Rullestad Gjerde er oppteken denne dagen. Kommunedirektøren vil undersøkje om det er 
andre av dei på lista som har moglegheit for å halde ei orientering. Ho vil avklare dette i 
førekant av møtet.  
 
Sekretariatet vil gjere framlegg om følgjande tema (berre rettleiande):  
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Tenesteområda og tenestetilbod 
• Korleis tenesteområda er organisert  
• Kva tenester som ligg til tenesteområda  
 
 
Dei tilsette   
• Fordeling på dei ulike tenestene  
• Rekruttering av medarbeidarar  
• Eventuelle utfordringar når det gjeld rekruttering 
 
Budsjett og rekneskap  
• Rammer  
• Resultat 
 
Tankar om framtida 
• Utfordringar  
• Planar  
 
Tidsrama er sett til 30-40 minutt inkludert spørsmål. Dersom nokon av utvalsmedlemmene 
har innspel eller særskilte ønskjer om emne eller spørsmål, må dei varsle sekretariatet om det 
før møtet.  
 
 
Aksdal, 04.02.21 
 
 
Odd Gunnar Høie 
Rådgjevar/utvalssekretær 
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SAKSGANG 

Utval Møtedato Saksnummer 
Kontrollutvalet 11.02.21 04/21 
Kommunestyret 23.03.21  
 
Saksansvarleg: Arkivkode: Arkivsak: 
Odd Gunnar Høie 216  
 
 
FORVALTNINGSREVISJONSRAPPORT – «PSYKISK HELSEHJELP» 
 
 
Sekretariatet sitt framlegg til vedtak og innstilling til kommunestyret: 
 
1. Suldal kommunestyre har merka seg det som kjem fram i Rogaland Revisjon IKS sin 
rapport «Psykisk helsehjelp» og tek denne til orientering. 
 
2. Rapporten vert oversendt til kommunedirektøren for vidare oppfølging av rapporten sine 
sju tilrådingar. 
 
3. Kommunedirektøren gir tilbakemelding til kommunestyret via kontrollutvalet om 
oppfølging av rapporten innan 9 månader etter at kommunestyret har gjort sitt vedtak. 
 
 
Vedlegg: «Psykisk helsehjelp» - rapport utarbeida av Rogaland Revisjon IKS, januar 2021  
 
Bakgrunn  
I plan for forvaltningsrevisjon for perioden 2020-2024, som blei vedteken av kommunestyret i 
september 2020, er Psykisk helsehjelp (Miljøtenesta) prioritert på fyrsteplass. Kontrollutvalet 
starta hausten 2020 prosessen med å gjennomføra ein slik forvaltningsrevisjon. Rogaland 
Revisjon IKS utarbeidde ein prosjektplan etter utvalet sitt ønskje.  
 
Kontrollutvalet vedtok i møtet 17.09.20, i sak 17/20 føljande: 
 

Suldal kontrollutval tingar ein revisjonsrapport om «Psykisk helsehjelp og 
miljøtenesta» i samsvar vedlagte prosjektmandat og med ei tilføying til problemstilling 
nr. 1. Oppdraget tingast frå Rogaland Revisjon IKS innanfor ei rame på 200 timar.  

 
Føremål og problemstillingar 
 

Formålet med prosjektet er å undersøka korleis det psykiske helsehjelpstilbodet i 
Suldal kommune fungerer? 

 
Problemstillingar: 
• Korleis fungerer organiseringa av arbeidet retta mot brukarar med psykiske 

vanskar, og innan tenestene som heilskap? 
• I kva grad er dei psykiske helsetenestene tilgjengelege og kjente? 
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• Kva for eit psykisk helsehjelpstilbod har kommunen til barn og unge og til vaksne 

brukarar, og kor mange får psykisk helsehjelp? 
• I kva grad klarer kommunen å setja inn hjelpa tidleg? 
• Korleis fungerer samhandlinga mellom dei mest sentrale aktørane som yter 

tenester til personar med psykiske problem? 
• Korleis blir brukarmedverknaden tatt vare på og korleis opplever brukarane 

tilbodet, koordineringen av tenestane og eigen medverknad? 
 
Med dette som utgangspunkt har Rogaland Revisjon IKS gjennomført prosjektet. Rapporten 
er verifisert og kommunedirektøren si tilbakemelding er innarbeida i rapporten. Rapporten 
blei mottatt av sekretariatet 28.01.21. 
 
Rapporten 
Rapporten inneheld innleiingsvis eit samandrag av hovudbodskapen i revisor sine funn, 
inkludert revisor sine tilrådingar. Kommunedirektøren sin uttale finn ein på sidene 11 - 12 
Føremål og problemstillingar vert presentert på side 3, revisjonskriterier og metode i kapittel 
1. Hovuddelen av rapporten finn ein i kapittel 2 - 7. Vedlegget inneheld utfylgjande 
dokumentasjon.  
 
Revisjonen har følgjande hovudbodskap og tilrådingar 
 

1. styrke den psykiske helsetenesta retta mot barn og unge og styrke arbeidet med tidleg 
innsats 
 
o Kommunen bør vurdere å involvere yngre brukarar/brukarrepresentantar i dette 

arbeidet 
 

2. sikre eit betre og meir systematisk samarbeid mellom relevante aktørar innan psykisk 
helse og rus 
 

3. vurdere organiseringa av psykiske helsetenester og rusverntenester 
 

4. sikra ein struktur og ei styring som gir eit felles grunnlag for heilskapleg tenking rundt 
psykisk helsearbeid og rus. 
 
o Her bør ein ta utgangspunkt i eksisterande utfordringar i kommunen og gi føringar 

for kva område eller tiltak som skal utviklast vidare. Dette kan gjerast i form av 
ein plan eller eit anna styringsdokument. 
 

5. sikre at samtaletilbodet innan Psykisk helse er endringsretta og tidsavgrensa, i retning 
av auka livskvalitet eller bedra psykisk helse, for å sikre ein betre ressursutnytting 
 

6. etablere faste samarbeidsmøte med Mental helse Suldal 
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7. vurdere gruppetilboda på Loftet i tråd med tilbakemeldingar frå brukarane, herunder: 

 
o sjå nærare på kva ein kan gjera for å skape eit tilbod som også inkluderer jenter i 

ungdomsgruppa på Loftet 
o mogligheita for å reetablera eit lågterskel tilbod for rusmisbrukarar 

 
Kommunedirektøren sine kommentarar 
Kommunedirektøren har gitt eit utfyljande høyringssvar i brev dagsett 26.01.21. 
Kommunedirektøren skriv mellom anna at: 
 

Kommunedirektøren meiner at rapporten som ligg føre svarar godt på oppdraget. 
Rapporten peikar på styrkar og utfordringar i det kommunale tilbodet for psykisk 
helsehjelp, og den vil vera nyttig for i det vidare forbetringsarbeidet. I det følgjande 
vil vi korriga og nyansera fakta som kjem fram i rapporten og trekke fram nokre 
planlagde tiltak som kan svare ut enkelte av tilrådingane. 

 
Kommunedirektøren har kommentert fleire av tilrådingane frå revisor. Ho avsluttar uttalen 
med følgjande: 

 
Ei god psykisk helse er grunnleggjande for alle. Suldal kommune skal ha tenester med 
heilskap og samanheng som i best mogleg grad sikrar systematisk arbeid for ei god 
helse for alle, men særskilt for barn og unge. Kommunedirektøren ser at 
forvaltningsrapport for psykisk helse og miljøtenester vil vera eit godt verktøy i dette 
arbeidet. Etter at rapporten er handsama av kontrollutvalet, vil kommunedirektøren 
sikre uttale frå fleire råd og utval før den vert lagt fram for kommunestyret for vedtak. 

 
Konklusjon: 
Sekretariatet har gjort ei vurdering av at rapporten er av god kvalitet i henhold til 
standardkrava til forvaltningsrevisjonsrapporter (RSK001), og at den er i samsvar med 
kontrollutvalet si tinging og vedtatt prosjektplan. Val av revisjonskriterier er relevante sett opp 
mot problemstillingane. Revisor si vurderingar og tilrådingar er vidare basert på innsamla 
materiale, revisjonskriteriene og dei metodiske avgrensingane.    
 
Sekretariatet vil peika på at utvalet si rame for prosjektet var på 200 timar. Revisor har brukt 
285 timar i 2020, utan at utval eller sekretariat har blitt varsla. Sekretariatet meiner at revisor 
bør varsle utvalet om dei ser at rama ikkje vil halde, og særskilt overskridingar i denne 
storleiken. I prosjektmandatet var det skissert ca. 200 timar, men det har altså blitt brukt 
mykje meir.  
 
Resultatet etter forvaltningsrevisjonen viser at kommunen har forbetringspotensiale i og med 
at undersøkinga avdekker nokre forbetringsområde. Sekretariatet vil på den bakgrunn tilrå at 
kontrollutvalet ber kommunestyret vedta at revisjonen sine tilrådingar blir fylgt opp.  
 
Ein forvaltningsrevisjonsrapport skal systematisk bli fylgt opp for å sikre at forvaltninga set i 
verk tiltak for å rette opp påviste avvik/manglar og kontrollutvalet må sørgje for at 
kommunestyret sine vedtekne merknader til rapporten vert fylgt. Det vert tilrådd at slik 
oppfølging skjer frå 6 til 12 månader etter at rapporten er vedteken av kommunestyret.  
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Sekretariatet vil tilrå at det blir sett ein frist på ni månader for kommunedirektøren til når 
kommunestyret via kontrollutvalet får tilbakemelding om status for tilrådingane. 
 
Det er kommunestyret som fattar endeleg vedtak i saka. Forskrift om kontrollutval og revisjon 
slår fast at kontrollutvalet innstiller direkte til kommunestyret i saker angåande 
forvaltningsrevisjon.  
 
 
 
Aksdal, 04.02.21 
 
 
Odd Gunnar Høie 
Seniorrådgjevar/utvalssekretær 
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OPPDRAGET 
Bestilling: 

Kontrollutvalet i Suldal kommune 
bestilte den 17.09.2020 sak 17/20 
ein forvaltningsrevisjon om 
«psykisk helsehjelp og 
miljøtenesta».  

 

Problemstillingar: 

• Korleis fungerer organiseringa av arbeidet 
retta mot brukarar med psykiske vanskar, 
og innan tenestene som heilskap? 

• I kva grad er dei psykiske helsetenestene 
tilgjengelege og kjente? 

• Kva for eit psykisk helsehjelpstilbod har 
kommunen til barn og unge og til vaksne 
brukarar, og kor mange får psykisk 
helsehjelp? 

• I kva grad klarer kommunen å setja inn 
hjelpa tidleg?  

• Korleis fungerer samhandlinga mellom dei 
mest sentrale aktørane som yter tenester til 
personar med psykiske problem?  

• Korleis blir brukarmedverknaden tatt vare 
på og korleis opplever brukarane tilbodet, 
koordineringen av tenestane og eigen 
medverknad? 

Formål: 

Formålet med prosjektet er å 
undersøka korleis det psykiske 
helsehjelpstilbodet i Suldal 
kommune fungerer? 

Prosjektleder for dette prosjektet har vore Senior forvaltningsrevisor Svein Kvalvåg, i samarbeid 
med forvaltningsrevisor Frøy Losnedal. Rapporten er kvalitetssikret av oppdragsleder Tore 
Kristensen. 
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SAMANDRAG 
Formålet med dette prosjektet har vore å undersøka korleis det psykiske helsehjelpstilbodet i 
Suldal kommune fungerer. Det er gjennomført intervjuar med totalt 45 personar, 28 kommunalt 
tilsette og 17 brukarar/brukarrepresentantar. I tillegg har vi gått gjennom ei rekke 
styringsdokument, eksterne rapporter, og interne og eksterne nøkkeltal.  

Ifølgje Suldal kommunes handlingsplan for psykisk helse og rusarbeid er målet med arbeidet å 
bidra til betre levevilkår for personar som har eit rusmiddel- eller psykisk helseproblem, 
førebygga og redusere problemutviklinga og fremme meistring av eige liv. Handlingsplanen er 
for vaksne. Barn og unge er ikkje inkludert i planen. Suldal kommune har likevel eit mål om 
tidleg innsats, noko som mellom anna kjem til uttrykk i pilotprosjektet «Strukturert tverrfagleg 
oppfølgingsteam».  

Hovudfunn 
• Tilbodet til barn og unge er mangelfullt, kommunen klarer ikkje å sette inn hjelpa tidleg 

nok 
• Psykiske helsetenester for vaksne har ein robust organisering, og er styrt av ein eigen 

handlingsplan. Psykiske helsetenester for barn og unge har ingen plan eller 
styringsdokument, er meir sårbar for fråvær, og er meir avhengig av enkeltpersonar 

• Brukarmedverknaden er også svakare for yngre brukarar 
• Vaksentilbodet er godt, sjølv om vi også finn nokre forbetringspunktar her 
• Samarbeidet og samhandlinga mellom relevante aktørar er lite formalisert og blir ofte 

personavhengig   
• Kommunen bør vurdere å samorganiseringa arbeidet med psykisk helsehjelp (barn og 

vaksne) og rusvern. Dette vil kunne bidra til å sikre en meir heilskapleg tenking rundt 
fagfeltet, ein betre styring, redusera sårbarheten, og styrke den interne samhandlinga 
 

Mangelfullt tilbod til barn og unge 

Etter vår vurdering er det psykiske helsehjelpstilbodet til barn og unge mangelfullt, og vi har 
fleire indikasjonar på at kommunen ikkje klarer å sette inn hjelpa tidleg nok.  

Prioritering. I ein rapport frå Sintef blir kommunanes prioritering talfesta gjennom antall årsverk 
i samband med psykisk helse- og rusarbeid for vaksne, barn og unge per 10 000 innbyggjarar. I 
Suldal er talet 15 årsverk for tenester for barn og unge. Til samanlikning er lands- og 
Rogalandssnittet hhv. 31 og 27 årsverk per 10 000 innbyggjarar. I Sauda er talet 18 årsverk.  

Eit anna moment som bør trekkast inn her er at Suldal kommune har eit lågt forbruk av 
psykiatriske spesialisthelsetenester. Tal frå Helse Vest synar at innbyggjarar frå Suldal kommune 
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har eit låg forbruk av psykiske spesialisthelsetenester samanlikna med andre kommunar, både 
innan barne- og ungdomspsykiatrien og vaksenpsykiatrien. Frå kommunen blir dette beskrive 
som eit underforbruk. 

Eit anna døme på manglande prioritering av psykiske helsetenester til barn og unge er fråværet av 
eit eige barne- og familieteam. Sidan 2016 har det vore eit ønske om et slikt team, og våren 2018 
konkluderte ei intern kommunal arbeidsgruppe med at det var behov for eit barne- og 
familieteam. Til tross for dette finnast det framleis ikkje eit slikt team i kommunen. 

Låg prioritering av psykiske helsetenester retta mot barn og unge – enda lågare 
ressursinnsats i praksis. Dei ressursane som er tiltenkt barn og unge blir ikkje brukt slikt dei 
skal. Ansvaret for psykisk helsearbeid for barn og unge er delt mellom helsestasjon og 
kommunepsykolog. Stillinga som kommunepsykolog er delt mellom Sauda og Suldal, der 
kommunene har 50 prosent kvar. Kommunepsykologen er i utgangspunktet eit tilbod for barn og 
unge, men i praksis er det stort sett vaksne brukarar av tilbodet i Suldal. Berre fem prosent av 
brukarene i Suldal er barn og unge, dvs. målgruppa. I Sauda er hovuddelen av brukarane til 
kommunepsykologen barn og unge 

Det har også vore redusert bemanning på helsestasjonen det siste året. I store deler av 2020 har 
det berre vore ein familierettleiar i 65 % stilling som tilbyr psykiske helsetenester for barn og 
unge, i staden for 2 x 80 % som var intensjonen. Sjølv om dette i all hovudsak skuldast ei 
sjukemelding, er konsekvensane mindre ressursar retta mot barn og unge og tidleg innsats.  

Helsesjukepleiarar. Helsestasjonen ikkje har helsesjukepleiarar. Tilbodet blir opprettheldt av 
sjukepleiarar, men ingen av dei tilsette i helsesjukepleiarstillingane har den aktuelle 
vidareutdanninga 

I intervjua gir dessutan fleire uttrykk for at kommunen manglar eit skikkeleg lågterskeltilbod for 
barn og unge, og at ein ikkje er gode nok på å førebygga psykiske vanskar. Vi finner også 
indikasjonar på at barnehagar og skular er for seine med å oppdaga psykiske vanskar hos barn, og 
også for seine med å henvise vidare. Det blir i tillegg peika på at det er retta for lite merksemd 
mot barn av foreldre med rusutfordringar, og at kommunen bør heva kompetansen knytt til 
avdekking og oppfølging av desse.  

Det er vanskeleg å seia noko sikkert om kor stort behovet for psykiske helsetenester retta mot 
barn og unge er i Suldal, men det er ingen grunn til å tru at behovet er mindre i Suldal enn i andre 
kommunar. Ungdataundersøkelsen frå 2019 indikerer eit aukande behov. Den viser at andelen 
ungdomsskuleelevar med depressive symptom i Suldal kommune har auka frå 11 til 14 prosent 
frå 2013 til 2019. Det er langt fleire jenter enn gutar som rapporterer dette, og mange ungdommar 
opplever at «alt er eit slit». 

Vi tilrår kommunen å styrke den psykiske helsetenesta retta mot barn og unge og styrke arbeidet 
med tidleg innsats. 
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Godt vaksentilbod 

Prioriteringa av årsverk til tenester retta mot vaksne i Suldal er på nivå med Sauda, og ørlite 
høgare enn Rogalands- og landssnittet. 

Intervjua med både tilsette og brukarar tydar på at Suldal har eit godt tilbod til vaksne som har 
behov for psykiske helsetenester. Særleg Loftet (aktivitetssenter med aktivitetar og sosialt 
samvær) og samtaletilbodet får mykje skryt.  

Sjølv om samtaletilbodet får mykje skryt, meiner tilsette sjølv at samtaletilbodet i ein del tilfelle 
burde vore meir tidsavgrensa og målretta. Vi blir fortalde at mange av brukarane har tilbod over 
lang tid, nokre over fleire år, utan at det har særleg effekt. Det blir peika på at det hadde vore 
betre for brukar og ein betre ressursbruk om ein hadde lagd opp til meir kortvarige og 
endringsretta samtaleforløp. Dette er ein vurdering vi er einige i, ikkje minst fordi brukarane raskt 
kan få eit tilbod dersom behovet igjen melder seg.  

På Loftet er det onsdagsgruppe for ungdomar/unge vaksne og torsdagsgruppe for vaksne. Det 
som er litt spesielt er at det berre er gutar på ungdomsgruppa og berre damer på vaksengruppa. 
Dette er sjølvsagt ikkje intendert frå kommunen si side, men har berre vorte sånn. I intervjua får 
vi opplyst at det har vore slik i ungdomsgruppa over lengre tid, medan det har vore ei blanding av 
kvinner og menn i vaksengruppa, og at kjønnsubalansen no ikkje er representativ. 

Brukarane peikar på at dominansen av gutar i ungdomsgruppa og «mannekulturen» gjer at jenter 
i målgruppa ikkje ønsker å delta i gruppa. Etter vår vurdering bør kommunen sjå nærare på kva 
ein kan gjera for å skape eit tilbod som også inkluderer jenter i målgruppa. 

Tidlegare hadde Loftet også tilbod om ei lågterskel rusgruppe. Denne ble avvikla for eit drygt år 
sidan. Tilbodet er sterkt sakna av brukargruppa.  

Fleire brukarar og kommunalt tilsette fortel at dei ønsker eit betre psykologtilbod i kommunen. 

 

Organisering og samhandling 

Organisering. Psykisk helse og rusvern er fordelt på tre einingar. Psykisk helse for vaksne er 
organisert under Suldal heimetenester, psykiske helsetenester for barn og unge er organisert 
under verksemdsområdet Helse, mens rusvern er organisert under NAV.  

Psykiske helsetenester for vaksne har ein robust organisering, og styrt av ein eigen handlingsplan. 
Psykiske helsetenester for barn og unge har ingen plan eller styringsdokument, er meir sårbare for 
fråvær, og er meir avhengig av enkeltpersonar. Barne- og familieteamet har lenge vore eit sterkt 
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ønske, men er framleis ikkje operativt. Kommunepsykologen  skulle vera eit tilbod for barn og 
unge, men har knapt brukarar i denne brukargruppa. Og det psykiske helsehjelpstilbodet frå 
helsestasjonen er sterkt redusert på grunn av sjukemelding 

Samhandling. Hovudinntrykket vårt er at dei ulike einingane samhandlar godt, men at dei ikkje 
har ein god samarbeidsstruktur som regulerer samhandlinga, og at ansvarslinjene kan være 
uklare. Det ser ut til å være mangel på systematikk og tverrfaglig tenking, spesielt i de tilfelle det 
ikkje finst ein individuell plan. Det er ikkje alltid klart kven som skal ta ansvar for kva i einskilde 
saker, og både forma og innhaldet i samarbeidet kan fort bli personavhengig. Døme på aktørar 
her er eining for psykisk helse, barnevern og NAV, eller mellom leger, psykisk helse og NAV, 
eller mellom psykiske helsetenester for vaksne og barn/unge. Det blir peika på at manglande 
systematikk i samarbeidet aukar risikoen for at ting glepp og at brukarar med behov for fleire 
tenester fell mellom to stolar. Dei aller fleste gir uttrykk for at dei saknar eit meir strukturert 
samarbeid som regulerer samhandlinga og skapar klarare ansvarslinjer mellom relevante einingar.  

Det bør leggjast til at manglande ressursar til psykiske helsetenester retta mot barn og unge ikkje 
berre har ein direkte negativ effekt mot brukarane. Det har også ei negativ effekt på samarbeidet 
mellom barne- og vaksentenesta. Eining for psykisk helse har ressursar til å samarbeide, men 
opplever det som frustrerande at motparten ikkje har det.  

I intervjua kjem det fram at samhandlingsutfordringane i mange tilfelle skuldast uklare 
forventningar og rollar. Mange meiner at dette har samanheng med at dei ulike aktørane i 
kommunen har manglande kjennskap til kva kollegaene jobbar med. Dei tilsette i 
vaksentenestene ser til dømes ut til ha manglande kjennskap til tenestene for barn og unge. Dette 
kjem til uttrykk både eksplisitt og implisitt. Eksplisitt ved at mange sjølv påpeiker at dei har «lite 
greie på tilboda til barn og unge», og implisitt ved at fleire av dei tilsette trur at barne- og 
familieteamet er operativt, noko det ikkje er.  

Det er imidlertid ikkje berre vaksentenestene som har liten kjennskap til tilbodet for barn og 
unge. For halvanna år sidan blei det ved den eine skulen informert om barne- og familieteamet, 
sjølv om det ikkje eksisterte. 

Vi tilrår kommunen å sikre eit betre og meir systematisk samarbeid mellom relevante aktørar 
innan psykisk helse og rus. 

Dette kan gjerast gjennom å etablere eit meir strukturert samarbeid med rutinar som regulerer 
samarbeidet.  

Etter vår vurdering vil også ein omorganisering av psykiske helsetenester og rusverntenester 
kunne bidra til å sikre eit betre samarbeid og meir heilskaplege tenester. Helsedirektoratet ser rus 
og psykisk helse i samanheng, og stadig fleire kommunar har organisert det psykiske 
helsearbeidet og rusvern i same eining, til dømes Sauda. I Sauda er det òg tilbod retta mot barn 
og unge i same eining. Dette inneber mellom anna at kommunepsykolog er organisert under den 
psykiske helsetenesta. 
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Vi tilrår derfor Suldal å vurdera organiseringa av psykiske helsetenester og rusverntenester. I 
Sauda opplev ein at denne type organisering gjer arbeidet lettare å koordinere, samstundes som 
det aukar brukarane sin tilgjengeleghet til tenestene. Vi ser også at denne samorganiseringa gir 
ein heilt annan fleksibilitet i styringa av tilbodet. Mellom anna får vi opplyst at ein i større grad 
prioriterer ressursane etter behov og personalsituasjon. For Suldal kan ein til dømes tenke seg at 
med ein slik organisering vil kunne omprioritert ein større del av dei psykiske helse-ressursane 
mot barn og unge, noko som ville styrka den tidlege innsatsen og samtidig styrka samarbeidet 
mellom barne- og vaksenfeltet. 

Det kan sjølvsagt vera gode grunnar for at Suldal skal behalda gjeldande organisering, noko 
informantane våre også er inne på, men Suldal bør undersøke moglegheitene for å hauste 
liknande gevinstar som ein har gjort i Sauda.  

Uavhengig av korleis kommunen vel å organisera tilbodet, bør kommunen sikra ein struktur og ei 
styring som gir eit felles grunnlag for heilskapleg tenking rundt psykisk helsearbeid og rus. Her 
bør ein ta utgangspunkt i eksisterande utfordringar i kommunen og gi føringar for kva område 
eller tiltak som skal utviklast vidare. Dette kan gjerast i form av ein plan eller eit anna 
styringsdokument.  

Vi ønsker til slutt å påpeike at det er positivt at Suldal er ein BTI-kommune (Betre tverrfaglig 
innsats), og at Suldal er ein av seks deltakarkommunar i pilotprosjektet Strukturert tverrfagleg 
oppfølgingsteam i regi av helsedirektoratet. Dette er modeller som kan bidra til tidleg innsats, 
betre samarbeid mellom relevante instansar og til å styrke overgangane mellom barnehage-skule 
og mellom barneskule og ungdomsskule.  

Mens pilotprosjektet ennå ikkje er avslutta (prosjektet går fram til hausten 2021), har Suldal vore 
BTI-kommune sidan 2017. Sjølv om BTI formelt sett er implementert og gått over i drifta, og 
sjølv om det ser ut til å være ein endring av praksis i samsvar med formålet, er BTI-satsinga på 
mange områder framleis i startgropa i Suldal. Mellom anna er ikkje stafettloggen operativ, dvs. 
staden der ein dokumenterer BTI-arbeidet. Kommuneleiinga bør derfor fortsette å leggje 
trykk på BTI-arbeidet, slik at ein sikrar prosjektkoordinatorane og BTI-agentane nødvendig 
støtte i implementeringa av modellen ute i tenestene.   

 

Brukarmedverknad 

Intervjua tydar på at vaksne brukarar medverkar i utføringa av tenestene, til dømes ifm. 
samtaletilboda eller Loftet.  

Ståstedsanalysen fra 2018 tyder på at Suldal har eit betydeleg betringspotensial mht. å involvere 
barn og unge i bekymringssakar. Det er derfor bra at eitt av hovudmåla med Suldal kommunes 
BTI-modell er å sikra brukarmedverknad, og erfaringane så langt er at tenestene er blitt meir 
bevisste på dette. 
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Så langt er det vaksne brukarar som har vore involvert i brukarundersøkingar og utvikling av nye 
samarbeidsprosjekt. Etter vår vurdering bør kommunen også vurdere å involvere yngre brukarer i 
utviklinga av det psykiske helsehjelpstilbodet til barn og unge, ikkje minst fordi det er på dette 
området Suldal kommune har størst betringspotensial. 

Suldal kommune har eit aktivt lokallag i Mental helse, med mange engasjerte representantar. Dei 
har mykje positivt å seie om det kommunale tilbodet, men saknar faste møter med dei 
kommunale leiarane, til dømes ein gong i året eller halvåret. Etter vår vurdering høyrast dette ut 
som ein god ide, både fordi lokallaget kan vera ein viktig ressurs for kommunen og motsett. 

Ein av problemstillingane i prosjektet var korleis brukarane opplev tilbodet. Dette punktet var 
mest naturleg å inkorporere i del 1.1 og 1.2. 

 

Tilgjengelege og kjente tenester? 

Hovudbildet er at det psykiske helsehjelpstilbudet for vaksne både er tilgjengeleg og kjent. Det 
går fort å komma til når ein har behov for hjelp. Nokre gonger tar det berre nokre dagar, og det 
går sjeldan over sju dagar før brukarane blir gitt eit tilbod. 

Når det gjeld barn og unge er hovudbildet at dei psykiske helsetenestene ikkje er spesielt 
tilgjengelege, som vi tidlegare har vore inne på. Når det gjeld i kva grad tenestene er kjente, er 
bildet blanda, noko vi går nærare inn på i faktadelen.  

 

Tilrådingar 

Vi tilrår kommunen å 

• styrke den psykiske helsetenesta retta mot barn og unge og styrke arbeidet med tidleg 
innsats 

o Kommunen bør vurdere å involvere yngre brukarar/brukarrepresentantar i dette 
arbeidet 
 

• sikre eit betre og meir systematisk samarbeid mellom relevante aktørar innan psykisk 
helse og rus 
 

• vurdere organiseringa av psykiske helsetenester og rusverntenester 
 

• sikra ein struktur og ei styring som gir eit felles grunnlag for heilskapleg tenking rundt 
psykisk helsearbeid og rus.  
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o Her bør ein ta utgangspunkt i eksisterande utfordringar i kommunen og gi føringar 
for kva område eller tiltak som skal utviklast vidare. Dette kan gjerast i form av 
ein plan eller eit anna styringsdokument.  

 
• sikre at samtaletilbodet innan Psykisk helse er endringsretta og tidsavgrensa, i retning av 

auka livskvalitet eller bedra psykisk helse, for å sikre ein betre ressursutnytting 
 

• etablere faste samarbeidsmøte med Mental helse Suldal 
 

• vurdere gruppetilboda på Loftet i tråd med tilbakemeldingar frå brukarane, herunder: 
 

o sjå nærare på kva ein kan gjera for å skape eit tilbod som også inkluderer jenter i 
ungdomsgruppa på Loftet 

o mogligheita for å reetablera eit lågterskel tilbod for rusmisbrukarar 
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KOMMUNEDIREKTØRENS 
KOMMENTAR 
Kontrollutvalet i Suldal kommune bestilte den 17.09.2020 ( sak 17/20) forvaltningsrevisjon om 
psykisk helsehjelp og miljøtenester. Føremålet var å undersøke korleis det psykiske helsetilbodet 
i Suldal kommune fungerer.  

Kommunedirektøren meiner at rapporten som ligg føre svarar godt på oppdraget. Rapporten 
peikar på styrkar og utfordringar i det kommunale tilbodet for psykisk helsehjelp, og den vil vera 
nyttig for i det vidare forbetringsarbeidet. I det følgjande vil vi korriga og nyansera fakta som 
kjem fram i rapporten og trekke fram nokre planlagde tiltak som kan svare ut enkelte av 
tilrådingane.   

Rogaland Revisjon har intervjua 45 personar der 28 er tilsette i Suldal kommune. 
Kommunedirektøren stiller spørsmål ved om det i stor nok grad er sikra breidde og 
representativitet. Mellom anna saknar vi at perspektiv frå pedagogisk /psykologisk 
rådgivingsteneste og frå oppvekstsektoren. Det har sidan 2018 blitt gjort eit viktig endringsarbeid 
for PPT i saman med oppvekst, der ein har laga ein samhandlingsplan i det førebyggande arbeidet 
med barn og unge.  

Rapporten peikar på (s. 4) at Suldal kommune ikkje har eit barne- og familieteam, og den stiller 
spørsmål ( s.7) ved at det ed eit høve blei informert om at teamet var organisert under helse. Det 
er tilsett 1,45 årsverk som barne- og familierettleiar samt 0,5 årsverk psykologkompetanse til 
teamet. Vidare har kommunestyret i økonomiplan for 2021 vedteke å auka kommunepsykolog frå 
50 til 100 % ressurs. Barne- og familieteamet er under oppstart. Det vil i 2021 bli arbeidd 
målretta for å få på plass eit kompetent barne- og familieteam som skal arbeide systematisk for å 
styrke arbeidet for barn og unge si psykiske helse . Suldal kommune har under vurdering  ei 
mogleg samlokalisering av arbeidet innanfor psykisk helse. Dette inkluderer barne- og 
famileteamet samt ruskonsulent. I vurderinga vil ein ta nærare stilling til om ei slik organisering 
kan bidra til ein større heilskap i tenestetilbodet.  

Ei tilråding som følgjer av rapporten (s. 9) er at Suldal kommune bør vurdere å involvere yngre 
brukarar i arbeidet. Brukarmedverknad er viktig i alle aldrar og på alle områder, og her kan vi 
alltid bli betre. Ved søknad om koordinerande tenester i Suldal kommune er det fast praksis at 
brukaren er med for å leggja fram saka si. I fleire av sakene er dette yngre brukarar.   

Det blir fleire stader i rapporten (mellom anna på s 8 og s 21)vist til at BTI er eit av prosjekta til 
Suldal kommune. BTI er ikkje lenger eit prosjekt, men ein måte å tenka, handla og prioritera på i 
kommunen vår. Vi har i 2021 starta arbeidet med å styrka BTI som arbeidsmetode, mellom anna 
ved arbeida betre med forankring og implementering av stafettloggen og ved å sjå arbeidet i 
samanheng med samhandlingshjulet mellom skule, barnehage og ppt. Dette trur vi vil gi gode 
resultat på sikt. 
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Rogaland Revisjon peikar på at det er utarbeida handlingsplan for psykisk helse for vaksne med 
behov for psykiske helsetenester, men at det manglar plan for barn og unge. I høve oppstarten av 
barne- og familieteamet i 2021, vil det bli utarbeidd plan for området. Vi vil også vurdere om 
samtaletilbodet til vaksne bør evaluerast for å sjekke ut effekten av tilbodet.  

Ei god psykisk helse er grunnleggjande for alle. Suldal kommune skal ha tenester med heilskap 
og samanheng som i best mogleg grad sikrar systematisk arbeid for ei god helse for alle, men 
særskilt for barn og unge. Kommunedirektøren ser at forvaltningsrapport for psykisk helse og 
miljøtenester vil vera eit godt verktøy i dette arbeidet. Etter at rapporten er handsama av 
kontrollutvalet, vil kommunedirektøren sikre uttale frå fleire råd og utval før den vert lagt fram 
for kommunestyret for vedtak.  

 
 

Suldal 26.01.2021 

Karin Dokken Austvik 
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1 INNLEIING 
1.1 REVISJONSKRITERIER OG METODE  

Revisjonskriterier er element som inneheld krav eller forventingar, og vil brukast til å vurdera 
funna i dei undersøkingane som vert gjennomført. Kriteria skal grunngjevast i, eller bli utleda av, 
autoritative kjelder innanfor det reviderte området. I dette prosjektet er følgjande anvendt: 

• Helse- og omsorgstenestelova. Retten til helse- og omsorgstenester likestiller somatisk og 
psykisk sjukdom, skade eller liding, rusmiddelproblem, sosiale problem eller nedsett 
funksjonsevne. Kommunane har ei sentral rolle i å identifisera, greia ut, behandla og 
følgja opp personar i målgruppa 

• Ifølgje Suldal kommunes handlingsplan for psykisk helse og rusarbeid er målet med 
arbeidet å bidra til betre levevilkår for personar som har eit rusmiddel- eller psykisk 
helseproblem, førebygga og redusere problemutviklinga og fremme meistring av eige liv.  

• Suldal kommune har eit mål om tidleg innsats, noko som mellom anna kjem til uttrykk i 
pilotprosjektet «Strukturert tverrfagleg oppfølgingsteam». 

• Ei av problemstillingane er: I kva grad klarer kommunen å setje inn hjelpa tidleg. Korleis 
forstår vi dette omgrepet i vår rapport? Vi ser på kommunen sine forutsetningar for å 
kunne oppdage risiko for psykisk uhelse så tidleg som mogleg, samt tidleg iverksetting av 
tiltak for å kunne forhindre framtidige negative konsekvensar. Dette skal skje så tidleg 
som mogleg i eit barn sin utvikling, men også så tidleg som mogleg når hendingar og 
problem oppstår uavhengig av alder. Dette inneber at nødvendig hjelp blir gitt før 
problema blir komplekse og fastlåste1.   

• Helsedirektoratet legg særs vekt på at tenestene blir organisert og utforma i eit brukar- og 
meistringsperspektiv, tenestene og tenestenivåa samarbeider for å sikra helskaplege og 
koordinerte tenester og at psykisk helse og rus sest i samanheng2 

• Ifølge helsedirektoratets veileder gir brukarmedverknad fordeler til alle, dvs. brukarane 
får innverknad og meistring, det skaper legitimitet og det gir betre tenester. 

• Ifølge helse- og omsorgstenesteloven § 3-10 skal  
o kommunen sørge for at representantar for pasientar og brukarar blir høyrt ved 

utforminga av kommunens helse- og omsorgsteneste. 
o kommunen skal sørga for at verksemder som yter helse- og omsorgstenester 

omfatta av lova her, etablerer systemer for innhenting av erfaringane og 
synspunkta til pasientar og brukarar. 

 

1 Vår forståelse av kva det inneber å setja inn hjelpa tidleg er basert på Sel kommune sin definisjon av tidleg innsats i 
Tidlig innsats - Strategi- og handlingsplan 2018-2022 

2 Sammen om mestring - Veileder i lokalt psykisk helsearbeid og rusarbeid for voksne – et verktøy for kommuner og 
spesialisthelsetenesten (Helsedirektoratet: 2014). 
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o Helse- og omsorgstenesta skal legga til rette for samarbeid med brukargruppenes 
organisasjonar og med frivillige organisasjonar som arbeider med dei same 
oppgåver som helse- og omsorgstenesta. 

• Med innføringa av helse- og omsorgstenestelova blei det juridiske skiljet mellom 
helsetenester og omsorgstenester i hovudsak oppheva. Felles regelverk for tenestene skal 
danne grunnlag for god samhandling mellom tenestene i kommunen. Suldal kommune er 
ei såkalla BTI-kommune (betre tverrfagleg innsats) og er også med i eit pilotprosjekt som 
heiter «Strukturert tverrfaglig oppfølgingsteam» (sjå faktadel). Hensikten med prosjekta 
er å skape ei meir heilskapleg teneste gjennom styrka intern samhandling, og tenke 
samhandling ut frå brukaren sitt behov, og ikkje korleis kommunen er organisert. 

• Eit anna viktig revisjonskriterium er samanlikningar med andre kommunar 

Det bør til slutte leggjast til at prosjektet og problemstillingane har dels ei undersøkjande 
tilnærming. Enkelte problemstillingar har ikkje revisjonskriterium (til dømes «Korleis opplev 
brukarane tilbodet?»). Vurderingane vil her bli gjort på bakgrunn av ei totalvurdering av alle 
innsamla data. 

Rapporten bygger på intervjuar med 45 personar. I tillegg har vi gått gjennom ei rekke 
dokumentar, tal og statistikk. Ein nærare omtale av metode og kjelder ligg i rapportens vedlegg.  

 

2 PRIORITERING 
I 2019 var det i alt 12 årsverk som arbeidet med psykisk helse- og rusarbeid retta mot vaksne, 
barn og unge i Suldal kommune. Eitt av desse årsverka gjekk til arbeid med barn og unge, resten 
til vaksne. I Sauda gjekk det 13 årsverk med til dette arbeidet, og av dei var to retta mot barn og 
unge.  

I figuren under samanliknar vi Suldal med andre kommunar, og ser nærmare på antall årsverk pr 
10 000 innbyggjarar.  

 

 

 

69



 

Side 15 av 49     Psykisk helsehjelp 

Figur 1: Antall årsverk i samband med psykisk helse- og rusarbeid for vaksne, barn og unge per 
10 000 innbyggjarar (2019)3 

 

I figuren har vi samanlikna med Sauda, Rogalands- og landssnittet. I tillegg har vi tatt med 
Randaberg, som er den av Rogalandskommunane som har den sterkaste ressursmessige 
prioriteringa retta mot barn og unge av Rogalandskommunane. Vi ser at Sauda og Suldal har ein 
lågare prioritering av psykisk helsearbeid for barn og unge, samanlikna med Rogalandssnitt og 
landssnitt. Hovudbildet er at Suldal har ein høgare prioritering av vaksne og lågare prioritering av 
barn og unge, samanlikna med fylkes- og landssnittet. Vi ser også dei same tendensane når vi 
samanliknar med Sauda, men forskjellane er mindre her.  

Grunnen til at vi har tatt med Randaberg i oppstillinga er at Randaberg er eit eksempel på ein 
heilt anna prioriteringsprofil enn kommunar som Sauda og Suldal. 

 

 

3 Kommunalt psykisk helse og rusarbeid 2019, Sintef. 
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3 ORGANISERING OG SAMHANDLING 
3.1 INNLEIING 

Det finnes ingen statlege føringar for korleis kommunen skal organisere psykisk helsearbeid, men 
direktoratet sin vegleiar legg særleg vekt på at psykisk helse og rus blir sett i samanheng.  Om lag 
to tredelar har organisert psykisk helsearbeid i ei eining, medan cirka ein tredel av kommunane 
har organisert kommunalt rusarbeid i ei eiga eining. Ca. ein firedel av kommunane har organisert 
psykisk helsearbeid og kommunalt rusarbeid i ei felles eining/avdeling, medan dei resterande 
kommunane har prioritert andre organisasjonsformer for tenestene4.  

Ifølgje helsedirektoratet vel stadig fleire kommunar å organisera det psykiske helsearbeidet 
saman med rusarbeidet. Samordning av tenestetilbodet føreset at både psykisk helse- og rusarbeid 
blir prioritert. Nokre kommunar har organisert delar av tenestene i NAV-kontoret. 

3.2 PSYKISK HELSE OG RUS ER FORDELT PÅ FLEIRE EININGAR 

Det psykiske helsearbeidet i Suldal retta mot vaksne og barn og unge er fordelt på to einingar. I 
tillegg sit ruskonsulenten på NAV. Dette er illustrert i figuren under 

Figur 2: Organisering  

 

 

4 Sammen om mestring - Veileder i lokalt psykisk helsearbeid og rusarbeid for voksne – et verktøy for kommuner og 
spesialisthelsetenesten (Helsedirektoratet: 2014). 
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Ansvar for psykisk helsearbeid for barn og unge er delt mellom helsestasjon og 
kommunepsykolog5 barn og unge. Både kommunepsykolog og helsestasjon er lågterskeltilbod og 
skal gi barn og unge og dei føresette tilbod om psykisk helsehjelp når det er behov eller ønske om 
det.  

Tidlegare var det òg ein ressurs under Psykisk helse for vaksne som hadde oppfølging med 
ungdom mellom 16 og 24 år, men denne ressursen blei flytta over til helsestasjonen fra januar 
2020 for å ta del i barne- og familieteamet. Etter planen skal barne- og familieteamet vere eit 
tverrfagleg tilbod beståande av kommunepsykolog og to barne- og familierettleiarar. I intervjua 
får vi opplyst at det heilt sidan 2016 har vore eit ønske om eit slikt team, og våren 2018 
konkluderte ei intern kommunal arbeidsgruppe med at det var behov for det. Til tross for dette 
finnast det framleis ikkje eit slikt team i kommunen.  

I Norge er det høg førekomst av psykiske lidingar blant personar med rusproblem. Undersøkingar 
viser at ca. 65 prosent av kartlagde brukarar av kommunale helse-, omsorgs- og velferdstenester 
med rusmiddelproblem hadde psykiske vanskar som gjekk alvorleg utover deira daglege 
fungering.  

Helsedirektoratet ser rus og psykisk helse i samanheng, og stadig fleire kommunar har organisert 
det psykiske helsearbeidet og rusvern i same eining, til dømes Sauda. I Sauda er det òg tilbod 
retta mot barn og unge i same eining. Dette inneber mellom anna at kommunepsykolog er 
organisert under den psykiske helsetenesta. 

Tidlegare hadde Sauda same organisering som Suldal, men valde å samle psykisk helse barn og 
vaksne og rusvern i same eining i 2015. I Sauda opplever ein at den nye organiseringa gjer 
arbeidet lettare å koordinere, samstundes som det aukar brukaranes tilgjengelegheit til tenestene. 

3.3 PSYKISK HELSE FOR VAKSNE 

Psykisk helseteneste er organisert under heimetenesta, er organisert i fire team, og er eit tilbod for 
innbyggarar over 18 år. Dei tilsette går litt på tvers av desse teama.  

 

 

 

 

5 Stillinga som kommunepsykolog er delt mellom Sauda og Suldal, der Sauda er vertskommune, men tilbodet blir 
gitt lokalt i begge kommunar. 
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Figur 3: Organisering av eining for psykisk helse  

 

Helsedirektoratet har valt å dela psykisk helsearbeid og rusarbeid for vaksne inn i tre hovudforløp 
for å lette framstillinga av dei ulike tenestene og nivåa.6: 

• Hovudforløp 1: Milde og kortvarige problem 
• Hovudforløp 2: Kortvarige alvorlege problem/lidingar og langvarige mildare 

problem/lidingar 
• Hovudforløp 3: Alvorlege langvarige problem/lidingar 

Det vil vera glidande overgangar og overlappingar mellom desse forløpa, og situasjonen til den 
enkelte brukar kan endre seg raskt. 

Forløpa skil seg frå kvarandre i forhold til problem, alvorsgrad og varigheit, relevante mål og 
tiltak, ansvarsplassering og samarbeidsrelasjonar. Førebygging, behandling, omsorg og 
rehabilitering er viktige oppgåver for kommunehelsetenesta. Ved behov skal kommunen henvisa 
til spesialisthelsetenesta. Dette behovet vil variera frå person til person, men er størst for personar 
med alvorlege lidingar.  

3.4 AKTUELLE SAMARBEIDSPROSJEKT 
Betre Tverrfagleg Innsats7, BTI-modellen, er ein samhandlingsmodell som beskriv den 
samanhengande innsatsen i og mellom tenester retta mot gravide, barn, unge og familiar som det 

 

6 Veileder i lokalt psykisk helsearbeid og rusarbeid for voksne – et verktøy for kommuner og spesialisthelsetenesten 
(Helsedirektoratet). Det vil være glidendeoverganger og overlappinger mellom de ulike forløpene, og den enkeltes 

problemer og situasjon kan raskt endre seg. 

 

7 Helsedirektoratet tok initiativ til å teste ut BTI-modellen i åtte nøkkelkommunar i 2012. Bakgrunnen var 
kommunanes utfordringar med å opptre med eit samla tenestetilbod overfor utsette barn og unge.  
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er knytt ei bekymring til. BTI-modellen skal bidra til tidleg innsats, samordna tenester og 
foreldreinvolvering. Suldal blei ein BTI-kommune i 2017.   
 
Med ein klar struktur skal BTI-modellen bidra til styrka samhandling mellom tenester, for 
eksempel PPT, barnevern, helseteneste, slik at dei jobbar målretta, effektivt og heilskapleg – og 
utan at det oppstår avbrot i oppfølginga. Det blir lagt stor vekt på at dei kommunale tenestene 
skal samhandle med foreldra gjennom hjelpeprosessen, og at foreldra skal involverast på eit 
tidleg tidspunkt. I kommunikasjonen mellom kommunal teneste(er) og familien, vert ein 
elektronisk stafettlogg brukt som eit viktig samhandlingsverktøy. 
 
Grunnmodellen i BTI beskriv korleis samhandlinga kan leggjast til rette på fire forskjellege nivå, 
avhengig av omfanget på vanskane som skal løysast og talet på aktørar som skal involverast. 
Nivåa og tenestene i grunnmodellen vert bundne saman gjennom ein samarbeidsstruktur som er 
basert på at ein aktør, stafetthaldaren, har ansvar for å koordinera den tverrfaglege samhandlinga 
og dokumentera arbeidet i den elektroniske stafettloggen. 
 
 
Tabell 1: Grunnmodellen i BTI, Suldal kommune  
 
Nivå 0 Nivå 1 Nivå 2 Nivå 3 
Start med å definera 

uroa di. Del uroa di 

med din næraste 

leiar, før du eventuelt 

deler uroa med 

barnet/ungdommen, 

føresette eller den 

gravide. 

Jobb saman med 

barnet/ ungdommen, 

føresette eller den 

gravide for å finna ei 

løysing. Her vert det i 

jobba innan ei enkelt 

teneste/avdeling. 

Jobb i tverrfagleg 

samarbeid mellom 

kommunale tenester, 

barnet/ungdommen, 

føresette eller den 

gravide for å løysa 

utfordringa. 

Tverrfagleg samarbeid 

mellom ulike tenester, 

barnet/ ungdommen, 

føresette eller den 

gravide og tilviste 

tenester for å løysa 

utfordringa 

    

Steg 1: 

Definer uroa 

Steg 1: 

Samtykke til 

stafettlogg 

Steg 1: 

Nettverksmøte – 

oppstart 

Steg 1: 

Første møte med 

aktuell instans 

    

Steg 2: 

Del uroa med leiaren 

din 

Steg 2: 

Skap felles forståing 

Steg 2: 

Nettverksmøte – 

planlegg tiltak 

Steg 2:  

Planlegg tiltak 

    

Steg 3: 

Del uroa med 

barnet/ungdommen, 

føresette eller den 

gravide 

Steg 3: 

Sett i verk tiltak 

Steg 3: 

Sett i verk tiltak 

Steg 3: 

Sett i verk koordinerte 

tiltak 
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Steg 4: 

Grunn til vidare 

oppfølging? 

Steg 4: 

Evalueringsmøte – 

drøftingsdel 

Steg 4: 

Evalueringsmøte – 

drøftingsdel 

Steg 4: 

Evalueringsmøte – 

drøftingsdel 

    

Steg 5: 

Avslutt saka 

Steg 5: 

Evalueringsmøte – 

avgjerd om vegen 

vidare 

Steg 5: 

Evalueringsmøte – 

avgjerd om vegen 

vidare 

Steg 5: 

Evalueringsmøte – 

avgjerd om vidare 

koordinert innsats 

 
Suldal er også ein av seks deltakarkommunar i pilotprosjektet strukturert tverrfagleg 
oppfølgingsteam8. Bakgrunnen for prosjektet er at behovet for tenester er endra ved at fleire har 
kroniske sjukdommar og psykiske vanskar. Stadig fleire har samstundes behov for tenester frå eit 
vidt spekter av fagområde. Aukande spesialisering og «silo»-organisering av tenester gjer at 
tenestene er gode kvar for seg, men at samhandlinga på tvers ikkje alltid er god nok. Eit 
hovudfokus for pilotprosjektet er dermed å få på plass strukturar og system som sikrar 
tidleg identifisering av behov, tverrfagleg utredning og bruk av oppfølgingsteam som 
arbeidsform. Som ein del av tidleg identifisering av behov skal fastlegane prøva ut eit nytt 
elektronisk verktøy for risikokartlegging.  

Eit oppfølgingsteam er satt saman av fagpersonar den enkelte brukar til ein kvar tid har behov 
for. Formålet er koordinering og å yte tilrettelagte og tverrfaglege tenester ut frå brukarens 
individuelle behov. Kommunale helsetenester, fastlegar, spesialisthelsetenesta og andre sektorar 
er viktige aktørar. 

3.5 SYNSPUNKTER PÅ ORGANISERINGA?  

Nokre av fordelane som blir nemnt når det gjeld dagens organisering er blant anna at terskelen 
for å oppsøka hjelp blant unge gjerne er lågare dersom det psykiske helsehjelptilbodet for barn og 
unge er organisert under helsestasjonen heller enn under psykisk helse. Når det gjeld 
organiseringa av ruskonsulenten under NAV får vi opplyst at dette har vore og framleis er ein 
fordel i form av kjappare og meir varige resultat. Dette blir grunngitt i tilgangen på NAV sine 
økonomiske verkemiddel og tiltakspakkar. Eksempelvis kan ruskonsulenten gjennom NAV kjøpa 
ein institusjonsplass innan nokre timar. 

 

8 Treårig pilotprosjekt i regi av Helsedirektoratet. Oppstart 01.09.2018. For meir informasjon, les: 
https://www.helsedirektoratet.no/om-oss/forsoksordninger-og-prosjekter/pilot-for-strukturert-tverrfaglig-
oppfolgingsteam. Skilnad mellom BTI og STO. BTI er for barn/unge/familier, ein samhandlingsmodell som 
definerer steg for steg «frå bekymring til handling». STO er for alle, både barn og vaksne, med behov for hjelp frå 
fleire tenester. Vi får opplyst at det er flest koordinatorer frå helse, ingen pr dd fra oppvekst, men har vore det før. 
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Med mindre ein har fått oppnemnt koordinator eller har ein individuell plan, vil brukaren få 
individuell oppfølging frå dei enkelte tenestene han eller ho har behov for. For å illustrere dette 
vil vi bruke ROP-pasientar som eksempel:  

- Ruskonsulent vil ha meir fokus på rusproblematikken og følge opp med heimebesøk.  
- Psykisk helse står for utdeling av medisinar og miljøterapi  
- Ved somatiske lidingar i tillegg, er det gjerne heimesjukepleia som tar det ansvaret 

Tenestene vil gi meir eller mindre oppfølging alt etter kor vedkommande er i forløpet. Men dei 
ulike aktørane sitt spreidd, og det er ikkje alltid klart kven som skal ta ansvar for kva. Den eine 
legen sa det slik: «Eg trur du vil oppdage at det ikkje nødvendigvis er styrt og planlagt. 
Konsekvensen kan vere at pasientar går rundt med økt risiko for overdose. Der kjem du inn på 
ansvar. Er det NAV? Eller fastlegen?». I tillegg kjenner fastlegane på at dei ikkje har god nok 
oversikt over denne gruppa9. Brukarundersøkinga frå 202010 viser at 70 prosent av brukarane er 
uføretrygda. Viss brukarane er uføretrygda og ikkje er i sjukemeldingsforløp kan dei gå under 
radaren for fastlegane. Dei saknar derfor eit meir strukturert samarbeid og klare ansvarslinjer. 

Eit anna dilemma er mismatchen mellom ressursane avsett til psykisk helse vaksne og psykisk 
helse for barn og unge (sjå under). Suldal har i utgangspunkt låg ressursinnsats retta mot barn og 
unge – eit halvt psykolog-årsverk og to familierettleiarar i 80 % stilling (1,6 årsverk til saman). 
Det er berre 5 prosent av kommunepsykologens brukarar som er under 18 år, og det er for tida 
kun ein familierettleiar i 65 prosent stilling som tilbyr psykiske helsetenester til barn og unge11. 
Vi kjem tilbake til kva slags konsekvensar dette har for brukarane. Men dette svekker også 
samarbeidet. Dette blei uttrykt slik frå Psykisk helse: «Slik det er nå manglar vi ein 
samarbeidspartnar. Vi har ikkje strukturerte møter, dei er ikkje lette å få tak i fordi dei er 
overarbeidde. Og det er ikkje fagleg leiing av sjukepleiarane». Frå psykisk helse blir det peika 
det på at dei har ressursar til å samarbeide, men at det blir opplevd som frustrerande når 
motparten ikkje har det. 

Frå eining psykisk helse hevdast det at det hadde vore ein stor fordel om dei to familierettleiarane 
og kommunepsykolog blei organisert under psykisk helse, slik som i Sauda. Dei meiner at 
fordelen med dette er langt større enn ulempene: Meir tilgjengelege tenester for brukarane, og ein 
betre koordinering og samarbeid rundt brukarane.    

Som nemnt er stillinga som kommunepsykolog delt mellom Sauda og Suldal - kommunane har 
50 prosent kvar. I Sauda er som regel hovuddelen av brukarane til kommunepsykologen barn og 

 

9 Opplyst i intervju  

10 N = 27  

11 Dette skuldast dels ei lengre sjukemelding og at den andre familieveilegleiaren også har ei mindre stilling ved ei 
skule. 
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unge. Men den siste tida har delen vore om lag halvdelen vaksne og halvdelen barn og unge. 
Grunnen til dette er at det har vore personell på voksensiden som har vore i permisjon, og ein har 
derfor set seg nøydd til å bruka kommunepsykologen inn mot ein større del vaksne.   

Tilbakemeldingane frå Sauda tyder på at samorganiseringa der gir ein heilt annan dynamikk og 
fleksibilitet i styringa av tilbodet. Mellom anna får vi opplyst at ein i større grad tilpassar 
ressursane etter behov og personalsituasjon gjennom ein samorganisering. Avsnittet over er eit 
døme på dette. Eit anna døme er dette:  

Det vart tilsett ein psykolog som i utgangspunktet skulle ha vaksne som målgruppe (i tillegg til 
50%-stillinga). Etterkvart såg ein at det var eit udekka behov for psykolog for barn og unge, og 
framover vil om lag 30 prosent av stillinga vera retta mot barn og unge  

I Sauda meiner ein eit ein annan fordel med organiseringa er at brukarane får færre å forhalda seg 
til. Eit døme på dette:  Fleire brukarar får oppfølging frå ruskonsulent og miljøtenester frå eining 
for Psykisk helse (sjå over). I Sauda blir desse tenestene gitt av same person, noko som gir 
brukarane færre personar å forhalda seg til. 

I Sauda er Eining for rus og psykisk helseteneste delt inn i ROP-team, Barne og 
familieteam/kommunepsykolog barn og unge, og Psykiske helse vaksne. Det er eit felles 
inntaksmøte der representantar for alle teama deltar, noko ein ser på som ein stor fordel fordi det 
er ein gjensidig nytte i dette. Til dømes kan ein ha «barnebrillene» på når ein tar inn nye vaksne 
brukarar med rusproblem og/eller psykiske lidingar. Det betyr at ein òg kan tilby barnesamtalar, 
dersom det er behov for det 

I dei øvrige intervjua er usystematisk samarbeid og uklare rollar det som blir trekt fram som dei 
største utfordringane med dagens organisering. I det følgande skal vi gå nærmare inn på korleis 
dette utartar seg i samhandlinga mellom tenestene.  

3.6 SAMHANDLING  
3.6.1 INNLEIING 

Med innføringa av helse- og omsorgstenestelova blei det juridiske skiljet mellom helsetenester og 
omsorgstenester i hovudsak oppheva. Felles regelverk for tenestene skal danne grunnlag for god 
samhandling mellom tenestene i kommunen. I helsedirektoratet sin veileder frå 2014 blir det 
særlig lagt vekt på at tenestene organiseres og utformes i et brukar- og mestringsperspektiv og at 
tenestene og tenestenivåene samarbeider for å sikre helhetlige og koordinerte tenester12.  

 

12 Sammen om mestring - Veileder i lokalt psykisk helsearbeid og rusarbeid for voksne – et verktøy for kommuner og 
spesialisthelsetenesten (Helsedirektoratet: 2014) 
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3.6.2 UKLARE FORVENTNINGAR OG ROLLAR 
I intervjua kjem det fram at utfordringane mange av aktørane opplev relatert til samhandling i 
mange tilfelle botnar i uklare forventningar og rollar. Eit eksempel kor vi ser at dette gjer seg 
gjeldande er mellom psykisk helse og fastlegane. Nokre frå psykisk helse fortel at dei har enkelte 
utfordringar i samhandlinga med legane. De fortel at legane ikkje alltid svarar, at dei ofte må 
purre for å få svar, og at dei opplev nokre legar som meir «interessert» i psykisk helsearbeid enn 
andre. Dette blir beskrive som utfordrande. Frå ein av legane blir vi fortalde at samarbeidet stort 
sett fungerer godt, men at korrespondansen mellom dei og psykisk helse kan vere litt utfordrande. 
Det blir peika på at dei kan bli bedt om å gi vurderingar på bakgrunn av elektroniske meldingar, 
men at dette ikkje er så enkelt dersom det er noko nytt og ein ikkje nødvendigvis kjenner 
problemstillinga. «Det er ein forventning frå psykisk helse at eg som fastlege skal fikse noko utan 
at eg er kjent med sjølve problemstillinga». I slike tilfelle er det naudsynt med ein fysisk 
vurdering, og ikkje ein vurdering på bakgrunn av ein elektronisk dialog. 
 
 

3.6.3 MANGLANDE KJENNSKAP TIL KVARANDRE 

Det blir trekt fram at dei uklare forventningane blant anna kan koma av at ein i liten grad veit kva 
arbeidsoppgåver og ansvarsområde dei andre aktørane har. Ein sentral aktør sa det slik: «Eg blir 
overraska over meg sjølv over kor lite eg veit om kva mine kollegar jobbar med». Dette har vi 
allereie vore inne på i samband med ROP-pasientane, der ein ser at det ikkje alltid er klart kven 
som skal ha ansvar for kva.  

I ein ståstedsanalyse frå 2017 utført i samband med BTI-modellen kom det også fram at 
barnehagar, skular og hjelpetenester for barn og unge i liten grad hadde kjennskap til 
vaksentenestenes13 roller og ansvar. Det blei samstundes konkludert med at barnehagar og skular 
trong å auke kjennskapen til andre tenester jamt over. Gjennom intervjua får vi dessutan 
informasjon som tilseier at dei ansatte i vaksentenestene har for liten kjennskap til tenestene for 
barn og unge. Dette kjem til uttrykk både eksplisitt og implisitt. Eksplisitt ved at mange sjølv 
påpeiker at dei har «lite greie på tilboda til barn og unge», og implisitt ved at fleire av dei tilsette 
trur at barne- og familieteamet faktisk er operativt.  

Det er ikkje berre vaksentenestene som har liten kjennskap til tilbodet for barn og unge. For 
halvanna år sidan blei det ved den eine skulen informert om barne- og familieteamet, sjølv om det 
ikkje eksisterte. 

Vidare blir manglande kjennskap ikkje berre knyta til andre tenester som sådan, men også til 
relasjonane ein har med dei tilsette i tenestene. I samband med dette blir det peika på at utskifting 

 

13 Definert som psykisk helse for vaksne og rustenesta hos NAV.  
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av personale har vore, og framleis er, ei utfordring: «ein må begynne ein relasjon på nytt igjen, 
og det kan vere eit hinder for god flyt og god samhandling». Det blir framheva at terskelen for å 
ta kontakt gjerne blir mindre når ein «kjenner ansiktet», og at det dermed blir lettare å få til eit 
samarbeid.  

 

3.6.4 GODT SAMARBEIDSKLIMA, MEN LITE SYSTEMATIKK I SAMARBEIDET 

Når det gjeld samhandling på individnivå blir vi fortalde at samarbeidet som regel går greitt frå 
sak til sak. Samstundes blir samhandlinga internt mellom tenestene som yter psykisk helsehjelp 
til barn og unge av dei fleste beskrive som god. Det vises til at tenester som barnevern, 
kommunepsykolog, fysioterapi, legekontoret, helsestasjon og PPT alle er i same bygning. Det at 
ein er lokalisert under same tak gjer at det er «kort veg» til dei aktuelle samarbeidsaktørane14.  

På systemnivå er bildet imidlertid annleis. Informantane fortel om få møtearenaer og manglande 
systematikk i samarbeidet: «Vi ser at det er ein utfordring knytte til systematikken med det faste 
møtepunktet. Fallgruva med modellen er at man detter mellom to stolar». Det kjem fram at dette 
særleg er ein risiko når ein brukar har behov for fleire tenester: «Viss brukarane treng oppfølging 
frå fleire, ser ein at koordineringa har vore dårleg. Eg opplev at det er manglande koordinering 
av desse tenestene». Eit område vi ønsker å trekke fram i denne samanheng er overgangane 
mellom tenestene, frå barn til voksen. Informantane har vekslande erfaringar med desse 
overgangane. Ein av dei intervjua framhevar at det har gått bra i tilfella der dei har vore tidleg ute 
og «hands on». Eit fellestrekk er likevel at overgangane er sårbare i form av at dei ikkje er 
systematisert, og at dei i for stor grad avhenger av kva slags personar som er involvert: «Det er 
eit veldig skjørt punkt. Det kan fort gleppe».   

Fleire ønsker seg ein betre arbeidsmodell, og etterlyser faste samarbeidsmøte der ein drøftar 
felles brukarar og lagar ein felles plan. Det blir i denne samanheng påpeika at BTI og Strukturert 
tverrfagleg oppfølgingsteam er eit godt utgangspunkt for å implementera ein integrert 
arbeidsmodell og forplikta alle til å følgje same retning. To utsagn frå intervju med deltakarar i 
BTI og strukturert tverrfagleg oppfølging er i så måte illustrerande: «Målet er at det ikkje skal 
vere siloar. Vi skal i større grad tenke at det er kommunen som gir oppfølginga og ikkje den 
einskilde eining.» Og: «Vi skal tenke meir ut frå brukaren og behov, heller enn korleis vi er 
organisert». 

Vi har også fått opplyst at psykisk helse, barnevernet og NAV (ruskonsulent) er i gang med å 
jobbe med rutinar for samarbeid på systemnivå. 

 

 

14 Opplyst i intervju.  
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3.6.5 ERFARINGAR MED BTI OG STRUKTURERT TVERRFAGLIG 
OPPFØLGINGSTEAM 

 

Betre tverrfagleg innsats. Som nemnt skal BTI-modellen bidra til styrka samhandling mellom 
tenester. Som vi skal gå nærmare inn på seinare i denne rapporten, er BTI-modellen framleis i ein 
startfase og stafettloggen enda ikkje operativ. Ein kan derfor ikkje seie noko om i kva grad 
modellen har styrka den generelle samhandlinga på nåverande tidspunkt. Kommunen har 
imidlertid oppretta BTI-team. Det blei heldt eit digitalt «kick-off» i september 2020, og desse 
teama erstattar det som tidlegare blei kalla oppvekstteam. Vi blir fortalde at oppvekstteama ikkje 
fungerte heilt etter intensjonen, og at det derfor er lagt ned eit tydeleg mandat i samband med 
opprettinga av BTI-teama. Desse skal vere tverrfaglege team som møtes for å diskutere 
systemsakar. Kommunen har oppretta to BTI-team basert på ein geografisk inndeling, og dei 
består blant anna av skular, barnehagar, PPT og barnevern. Erfaringane så langt er at dei ulike 
tenestene i teama samhandlar godt, samstundes som det bidrar til kompetanseheving i form av at 
alle dei involverte aktørane bidrar med ulike fagperspektiv.  

Strukturert tverrfagleg oppfølgingsteam. Vi får opplyst at kommunen starta implementeringa 
av modellen sommaren 2020. Erfaringane så langt (relatert til samhandling) er at dei ulike 
aktørane i større grad snakkar saman. Det blir framheva at mens oppfølginga tidlegare var meir 
overlate til den enkelte eining, har dei nå ein meir felles, gjennomtenkt innsats. Dette kjem av at 
mandatet sikrar at det blir sett saman eit team, og at det er ein som har hovudansvaret. Det blir 
påpeika at sjølv om Suldal er ein liten kommune, har dei likevel sett at det har vore 
silodanningar: «Men vi ser at dei blir stadig mindre. Vi klarar å samkøyre prosessane betre».  

Det blir likevel identifisert nokre utfordringar. Blant anna får vi opplyst at det er ein utfordring å 
få samarbeidet til å fungere og å finne gode kommunikasjonskanalar. Det blir peika på kapasitet 
og kultur som moglege forklaringar. «Koordinator melder at det er utfordrande å finne nok tid til 
å koordinere». Samstundes blir det peika på kulturforskjellar i sektorane. Dette kan handle om 
for eksempel teiepliktig informasjon, eller at nokon fråskriv seg ansvaret som koordinator. Vi blir 
likevel fortalde at pilotprosjektet har bidratt positivt når det gjeld samhandling, og at det har blitt 
tatt initiativ til møter på systemnivå mellom ulike tenester. «Vi ser at det er behov for det, og 
pilotprosjektet har bidratt til dette».  

3.7 VURDERING 

Hovudinntrykket vårt er at dei ulike einingane samhandlar godt, men at dei ikkje har ein god 
samarbeidsstruktur som regulerer samhandlinga og at ansvarslinjene kan vere uklare. Det er ikkje 
alltid klart kven som skal ta ansvar for kva i einskilde saker, og både forma og innhaldet i 
samarbeidet kan fort bli personavhengig. Det blir peika på at manglande systematikk i 
samarbeidet aukar risikoen for at ting glepp og at brukarar med behov for fleire tenester fell 
mellom to stolar. Dei aller fleste gir uttrykk for at dei saknar eit meir strukturert samarbeid som 
regulerer samhandlinga og skapar klarare ansvarslinjer mellom relevante einingar.  
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Det bør leggjast til at manglande ressursar til psykiske helsetenester retta mot barn og unge ikkje 
berre har ein direkte negativ effekt mot brukarane. Det har også ei negativ effekt på samarbeidet 
mellom barne- og vaksentenesta. Eining for psykisk helse har ressursar til å samarbeide, men 
opplever det som frustrerande at motparten ikkje har det.  

I intervjua kjem det fram at samhandlingsutfordringane i mange tilfelle skuldast uklare 
forventningar og rollar. Mange meiner at dette har samanheng med at dei ulike aktørane i 
kommunen har manglande kjennskap til kva kollegaene jobbar med. Dei tilsette i 
vaksentenestene ser til dømes ut til ha manglande kjennskap til tenestene for barn og unge. Dette 
kjem til uttrykk både eksplisitt og implisitt. Eksplisitt ved at mange sjølv påpeiker at dei har «lite 
greie på tilboda til barn og unge», og implisitt ved at fleire av dei tilsette trur at barne- og 
familieteamet er operativt, noko det ikkje er. Det er imidlertid ikkje berre vaksentenestene som 
har liten kjennskap til tilbodet for barn og unge. For halvanna år sidan blei det ved den eine 
skulen informert om barne- og familieteamet, sjølv om det ikkje eksisterte. 

Vi tilrår kommunen å sikre eit betre og meir systematisk samarbeid mellom relevante aktørar 
innan psykisk helse og rus. 

Dette kan gjerast gjennom å etablere eit meir strukturert samarbeid med rutinar som regulerer 
samarbeidet.  

Psykiske helsetenester for vaksne har ein robust organisering, og styrt av ein eigen handlingsplan 
Psykiske helsetenester for barn og unge har ingen plan eller styringsdokument, er meir sårbar for 
fråvær, og er meir avhengig av enkeltpersonar. Barne- og familieteamet som lenge har vore sterkt 
ønske, men er framleis ikkje operativt. Kommunepsykologen  skulle vera eit tilbod for barn og 
unge, men har knapt brukarar i denne brukargruppa. Og det psykiske helsehjelpstilbodet frå 
helsestasjonen er også sterkt redusert på grunn av sjukemelding 

Organisering. Etter vår vurdering vil også ein omorganisering av psykiske helsetenester og 
rusverntenester kunne bidra til sikre eit betre samarbeid og meir heilskaplege tenester. Vi tilrår 
derfor kommunen å vurdere organiseringa av psykiske helsetenester og rusverntenester. Stadig 
fleire kommunar har organisert alt psykisk helsearbeid og rusvern i same eining, til dømes Sauda. 
Her opplever ein at den nye organiseringa gjer arbeidet lettare å koordinere, samstundes som det 
aukar brukarane sin tilgjengeleghet til tenestene. Vi ser også at samorganiseringa der gir ein heilt 
annan fleksibilitet i styringa av tilbodet i ein relativt liten kommune. Mellom anna får vi opplyst 
at ein i større grad prioriterer ressursane etter behov og personalsituasjon gjennom ein 
samorganisering. For Suldal kan ein til dømes tenke seg at ein gjennom ei slik organisering 
kunne omprioritert ein større del av ressursane mot barn og unge, noko som ville styrka den 
tidlege innsatsen og samtidig styrka samarbeidet mellom barne og voksenfeltet. 

Det kan sjølvsagt vera gode grunnar for at Suldal skal behalda gjeldande organisering, noko 
informantane våre også er inne på, men Suldal bør undersøke moglegheitene for å hauste 
liknande gevinstar som ein har gjort i Sauda.  
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Uavhengig av korleis kommunen vel å organisera tilbodet, bør kommunen sikra ein struktur og ei 
styring som gir eit felles grunnlag for heilskapleg tenking rundt psykisk helsearbeid og rus. Her 
bør ein ta utgangspunkt i eksisterande utfordringar i kommunen og gi føringar for kva område 
eller tiltak som skal utviklast vidare. Dette kan gjerast i form av ein plan eller eit anna 
styringsdokument.  

Vi ønsker til slutt å påpeike at det er positivt at Suldal er BTI-kommune, og at Suldal er ein av 
seks deltakarkommunar i pilotprosjektet Strukturert tverrfagleg oppfølgingsteam i regi av 
helsedirektoratet. Dette er modeller som kan bidra til tidleg innsats, betre samarbeid mellom 
relevante instansar og til å styrke overgangane mellom barnehage-skole og mellom barneskole og 
ungdomsskole.  

Mens pilotprosjektet ennå ikkje er avslutta (hausen 2021), har Suldal vore BTI-kommune sidan 
2017. Sjølv om BTI formelt sett er implementert og gått over i drifta, og sjølv om det ser ut til å 
være ein endring av praksis i samsvar med formålet, er BTI-satsinga på mange områder framleis i 
startgropa i Suldal. Mellom anna er ikkje stafettloggen operativ, dvs. staden der ein dokumenterer 
BTI-arbeidet. Kommuneleiinga bør derfor fortsette å leggje trykk på BTI-arbeidet, slik at 
ein sikrar prosjektkoordinatorane og BTI-agentane nødvendig støtte i implementeringa av 
modellen ute i tenestene.   

 

4 TENESTETILBOD 
4.1 ANTALL BRUKARAR FORDELT PÅ TENESTETILBODA 

 

 

 

 

 

 

82



 

Side 28 av 49     Psykisk helsehjelp 

Figur 4: Antall brukarar fordelt på dei fire teama innan psykisk helse15 

 

Merk: Figuren viser ein kraftig vekst i samtaletilbodet. Vi får opplyst at denne veksten ikkje er 
reell, men kjem av at ein internt i eininga er blitt flinkare til å registrere kor mange som mottar eit 
psykiatrisk samtaletilbod.  

Det er ikkje unike brukarar som blir vist i figuren over. Ein del går igjen i statistikken fleire 
gonger. Eksempelvis kan ein og same brukar få miljøarbeidarteneste, samtaletilbod og delta på 
Loftet. I figuren under viser vi det totale talet på brukarar i denne perioden, og kor mange av 
desse som er gjengangarar eller er unike brukarar. 

Tabell 2: Andelen unike vaksne brukarar og andelen gjengangarar 2016-2020 (okt) 

 

 

15 22 av brukarane som får psykisk helsehjelp får LAR-utlevering frå miljøarbeidertenesta (mottatt frå kommunen 
21.10.20) 
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Ikkje uventa ser vi at det er størst andel gjengangarar blant brukarane av miljøtenestene. Men 
nesten halvparten av brukarane av dei andre to tilboda er gjengangarar. Vi veit ikkje om dette er 
mykje eller lite, fordi vi ikkje har tilsvarande tal frå andre kommunar.  

Fleire av dei intervjua gir uttrykk for at ein del brukarer oftare burde blitt skrevet ut frå desse 
tilboda: «Vi er ikkje gode nok på å hjelpa folk vidare». Det blir påpeika at mange av brukarane 
har tilbod over lang tid, nokre over fleire år. «Vi ser ein tendens til at dei ikkje blir skrive ut». (…) 
Det er betre å slutte når det ikkje fungerer». Det blir vidare peika på at det hadde vore betre for 
brukar og ein meir effektiv ressursbruk om ein hadde lagt opp meir kortvarige samtaleforløp (16-
20 samtaler) og større merksemd omkring endring. 

Éin forklaring som blir løfta fram er at nokre brukarar opplev ein tryggleik med å ha eit tilbod og 
ikkje ønsker å bli skrive ut, til tross for at dei ikkje nødvendigvis brukar tilbodet i ein periode.  

Dette til tross for at ein fort kan få eit tilbod igjen, etter å ha blitt skrive ut. Nokre gonger tar det 
berre nokre dagar, og det går sjeldan over sju dagar før brukarane får eit tilbod.  

4.2 ANDRE BRUKARTAL 

Loftet Mestrings/ungdomstiltak 18-30 år dei tre siste år: 

• Totalt 27 personar har vore innom dei tre siste åra, 19 er utskrivne og 8 er såkalla 
gjengangarar. Det betyr at 70 prosent er utskrivne og 30 prosent er gjengangarar.  

• Av dei 8 gjengangarane har 2 av 8 i tillegg hatt tilbod om gardsarbeid (Open gard) 
• 16 av de 27 har kombinert Loftet med Rysteg16 
• 22 av de 27 

Det er berre éin tilsett på gruppa. Derfor har ein av brukarene av Loftet ungdomstiltak fungert 
som «likemann»/støtte/hjelpar i gruppa. Det har variert kven som har hatt denne rolla.  

Vi har også forsøkt å skaffe til veie tal for unge brukere av psykiske helsetenester, utan å 
lukkast. Psykologtenesta er eit lågterskeltilbod for barn og unge frå 0-23 år. Vi får opplyst at 
kommunepsykolog har om lag 50 klientar og berre fem prosent av desse er barn og unge. Dei 
aller fleste klientane er altså vaksne.  

Vi har dessverre ikkje tal for dei øvrige psykiske helsetenestene retta mot barn og unge, til dømes 
helsestasjon eller skulehelseteneste. 

 

16 Rysteg er ein arbeids- og inkluderingsbedrift.  

84



 

Side 30 av 49     Psykisk helsehjelp 

Ein kommentar knytta til kommunens bruk av Rysteg og VTA-plassar heilt til slutt. Vi får 
opplyst at målet med behandlinga er å få ungdom/vaksne over i utdanning/arbeid, og ikkje 
nødvendigvis Rysteg og VTA- plassar. «For brukarar som er ufør jobbar me for, at dei som er 
klar for det helsemessig, går over til Rysteg, der man gjerne tilbyr kombiløysing Loftet/ Rysteg i 
overgangsfasen.17» 

4.3 TILBOD TIL VAKSNE  

Som nemnt i kapittel 2 er psykisk helseteneste i Suldal delt inn i fire team. Lågterskel 
samtaletilbod (team 1) skal hovudsakeleg vere et tilbod for personar i forløp 1. Det kan for 
eksempel vere brukarar med angst eller depresjon. Ifølge kommunens handlingsplan får brukarar 
tilbod om åtte samtalar utan vedtak. Har brukaren eit vidare behov for oppfølging utover dette må 
vedkommande søke om tenester på vedtak. Kommunen har som mål å tilby rask hjelp med lav 
terskel, og tilbyr samtalar innan syv virkedagar.  

Rehabilitering og koordinering (team 2) er eit tilbod hovudsakeleg for personar i forløp 2. 
Ifølge handlingsplanen er dette tilbodet egna for brukarar med moderate problem, og tilbodet skal 
vere «eit systematisk og tidsavgrensa arbeid som kjenneteiknast som målretta, intensiv og 
tverrfagleg innsats». Desse brukarane vil i dei fleste tilfelle oppfylle krava til ein individuell plan 
og koordinator.  

Bu og meistring (team 3) er i all hovudsak eit tilbod til personar i forløp 3. Teamet tilbyr desse 
brukarane blant anna helsehjelp i heimen, meiningsfulle aktivitetar, miljøterapi og 
matombringing (miljøtenester).  

Oppe på Loftet er det eit aktivitetssenter (team 4) med meiningsfulle aktivitetar og sosialt 
samvær i grupper som skal gi deltakarane høve til å etablera nettverk og relasjonar. Alle kan delta 
ut frå sine forutsetningar, uavhengig av livssituasjon og økonomisk evne. Psykisk helse tilbyr: 

- «Meistring- og læringsgruppe for ungdom» i alder 18-30 år to gonger i veka  
- «Meistring- og aktivitetsgruppe for vaksne» ein gong i veka  

Ifølge handlingsplanen gis vedtak for 6 månadar om gongen for å gi plass til fleire, og det skal 
vere eit mål ved å delta i gruppa.  

Intervjua med både tilsette og brukarar tydar på at Suldal har eit godt tilbod til vaksne som har 
behov for psykiske helsetenester. Særleg Loftet og samtaletilbodet får mykje skryt. I intervjua 

 

17 Skriv frå kommunen mottatt den 21.10.20. 

85



 

Side 31 av 49     Psykisk helsehjelp 

blir vi opplyst at det tradisjonelt og historisk har blitt bygga opp ein robust organisasjon innanfor 
vaksenpsykiatrien i Suldal18.  

Ein annan ting som går igjen i intervjua med dei tilsette er mangelen på psykologtilbod i 
kommunen: «Vi må få på plass eit betre psykologtilbod». Dette er også noko fleire av brukarane 
løftar fram: «Det å ikkje ha psykolog i nærleiken er eit stort sakn». Dersom ein treng behandling 
hos psykolog må ein enten reisa til Stavanger, Haugesund eller Ølen, blir det hevda. Reisa blir 
omtalt som ein ekstra påkjenning for mange: «Mange klarer ikkje reise». Samstundes er det lange 
ventelister til psykologar med offentleg avtale. Nokre vil derfor kunne bruke fastlegen som eit 
alternativ. I denne samanheng blir det framheva at fastlegane er pressa på tid og kapasitet, og at 
personar med psykiske helseproblem ofte har forløp som går over lang tid. Vi blir fortalde at 
«pasientane har ofte behov for tettare oppfølging enn det vi har kapasitet til», og at ein utvida 
psykologteneste hadde vore til stor hjelp i denne samanheng.  

Samstundes er det slik at kommunepsykologen, som i utgangspunktet skulle vere eit tilbod for 
barn og unge, har flest vaksne brukarar. Dette inneber at kommunen reint faktisk har eit 
psykologtilbod til vaksne, men tilbakemeldingane kan tyde på at dei tilsette ikkje er heilt kjende 
med dette.  

Også miljøtenesta (Bu og meistring) melder om tidkrevjande arbeidsoppgåver som i staden 
kunne blitt utført av andre tenester, som for eksempel heimetenesta. Dette gjeld særleg 
pasientar med fysiske utfordringar, der arbeidsoppgåvene hovudsakeleg er stell, pleie eller 
matlaging. Årsaka til at desse pasientane får oppfølging frå psykisk helse er fordi dei har vore 
brukarar av psykiske helsetenester tidlegare.  

Tidlegare hadde Loftet også tilbod om lågterskel rusgruppe. Denne ble ledet av ein 
erfaringskonsulent som sa opp hausten 2019. Etter at vedkommande sa opp har gruppa blitt 
avvikla. I intervjua blir vi opplyst om at dette tilbodet er sterkt sakna blant brukargruppa. Det blir 
trekt fram at det ikkje nødvendigvis er så lett for denne brukargruppa å nytte dei alternative 
tilboda på Loftet, og at «det er veldig viktig at dei også har eit tilbod».  

4.4 TILBOD TIL BARN OG UNGE  

Ansvar for psykisk helsearbeid for barn og unge er delt mellom helsestasjon og 
kommunepsykolog19 barn og unge. Både kommunepsykolog og helsestasjon er lågterskeltilbod 
og skal gi barn og unge og dei føresette tilbod om psykisk helsehjelp når det er behov eller ønske 

 

18 Fram til 2004 drifta også Helse Fonna Bjødnateigen psykiatriske senter i Suldal. Det blei lagt ned i si tid til fordel 
for distriktspsykiatriske sentre i Haugesund og Karmøy.  

19 Stillinga som kommunepsykolog er delt mellom Sauda og Suldal, der Sauda er vertskommune, men tilbodet blir 
gitt lokalt i begge kommunar.  
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om det. Under helsestasjonen finn vi helsestasjon for barn i alderen 0-5 år, og helsestasjon for 
ungdom20 i alderen 13-20 år. I tillegg har alle skular ei skulehelseteneste med helsesjukepleiar 
med fast frammøtetid på kvar skule.  

Gjennom intervjua blir vi derimot gjort merksame på det fleire av dei intervjua omtalar som 
manglar i det kommunale tilbodet til barn og unge. 

Barne- og familieteam. Ifølge intervjua har eit eige barne- og familieteam vore et ønske i 
kommunen sidan 2016. Våren 2018 undersøkte ei arbeidsgruppe beståande av tilsette ved 
helsestasjonen, psykisk helse, NAV og rådgjevarar for helse og oppvekst om det var behov for eit 
barne- og familieteam. Det blei konkludert med at det var behov for det. Tanken bak barne- og 
familieteamet er at det skal vere eit tverrfagleg tilbod beståande av kommunepsykolog og to 
barne- og familierettleiarar. Teamet skal fungere som ein dedikert faggruppe som har samtalar 
med foreldre, barn, ungdom og familiar kor hensikta er å styrka psykisk helse, førebygga 
psykososiale vanskar og styrka foreldreferdigheiter sett ut frå barnet sitt behov. Samstundes vil 
ein sikre at oppfølginga ikkje er tilfeldig etter kven du treffer på.  

Teamet er ennå ikkje operativt.  

Intervjua, og det faktum at teamet framleis ikkje er operativt, tyder på at teamet ikkje har fått ei 
tilstrekkeleg prioritering, og at det har mangla pådrivarar med myndigheit til å få det etablert: 
«Det er ingen som heier fram eit team. Det skjer ingenting». Vi blir fortalde at sjølve ressursane 
som er tiltenkt teamet er der, men at det er ulike oppfatningar i kommunen av kva som må vere 
på plass for å få eit team operativt. Det gjeld blant anna fagleg leiing, samt kva kompetanse som 
skal ligge i teamet. Vidare blir det peika på tilleggsutfordringar som sjukefråvær og permisjonar, 
samstundes som det ikkje er plass til eit team i sjølve lokala.  

Som nemnt blei barne- og familieteamet presentert som operativt på foreldremøte ved ulike 
skular i kommunen hausten 2019, til tross for at dette ikkje var tilfelle: «Den største frustrasjonen 
er at det har blitt sagt utad at det har vore eit team. At det er reklamert for det». Dette har 
resultert i at mange tar kontakt fordi dei trur det er eit team21. Vi får opplyst at eit barne- og 
familieteam skal være på plass våren 202122.  

 

20 Ope kvar torsdag mellom kl.14 og 15:30  

21 Opplyst i intervju.  

22 Vedtatt i kommunestyret 15.12.2020  
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Kommunepsykologen er også ein av ressursane som er tiltenkt barne- og familieteamet. 
Psykologtenesta er eit lågterskeltilbod for barn og unge 0-23 år23 med risiko for å utvikle, eller 
som har utvikla problem knytte til psykisk helse, rusmiddelbruk og/eller vald og traume. Ein kan 
enten bli henvist av for eksempel fastlege eller helsesjukepleiar, eller ein kan ta direkte kontakt 
sjølv. Det kjem imidlertid fram at ressursbruken til kommunepsykologen i praksis er retta mot 
vaksne, og at ca. 5 prosent av klientane er barn og unge. Vi blir gjort oppmerksame på moglege 
forklaringar i intervjua. Det peikes blant anna på at ein i mindre grad henviser til tilbodet på 
grunn av tilbakemeldingar frå brukarar som ikkje ønsker å nytta seg av tilbodet grunna 
språkbarrierar og manglande kjemi. Vidare blir «rykte på bygda» trekt fram som ein mogleg 
årsak til at ein ikkje tar kontakt sjølv. Dermed, sjølv om kommunen har eit psykologtilbod som er 
øyremerka barn og unge, blir tilbodet av nemnde grunnar i praksis brukt av vaksne. 

Helsesjukepleiarar. Fleire peiker på at kommunen ikkje har helsesjukepleiarar. Tilbodet blir 
opprettheldt av sjukepleiarar, men ingen av dei tilsette i helsesjukepleiarstillingane har den 
aktuelle vidareutdanninga24. Ein helsesjukepleiar er ein sjukepleiar med vidareutdanning i 
helsefremmande og sjukdomsførebyggande arbeid retta mot barn, unge og familiane deira. Ein 
helsesjukepleiar arbeider for å fremma barn og ungdoms eiga helse ved å styrka evna deira til å 
sjå og mobilisera eigne ressursar og styrker.  

Det blir framheva at sjølv om sjukepleiarane gjer ein god jobb, kan mangelen på den rette 
fagkompetansen få konsekvensar for det førebyggande arbeidet. Som ein av dei intervjua seier 
det: «Når man ikkje har fagkunnskapen veit ein ikkje kva ein går glipp av».  

Helsesjukepleiar eller fastlege er ofte første kontaktpunkt for unge som har utvikla eller er i ferd 
med å utvikle eit problem knytte til psykisk helse. I mange tilfelle kan oppfølging frå desse vere 
tilstrekkeleg, mens i andre tilfelle må dei visast vidare. Nokre av dei vi har intervjua fortel at dei i 
slike høve opplev ein mangel på kommunale tilbod å visa vidare til. Tidlegare blei dei gjerne vist 
til ein ressurs under psykisk helseteneste som jobba med ungdom mellom 16 og 24 år, men denne 
ressursen blei overført til helsestasjonen 01.januar 2020 for å ta del i barne- og familieteamet. Ei 
anna moglegheit er å henvise til kommunepsykologen, men som vi har vore inne på blir dette 
gjort i liten grad. Fleire opplev at de einaste reelle alternativa å visa vidare til er 
spesialisthelsetenesta eller det kommunale psykiske helsetilbodet for vaksne25. Førstnemnde er 
som regel ikkje eit alternativ for dei fleste fordi alvorsgrada må vere så høy for å bli vurdert. Dei 
intervjua fortel at det manglar noko i det førebyggande leddet, og dei saknar fleire 

 

23 Aldersgrensa er ikkje absolutt.  

24 https://utdanning.no/yrker/beskrivelse/helsesykepleier 

 

25 Dersom det er aktuelt, kan bosatte med ein anna heimkommune også bli henvist til heimkommunen dersom dei 
blir vurdert som å ha eit betre tilbod. 
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lågterskeltilbod til barn og unge: «Eg finn mange som treng hjelp, men så veit eg ikkje kvar eg 
skal gjere av dei. Dei er som små bomber som du ikkje veit kor hamnar til slutt».  

Samstundes har dei to 80 prosent-stillingane som barne- og familierettleiarar i praksis vore éin 
stilling på 65 prosent i store deler av året.26 Fleire peikar på at kapasiteten er sprengd og at dette 
naturlegvis svekker tilgjengelegheita på tenesta. «Ein reklamerer mindre for seg sjølv når ein veit 
ein ikkje har kapasitet».  

 

4.5 SPESIALISTHELSETENESTA  

Sidan vi har gjennomført ei svært høg mengde intervju av brukarar og tilsette i kommunen, har 
ikkje budsjettramma tillate oss å intervjua aktørar innan spesialisthelsetenesta. Det som blir 
presentert her er synspunkta til kommunetilsette og brukarar på tilbodet i spesialisthelsetenesta. 

I intervjua kjem det fram at samarbeidet med spesialisthelsetenesta heller ikkje er heilt 
problemfritt. Vi blir blant anna opplyst om at spesialisthelsetenesta blir opplevd som meir 
«fjerne» enn tidlegare. Det blir vist til eksemplar på at ein bruker mykje tid på å få tak i dei, og at 
det ofte kan gå fleire veker før ein får kontakt. «Det set litt stoppar på ting ofte». Samstundes blir 
det påpeika at dei er greie å samarbeida med når ein først kjem i gang.  

Hovudutfordringa ser imidlertid ut til å vere overgangen frå spesialisthelsetenesta til kommunale 
tenester. Det blir peika på at det er kompetansemessige utfordringar for kommunen når dei skal 
fortsette behandlinga etter at spesialisthelsetenesta har utgreia og konkludert: «Vi er forplikta til å 
ruste oss. Men når vi ikkje er rusta, blir det ein glipp». Det blir understrekt at kommunen ikkje 
har nok kompetanse til å ta ansvar for dei mest kompliserte sakene. Dette kjem også fram i 
intervju med brukarar: «Dei overlèt alt til kommunen, som ikkje kan gi kvalifisert hjelp». Eller: 
«Det finnes ein vilje til å hjelpe, men det er ikkje kunnskap».  

Samstundes får vi opplyst om at kommunen har eit underforbruk av psykiatriske 
spesialisthelsetenester. Tala frå Helse Vest bekreftar eit slikt inntrykk (sjå figur under). Det er 
relativt få pasientar frå Suldal, både innan barne- og ungdomspsykiatrien og innan 
vaksenpsykiatrien.  

 

26 Hovudsakelig på grunn av sykefravær. 
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Figur 5 - Psykisk helsevern 2017, helseforetak, institusjonar og avtalespesialist – pasientar per 
innbyggar27  

 

 

Det er vanskeleg å seia noko sikkert om kvifor det er slik, men geografisk avstand til 
tenestetilbodet ser ut til å vera ein viktig forklaringsfaktor. Men dette forklarer ikkje kvifor Sauda 
har eit betydeleg større forbruk av psykiatriske spesialisthelsetenester enn Suldal. 

4.6 OPPSUMMERING 
Etter vår vurdering er tilbodet til barn og unge mangelfullt. Dette er både knyttet til prioritering, 
faktisk ressursinnsats, sårbarhet, organisering og styring, samarbeid og kompetanse. Dette går vi 
nærare inn på i del 6, under. 

Tilbodet til vaksne er langt betre, sjølv om vi finner enkelte mindre utfordringar, også her. 
Prioriteringa av årsverk til tenester retta mot vaksne i Suldal er på nivå med Sauda, og ørlite 
høgare enn Rogalands- og landssnittet. 

 

27 Kilde: Presentasjon på BrukerPlansamling 15.03.19 i Suldal – Helse vest analyseteam, Terje Beck Nilsen. 
Forklaringer på forkortelser: VOP = voksenpsykiatri. BUP = Barne- og ungdomspsykiatrisk avdeling. TSB= 
Tverrfaglig spesialisert behandling av rus- og avhengighetslidelser  
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Intervjua med både tilsette og brukarar tydar på at Suldal har eit godt tilbod til vaksne som har 
behov for psykiske helsetenester. Særleg Loftet (aktivitetssenter med aktivitetar og sosialt 
samvær) og samtaletilbodet får mykje skryt.  

Sjølv om samtaletilbodet får mykje skryt, meiner tilsette sjølv at samtaletilbodet i ein del tilfelle 
burde vore meir tidsavgrensa og målretta. Vi blir fortalt at mange av brukarane har tilbod over 
lang tid, nokre over fleire år, utan at det har særleg effekt. Det blir peika på at det hadde vore 
betre for brukar og ein betre ressursbruk om ein hadde lagd opp til meir kortvarige og 
endringsretta samtaleforløp. Dette er ein vurdering vi er einige i, ikkje minst fordi brukarane raskt 
kan få eit tilbod, dersom behovet igjen melder seg.  

På Loftet er det onsdagsgruppe for ungdomar/unge vaksne og torsdagsgruppe for vaksne. Det 
som er litt spesielt er at det berre er gutar på ungdomsgruppa og berre damer på vaksengruppa. 
Dette er sjølvsagt ikkje intendert frå kommunen si side, men har berre vorte sånn. I intervjua får 
vi opplyst at det har vore slik i ungdomsgruppa over lengre tid, medan det har vore ei blanding av 
kvinner og menn i vaksengruppa, og at kjønnsubalansen no ikkje er representativ. 

Brukarane peikar på at dominansen av gutar i ungdomsgruppa og «mannekulturen» gjer at jenter 
i målgruppa ikkje ønsker å delta i gruppa. Etter vår vurdering bør kommunen sjå nærare på kva 
ein kan gjera for å skape eit tilbod som også inkluderer jenter i målgruppa. 

Tidlegare hadde Loftet også tilbod om ei lågterskel rusgruppe. Denne ble avvikla for eit drygt år 
sidan. Tilbodet er sterkt sakna av brukargruppa.  

Fleire brukarar og kommunalt tilsette fortel at dei ønsker eit betre psykologtilbod i kommunen. 

 

 

5 TIDLEG HJELP? 
5.1 INNLEIING 

Ifølgje Suldal kommunes handlingsplan for psykisk helse og rusarbeid er målet med arbeidet å 
bidra til betre levevilkår for personar som har eit rusmiddel- eller psykisk helseproblem, 
førebygga og redusere problemutviklinga og fremme meistring av eige liv. Suldal kommune har 
eit mål om tidleg innsats, noko som mellom anna kjem til uttrykk i pilotprosjektet «Strukturert 
tverrfagleg oppfølgingsteam». 

Med tidleg hjelp meiner vi her kommunen sine forutsetningar for å kunne oppdage risiko for 
psykisk uhelse så tidleg som mogleg, samt tidleg iverksetting av tiltak for å kunne forhindre 
framtidige negative konsekvensar. Dette skal skje så tidleg som mogleg i eit barn sin utvikling, 
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men også så tidleg som mogleg når hendingar og problem oppstår uavhengig av alder. Dette 
inneber at nødvendig hjelp blir gitt før problema blir komplekse og fastlåste28.   

5.2 BAKTEPPE – FLEIRE MED DEPRESSIVE SYMPTOMER 

Psykisk uhelse hos barn og ungdom. Ein fersk Unicef-rapport viser at Noreg er blant dei beste i 
verda på å kunna gi barn ein lukkeleg barndom, men viser at ein relativt stor del av barn er 
deprimerte, samanlikna med andre land (12 prosent)29. 

I tillegg viser Ungdataundersøkelsen frå 2019 at delen ungdomsskuleelevar med depressive 
symptom i Suldal kommune har auka frå 11 til 14 prosent frå 2013 til 2019. Som figuren under 
viser er det langt fleire jenter enn gutar som rapporterer dette, og mange ungdommar opplever at 
«alt er eit slit». 

Figur 6: Tal frå Ungdata  

 

 

28 Vår forståelse av kva det inneber å setja inn hjelpa tidleg er basert på Sel kommune sin definisjon av tidleg innsats 
i Tidlig innsats - Strategi- og handlingsplan 2018-2022 

29 https://www.nrk.no/norge/rapport_-norge-blant-de-beste-i-verden-pa-barndom-_-men-svikter-pa-flere-omrader-
1.15145046  
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5.3 KLARER KOMMUNEN Å SETJA INN HJELPA TIDLEG? 

Vi startar med konklusjonen. Det enkle svaret på dette spørsmålet er: Ikkje tidleg nok. Dette blir 
grunngitt i punkta under. 

 

5.3.1 LÅG PRIORITERING AV BARN OG UNGE 

Vi har tidlegare vist at psykiske helsetenester retta mot barn og unge er lågt prioritert i 
kommunen. Dette blir det også tatt til orde for i intervjua: «Viss du har ein 15-åring med store 
psykiske plagar, kontra ein 18-åring, er det klart ein større ressursbruk på 18-åringen per i dag». 
I samband med ressursfordelinga er det fleire som retter ein bekymring mot det dei opplev som 
eit manglande fokus på barn og unge: «Det er flott at ein har fokus på vaksne. Men det er mangel 
på det fokuset ein treng å ha på barn og unge i ein kommune». Dette blir sett i samanheng med 
manglande førebygging: «Har man ikkje nok folk, så brannslukkar ein heile tida. (…) Ein må 
heller unngå at det begynner å brenne».  

 

5.3.2 IKKJE SÅ GODE PÅ FOREBYGGING – MEN GODE PÅ 
AKUTTHANDTERING 

Dei som informantane våre er mest bekymra for er dei som er i ferd med å utvikle psykiske 
helseproblem: «Dei eg er mest bekymra for er dei som ikkje er akutte, men dei som kan bli 
akutte». I relasjon til dette blir det peika på manglande lågterskeltilbod til barn og unge. «Vi 
manglar mye i leddet der for å førebygge for at folk ikkje skal bli alvorleg psykisk sjuke». Som 
tidlegare nemnt opplev fleire av aktørane at dei ikkje veit kor dei skal visa dei vidare. Ikkje fordi 
kommunen ikkje har tilbod per se, men fordi tilboda ikkje blir oppfatta som reelle alternativ.  

Samstundes tydar intervjua på at dei kommunale aktørane er gode på å fanga opp og løyse 
akutte problem. Det blir peika på at sidan Suldal er ein liten kommune er det lett å trekke inn dei 
aktuelle aktørane i slike tilfelle. Samstundes blir det framheva at ein del av tilbodet til barn og 
unge inneber å hjelpa og støtta heile familien. Dette inkluderer å hjelpa foreldre og komande 
foreldre på eit tidleg tidspunkt. Jordmødrer og vaksenpsykiatrien blir framheva som sentrale 
aktørar i denne samanheng: «Det å sørga for at vi har foreldre som er klare for å ta dei imot er 
den tidlegaste forma for førebygging».  

 

5.3.3 KOMMUNEPSYKOLOGEN HAR STORT SETT VAKSNE BRUKARAR 

Kommunepsykologen skulle vere eit tilbod for barn og unge, men har stort sett vaksne brukere 
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På heimesida til kommunen står det blant anna at kommunepsykologen, i tillegg til å rettleie anna 
personell som arbeider med barn og unge, «skal bidra til å styrka det tverrfaglege samarbeidet 
rundt born og unge, og bidra med tidleg intervensjon og behandling for å forebyggja psykiske 
problem og liding». Vi får imidlertid opplyst frå kommunepsykologen at det i praksis har vore 
mest «fokus på individuell utredning og behandling, og (…) mest fokus på voksne i Suldal. (…) 
Dessverre ikke noe forebyggende, og lite systematisk samarbeid eller veiledning med andre 
faginstanser» Samstundes kjem det fram at manglande kjennskap og systematisk samarbeid30 
også gjer seg gjeldande innanfor desse tenestene. Ein av dei intervjua på helsestasjonen sa det 
slik: «Eg aner ikkje kva slags saker han jobbar med. Og det er litt av problemet også. Vi har 
ingen struktur for samarbeid, ingen som legg til rette. Barne- og familieteamet skulle legge til 
rette for dette».  

Det blir etterlyst ein felles forståing på kva som er ein god arbeidsmodell når man står overfor 
barn og unge med ulike utfordringar. Ifølge ein av dei intervjua er det «i aldersgruppa 0-18 ein 
del angst og skulefråvær som ikkje per i dag får oppfølging». Det blir peika på at ein felles 
arbeidsmodell og eit godt system ikkje berre kan bidra til å sikre betre og tidlegare oppfølging, 
men også å fanga opp problema tidleg. Utan ein modell «risikerer ein at det blir tilfeldig korleis 
det blir løyst».  

 

5.3.4 REDUSERT BEMANNING PÅ HELSESTASJONEN 

Store deler av 2020 har det berre vore éin person i 65 % stilling som tilbyr psykiske helsetenester 
for barn og unge, i staden for 2 x 80 %, som var intensjonen.31 Dette inneber mindre ressursar til 
å jobbe med tidleg innsats.  

 

5.3.5 BARN SOM PÅRØRANDE 

I samband med dette blir vi gjort oppmerksame på at det i 2020 er psykisk helse for vaksne og 
legekontoret som har stått for fleirtalet av bekymringsmeldingar til barnevernet. Dei etterlys fleire 
meldingar frå dei som jobbar med rus og dei som jobbar med barn og unge. Det blir særleg retta 
ein bekymring mot barn av rusmisbrukarar, og at dette er eit område ein må jobba meir målretta 
med i kommunen: «Det er eit større fokus på foreldre med rusutfordringar, men det er for lite 
fokus på barna deira». Det blir framheva at kommunen særleg bør jobba med å heva 
kompetansen når det gjeld avdekking og oppfølging av barn som bor saman med foreldre som 

 

30 Som vi var inne på i kapittel 2. 

31 Som nemnt skuldast dette i all hovudsak ei sjukemelding. Men det inneber mindre ressursar til førebyggande 
arbeid. 
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rusar seg. «Vi ser gang på gang saker med barn som har foreldre som ruser seg. Det er små 
forhold og mange som veit, men veldig vanskeleg likevel». Dette er også noko som kjem fram i 
brukarintervjua.  

 

5.3.6 BARNEHAGAR OG SKULAR 

Fleire av våre informantar, både ansatte og brukarar, hevder at skular og barnehagar er for seine 
med å oppdage psykiske vanskar hos barn, og også for seine med å henvise vidare.  

Det er imidlertid ei satsing på psykologisk førstehjelp i barnehagar og skular i Suldal. 
Psykologisk førstehjelp er eit forebyggande sjølvhjelpsverktøy som skal rusta barn og unge til å 
handtera vanskelege situasjonar. I tillegg gjekk barnehagane i 2018 bort i frå ambulerande 
spesialpedagogar til fordel for faste støttepedagogar direkte i barnehagane32. I tillegg til å jobba 
direkte med barna, skal støttepedagogane også rettleia det øvrige personalet.  

I intervjua blir det peika på at det i sakar som omhandlar oppfølging med familiar ofte er tidleg 
involvering av blant anna helsestasjon, skule, barnehage og PPT. Det blir imidlertid 
framheva at det i slike saker ofte er veldig lange forløp: «Det tar tid å avklare ting hos barn og 
unge kjenner eg på». Dette knytast til at BUP ofte skal ha ein klar rapport frå PPT før dei tar 
saken. Samstundes kan det ta månadar før PPT blir kopla på, som igjen skal ha månadar med 
evaluering33. I mellomtida er det hovudsakeleg fastlegane i kombinasjon med helsesjukepleiarar 
som står for oppfølginga. Er det snakk om ungdom i 17-årsaldaren som slit, kan dei av og til få 
innpass hos psykisk helse for vaksne.  

Men det er altså fleire som har opplevd at sakar har kome inn altfor seint, og at mykje 
kunne ha blitt gjort tidlegare: «Mange burde hatt hjelp som dei ikkje har fått». I samband med at 
Suldal i 2017 blei ein BTI-kommune, utførte kommunen ein «ståstedsanalyse» der alle tilsette 
som jobba med barn og familiar blei tilsendt ein spørjeundersøking. Spørsmåla omhandla blant 
anna rutinar, kjennskap til andre tenester, kompetanse og handlingskompetanse. Det kjem blant 
anna fram at: 

• I barnetenestene var det totalt 34 prosent som svarte at dei er ganske eller særs gode til å 
identifisere teikn/symptom på barn og unge som lev i risikoutsatte familiesituasjonar.  

• I barnehagane var talet 22 prosent.  
• Frå barnehagane og skolene kjem det også fram at mens 83 prosent rapporterte å ha vore 

bekymra for eit barn dei siste to åra, var det 28 prosent som hadde satt i gang tiltak. 

 

32 Kjelde: Tilstandsrapport for barnehagane, skulen og SFO 2018 og 2019. Barnehagane har til saman 1,6 årsverk til 
støttepedagog fordelt på fem av syv barnehagar. Dei to resterande barnehagane vil få rettleiing ved behov.   

33 Opplyst i intervju. 
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Ståstedsanalysa undersøkte også kva slags barrierar som kunne bidra til å hindre aktørane til å 
handle hensiktsmessig i bekymringssakar (sjå vedlegg). 

Frå tilstandsrapporten for barnehagane, skulen og SFO 2019 kjem det fram at ein i barnehagane 
ser ein tendens til at ein større gruppe barn har utfordringar spesielt innan utfordrande åtferd, og 
at dei tilsette etterspør rettleiing:  

«Tilsette i barnehagen kan til tider stå ovanfor saker som er utfordrande å løysa. Her er det 
behov for eit rettleiarteam som kan rettleia personalet når det trengs. Ein kan også sjå 
slike tendensar i skulen, og desto viktigare er det at dette blir jobba godt med i 
barnehagen».  

Samstundes blir det peika på at overgangen barnehage-skule og barneskule-ungdomsskule er 
noko dei ser at fleire barn opplev som utfordrande, og som kommunen kan jobbe endå betre med: 
«Det blir brukt mykje ressursar i skulen for å «brannslokka» utfordrande åtferd, og ein ser at 
nokon barn har det vanskeleg i denne overgangen. Det gir oss nokon signal om at me må vurdera 
vår eigen praksis». Moglege løysningar tilstandsrapporten skisserer er overgangspedagog, eit 
rettleiingsteam, eller kompetanseheving.  

5.4 BETRE TVERRFAGLIG INNSATS   

Når det gjeld tidleg innsats blir BTI-modellen beskrive som sentral. Modellen tilbyr struktur, 
verktøy og rutinar som gjer det lettare for dei tilsette som jobbar med barn å vite kva dei skal 
gjere når dei får ein bekymring. Den blir også beskrive som «ein trigger for at noko skal skje», da 
den gjer klare føringar på at ein ikkje skal bekymre seg for lenge før ein sett i gang tiltak. I 
stådstedsanalysen kom det fram at «små forhold» var ein av barrierane til å handla 
hensiktsmessig i bekymringssakar, og da særleg for barneskulane. I intervjua blir det peika på at 
BTI-modellen, ved å ha ein «standard» modell og praksis som er lik for alle, blant anna kan bidra 
til å redusera denne barrieren.  

Vidare blir det også påpekt at BTI-modellen kan bidra til å lette overgangane mellom barnehage 
og skule, samt barneskule og ungdomsskule. Desse overgangane blir beskrive som sårbare 
periodar som har vore vanskelege på grunn av manglande overlapping. Ettersom eit av formåla 
med BTI-modellen er å forhindre oppfølgingsbrot, kan den bidra til å gjere desse overgangane 
mindre sårbare.  

I intervjua blir vi fortalde at sjølv om prosjektet formelt sett har gått over i drift34, er det på 
mange områder framleis i ein implementeringsfase. Vi får opplyst at det er sjølve endringa 
som er mest utfordrande: «Når ein har hatt ein praksis over lengre tid, er eit nytt system 

 

34 Vi får opplyst at prosjektet gjekk over til drift hausten 2019.  
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kravande». Prosjektkoordinatorane er derfor enda tett på tenestene, og jobbar jamleg med å 
tydeleggjere informasjon og sende ut påminningar om å bruke BTI-rettleiaren. 

Vi blir opplyst om at dei opplev ein sakte, men sikker, endring i praksis i samsvar med BTI-
modellen ute i tenestene. For å sikre implementering ute i einingane har alle einingar som jobbar 
med barn, unge, familiar eller gravide ein BTI-agent. Desse skal fungere som pådrivarar for BTI-
arbeidet i Suldal. Desse har samlingar to gonger i året. Kommunen har som tidlegare nemnt også 
oppretta BTI-team – eit tverrfagleg team som møtes for å diskutere systemsakar.  

På heimesidene til Suldal kommune står det at det i tråd med BTI-modellen vert brukt ein 
elektronisk stafettlogg i samhandlinga mellom kommunale tenester og familien. Vi får 
imidlertid opplyst at stafettloggen pr. 01.12.2020 enda ikkje er operativ. Vi blir fortalde at 
tenestene opplev eit behov for stafettloggen, og at kommunen blir kontakta av tenester som 
etterspør dette verktøyet. Det tekniske skal vere på plass, men det står framleis att ein del 
opplæring ute i tenestene og blant einingsleiarane. «Det vi gjer nå er at vi prøver å finne nokon vi 
kan stimulere til å sette i gang».  

5.5 VURDERING 

Etter vår vurdering er det relativt dårlege føresetnader i Suldal for å setja inn innsatsen tidleg på 
psykisk helse-feltet. Dette blir grunngitt i punkta under 

• Låg ressursinnsats retta inn mot psykiske helsetenester for barn og unge og endå lågare 
ressursinnsats i praksis 

• Fravær av eit eige barne- og familieteam 
• Ingen helsesjukepleiarar 
• Fleire tilbakemeldingar i intervjua om at ein ikkje er gode nok til å førebygga psykiske 

vanskar 
• Indikasjoner på at barnehagar og skular melder for seint 
• Det er mange frå barnehagane som rapporterte at dei bekymra seg i 2018, men det var få 

som sette i gang tiltak 
• Lavt forbruk av psykiatriske spesialisthelsetenester, både innan voksen- og 

barnepsykiatrien. Dette blir omtalt som eit underforbruk.  

 

6 TILGJENGELEGE OG KJENTE 
TENESTER? 

Sidan vi har brukt mykje plass på dei andre avsnitta, prøver vi å fatta oss i korthet her.  
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Vaksne. Hovudbildet er at det psykiske helsehjelpstilbudet for vaksne både er tilgjengeleg og 
kjent. Det går fort å komma til når ein har behov for hjelp. Nokre gonger tar det berre nokre 
dagar, og det går sjeldan over sju dagar før brukarane blir gitt eit tilbod. 

Også Loftet blir beskrive som tilgjengeleg og kjent. Frå brukarhald får vi opplyst at kjennskapen 
til Loftet har endra seg dei siste ti-femten åra, og at det er langt fleire brukarar av tilbodet der no 
enn før. Ein av brukarane sa det slik: «Loftet har eit heilt anna rykte i dag enn tidlegare. Det har 
vore framsnakka i mange år, både av personal og brukarar. Det er eit fantastisk lokale, heilt 
unikt, og har både snikkar- og keramikkverkstad.». 

På Loftet er det måndag35- og onsdagsgruppe for ungdomar/unge vaksne og torsdagsgruppe for 
vaksne. Det som er litt spesielt er at det berre er gutar på ungdomsgruppa og berre damer på 
vaksengruppa. Dette er sjølvsagt ikkje intendert frå kommunen si side, men har berre vorte sånn. 
I intervjua får vi opplyst at det har vore slik i ungdomsgruppa over lengre tid, medan det har vore 
ei blanding av kvinner og menn i vaksengruppa, og at kjønnsubalansen no ikkje er representativ. 

Tidlegare hadde Loftet også tilbod om lågterskel rusgruppe. Denne har imidlertid blitt avvikla på 
grunn av bemanning. Intervjua tydar på at dette tilbodet er sterkt sakna blant brukargruppa. Det 
blir trekt fram at det ikkje nødvendigvis er så lett for denne brukargruppa å nytte dei alternative 
tilboda på Loftet, og at «det er veldig viktig at dei også har eit tilbod».  

Når det gjeld barn og unge er hovudbildet at dei psykiske helsetenestene ikkje er spesielt 
tilgjengelege, som vi tidlegare har vore inne på. Når det gjeld i kva grad tenestene er kjente, er 
bildet noko blanda, og bør nyanserast: 

• Kommunepsykologen er kjent, men lite brukt av barn og unge, og intervjua tyder på at ein 
del potensielle samarbeidspartnarar ikkje veit at stillinga i utgangspunktet er tiltenkt barn 
og unge 

• Barne- og familieteamet er marknadsført, nokså kjent, men ikkje tilgjengeleg 
• Det psykiske helsehjelpstilbudet på helsestasjonen har ein redusert tilgjengeleghet, sidan 

kapasiteten er kraftig redusert. Dette påverkar òg kjennskapen: «Ein reklamerer mindre 
for seg sjølv når ein veit ein ikkje har kapasitet».  

• Enkelte peikar på at barn, ungdom og deira føresette er usikre på kvar dei skal henvenda 
seg 

 

 

35 Måndagsgruppa blir drifta av Mental Helse  
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7 BRUKARMEDVERKNAD OG 
BRUKAROPPLEVINGAR 

7.1 INNLEIING 

Ein av problemstillingane i prosjektet var korleis brukarane opplev tilbodet. I gjennomgangen 
syntest vi det var mest naturleg å behandla brukaropplevingane undervegs, i staden for å behandla 
det som eit eige punkt. Det betyr at brukarstemma er representert i gjennomgangen av tilbod, 
organisering, samhandling, tidleg hjelp, og tilgjengeleghet og kjente tenester. I denne delen blir 
derfor berre behandla brukarmedverknad 

Vi har ikke sett på brukermedvirkningen i konkrete enkeltsaker, men på brukernes opplevelse av 
brukermedvirkning og brukermedvirkning på systemnivå. 

Ifølge helsedirektoratets veileder gir brukarmedverknad fordeler til alle, dvs. brukarane får 
innverknad og mestring, det skaper legitimitet og det gir betre tenester. 

Ifølgje helse- og omsorgstenestelova § 3-10 skal kommunen sørga for at brukarar blir høyrde ved 
utforminga av tenestetilbodet, at det blir etablert system for innhenting av erfaringane til 
pasientar og brukarar og synspunkter, og at det blir lagt til rette for samarbeid med 
organisasjonane i brukargruppene 

7.2 BRUKARMEDVERKNAD 

Brukarundersøkingar. Heimetenesten gjennomfører jevnlige brukerundersøkelser, sist gang i 
2017. Denne omfatter alle brukarar som får tenester frå heimetenesten, også vaksne brukarar av 
psykiske helsetenester. Det er ikkje noko tilsvarande for barn og unge som får psykiske 
helsetenester.   

Undersøkelsen inneheld standardsspørsmål som alle som mottar ulike typer hjemmetenester får36. 
Hovedbildet er at brukerne av heimet i Suldal (inkludert vaksne brukere av psykiske 
helsetenester) er svært fornøyde med tenesten. Totalsnitt i Suldal er på 5,4, i Norge er snittet 4,8. 
Undersøkelsen inneheld fire indikatorer på brukermedvirkning. Desse får et snitt på 5,3 (av 6 
moglege), det nasjonale snittet er på 4,4. Døme her er: Jeg får være med å bestemme hvilken 
hjelp jeg skal motta (5,6), jeg får være med å bestemme hvordan hjelpen skal utføres (5,1) 

 

36 Døme: De ansatte utfører arbeidsoppgavene på en god måte, eg får den hjelpen eg trenger slik at eg kan bo 
hjemme. Også en rekke spørsmål om respektfull behandling, tilgjengeleghet, informasjon, brukermedvirkning og 
helhetsvurdering. 
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Tenester for vaksne. I intervjua blir vi fortalde at brukarmedverknad er noko dei tilsette er 
veldig opptatt av. Dette kjem til dømes til uttrykk gjennom å spørje «kva er viktig for deg», og at 
ein saman definerer mål å jobba mot.  

Tilbakemeldingane tydar på at brukarane medverkar i utføringa av tenestene, til dømes ifm. 
samtaletilboda eller Loftet. 

Vi blir også opplyst om at dei ulike metodane dei tar i bruk også er med på å støtte opp om 
brukarmedverknaden. Eksemplar på slike metodar er recovery37 eller motiverande intervju.  

Kommunen har involvert to brukarrepresentantar i prosjektgruppa til strukturert tverrfagleg 
oppfølgingsteam. Desse er med hovudsakeleg gjennom prosjektmøter og workshops, og 
statusmøter 3-4 gonger i året. Det ble også gjennomført brukarintervju i starten på prosjektet.  

Tenester for barn og unge. I spørjeundersøkinga som danna grunnlag for ståstedsanalysen som 
blei gjennomført i samband med BTI-modellen (2018), måtte respondentane ta stilling til 
påstanden: «Min teneste er meget god til å involvere barn i bekymringssakar». Resultata viste at 
5 prosent av dei tilsette i barnetenestene var einige i dette (dvs. barnehager og skoler), mens 16 
prosent av dei tilsette i hjelpetenestene var einige i dette (til dømes helsestasjon, PPT, barnevern) 
Eitt av hovudmåla med Suldal sin BTI-modell blei derfor å sikre brukarmedverknad – ikkje berre 
for barn og unge, men også foreldra38.  

Erfaringane så langt, i samband med BTI, er at tenestene har blitt meir bevisste på 
brukarmedverknad. Både i form av at det har vore mykje fokus på det i BTI-samanheng, men òg 
fordi tenestene har fått konkrete verktøy. Samstundes er BTI-rettleiaren tydeleg på at barn og 
foreldre skal involverast. Det blir imidlertid framheva at ein stadig må «trene på det og ha fokus 
på det, slik at brukarmedverknad står høgare». Samstundes blir det påpeika at «Men vi er ikkje 
der vi bør vere», og at dette er noko som kjem til å bli etterspurt av tenestene i det vidare arbeidet 
med BTI.  

Til liks med prosjektet om strukturert tverrfagleg oppfølgingsteam, engasjerte også BTI-
prosjektet to brukarrepresentantar i prosjektgruppa. Vi får opplyst om at desse representantane 
blant anna bidrog til å forenkle språk og informasjon, og kom med råd angåande samordning av 
møter og møtefrekvens. Då prosjektet gjekk over til drift hausten 2019, blei prosjektgruppa til ein 

 

37 Recovery er eit fagleg perspektiv som tar utgangspunkt i at betring er ein sosial og personleg prosess, der målet er 
at den enkelte kan leva eit meningsfullt liv trass i dei avgrensingane problemet kan forårsaka. Myndiggjøring og 
gjenvinning av kontroll over eige liv er sentrale element i betringsprosessen (Kjelde: Sammen om mestring - Veileder 
i lokalt psykisk helsearbeid og rusarbeid for voksne – et verktøy for kommuner og spesialisthelsetenesten 
(Helsedirektoratet: 2014).). 

38 Opplyst i intervju.  
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ekspertgruppe39. Brukarrepresentantane er framleis inkludert i denne gruppa. Frå 
prosjektmedarbeidarane blir det peika på at det hadde vore interessant å «ikkje berre hatt 
«…vaksne brukarrepresentantar, men også unge» og at ein har prøvd å involvera ungdomsrådet.  

Suldal kommune har eit aktivt lokallag i Mental helse, med mange engasjerte representantar. Dei 
arrangerer mellom anna ei måndagsgruppe på Loftet. De har mykje positivt å seie om det 
kommunale tilbodet, men saknar faste møter med dei kommunale leiarane, til dømes ein gong i 
året eller halvåret. 

7.3 VURDERING 

Ståstedsanalysen fra 2018 tyder på at Suldal har eit betydeleg betringspotensial mht. å involvere 
barn og unge i bekymringssaker. Det er derfor bra at eitt av hovudmåla med Suldal kommunes 
BTI-modell er å sikra brukarmedverknad, og erfaringane så langt er at tenestene er blitt meir 
bevisste på dette. 

Så langt er det vaksne brukarar som har vore involvert i brukarundersøkingar og utvikling av nye 
samarbeidsprosjekt. Etter vår vurdering bør kommunen også vurdere å involvere yngre brukarar i 
utviklinga av det psykiske helsehjelpstilbodet til barn og unge, ikkje minst fordi det er på dette 
området Suldal kommune har størst betringspotensial. 

Suldal kommune har eit aktivt lokallag i Mental helse, med mange engasjerte representantar. Dei 
har mykje positivt å seie om det kommunale tilbodet, men saknar faste møter med dei 
kommunale leiarane, til dømes ein gong i året eller halvåret. Etter vår vurdering høyrast dette ut 
som ein god ide, både fordi lokallaget kan vera ein viktig ressurs for kommunen og motsett. 

 

 

 

 

 

39 Dei møtes ein gang i året, og elles ved behov.  
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VEDLEGG 
7.4 AVGRENSNING OG METODE 

Hovuddelen av merksemda i dette prosjektet er retta mot det psykiske helsehjelpstilbodet i Suldal 
kommune, herunder samtaletilbod, miljøtenester og aktivitetstilbod. I tillegg har vi, med 
bakgrunn i informasjonen som kom fram i datainnsamlinga, lagt særleg vekt på tilbodet til barn 
og unge.  

I samband med problemstillinga om korleis samhandlinga mellom dei mest sentrale aktørane som 
yter tenester til personar med psykiske problem fungerer, har vi avgrensa oss til utelukkande 
kommunale/interkommunale tenester. Med andre ord har vi ikkje intervjua representantar frå 
spesialisthelsetenesta. Dei sentrale aktørane vi valte ut med henblikk på samhandling er eining 
for psykisk helse, legar, barnevern, kommunepsykolog, helsestasjon og NAV (rus). Sistnemnde 
blei tatt med i prosjektet fordi nasjonale tal tydar på at dei fleste rusmisbrukarar òg har ei psykisk 
liding.  

I prosjektet har vi føretatt ein såkalla metodetriangulering av data. Dette inneber at dei ulike 
problemstillingane blir belyst gjennom bruk av forskjellige datakjelder. Rapporten bygger på ei 
rekke intervjuar, dokumentanalysar og analysar av statistikk og tal. Bruken av både kvalitative og 
kvantitative data bidrar til å gi ulike perspektiv på analysegrunnlaget. For eksempel er antakelser 
basert på tall- og dokumentanalysar testa ut i fleire intervjuar.  

 

7.4.1 KJELDER 

Intervju 

I tråd med kvalitativ metode har vi tatt utgangspunkt i strategisk utval av informantar. Eit slikt 
utval bygger på ei systematisk vurdering av kven som er mest relevant og interessant å intervjue i 
forhold til prosjektets formål og problemstillingar. Samstundes har vi einskilde innslag av 
snøballutvelging, då einskilde informantar blei valt ut på bakgrunn av tips frå tidlegare 
informantar.  

Vi har intervjua totalt 45 personar:  

- 12 brukarar og 2 føresette til unge brukarar 
- 7 tilsette ved eining psykisk helse  
- Leiar for eining psykisk helse  
- Representant frå barnevernet 
- Kommunepsykolog 
- 3 tilsette ved helsestasjonen 
- 2 legar  
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- 2 representantar frå NAV: leiar og ruskonsulent  
- Leiar for Suldal bu- og aktivitetstiltak  
- Leiar for Rysteg  
- 4 representantar frå Mental Helse  
- 2 prosjektkoordinatorar for BTI 
- 2 prosjektkoordinatorar for Strukturert tverrfagleg oppfølgingsteam  
- Oppstartsmøte med rådmann og kommunalsjef 
- Tildelingskontoret 
- Leiar psykisk helse og rus i Sauda  

Brukarane vi har intervjua blei henta frå/rekruttert gjennom både eining psykisk helse, 
helsestasjonen og Mental Helse i Suldal.  

Det skal nemnast at alle intervjua blei gjennomført hausten 2020, dvs. i koronaperioden. Derfor 
er alle intervjue utført per Teams, telefon eller liknande.  

Dokumenter 

Vi har gått gjennom ei rekke styringsdokument og rapportar:  

- Handlingsplan og organisering for psykisk helse og rusarbeid i Suldal kommune (2020)40 
- Ståstedsanalysa utført i samband med BTI-prosjektet i 2017  
- Organiseringa av heimetenester  
- Arbeidsdokument og forslag til organisering for barne- og familieteamet  
- Tilstandsrapportar for barnehagar og skular i Suldal, 2017-2019  
- Tilsynsrapport helse- og omsorgstenester til personar med utviklingshemming frå 2018  
- Ungdata-rapport 2019  
- Sintef-rapport om kommunalt psykisk helse- og rusarbeid frå 2019  
- BrukerPlan-kartlegging 2018  
- Brukarundersøkinging 2017 for heimetenesta  
- Brukartilfredshetsevaluering av kommunale tenester blant personar med 

rusmiddelproblem 2020 frå Kompetansesenter rus 
- Arbeidsmiljørapport frå Bedriftshelsetenesta Tal/statistikk 
- Tal om ressursfordeling frå Sintef 
- Brukardata frå kommunen 
- Tal om forbruk av psykiatriske spesialisthelsetenester frå Helse Vest  
- Tal frå BrukerPlan 
- Tal frå brukartilfredshetsevaluering frå Kompetansesenter rus  

 

40 Planen er ikkje datert, men vi får opplyst fra leiar av psykisk helse at planen er frå 2020. Den er ikkje politisk 
behandla. 
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Vedlegg 1: Tabell – barrerar som i stor/nokon grad hindrar meg i å handle hensiktsmessig 
bekymringssakar 41 

Barrierar som i stor/nokon grad 
hindrar meg i å handle 
hensiktsmessig i bekymringssakar  

Barnehage Barneskule Ungdomsskule 

For lite tid til å følge opp 54% 53% 65% 

Redd for å øydelegge relasjonen 52% 69% 29% 

Små forhold  47% 69% 31% 

Vanskeleg å vite korleis eg skal 
handle  48% 46% 59% 

 

 

41 Utdrag av tabell i ståstedsanalysa vi har fått tilsendt av kommunen. Uthevingane samsvarar med originaltabellen.  
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SAKSGANG 
Utval Møtedato Saksnummer 
Kontrollutvalet  11.02.21 05/21 
   
 
Saksansvarleg: Arkivkode: Arkivsak: 
Odd Gunnar Høie 216  
 
 
TINGING AV NYTT FORVALTNINGSREVISJONSPROSJEKT – 
«KRITISK KOMPETANSE»  
 
 
Sekretariatet sitt framlegg til vedtak: 
 
Suldal kontrollutval tingar ein revisjonsrapport om «Kritisk kompetanse» i samsvar vedlagte 
prosjektmandat/med dei endringane som kjem fram i møtet.  
 
Oppdraget tingast frå Rogaland Revisjon IKS innanfor ei rame på 300 timar.  
 
 
 
Vedlegg: «Kritisk kompetanse» - prosjektmandat frå Rogaland Revisjon IKS  
    
Bakgrunn: 
Ifølge forskrift om kontrollutval og revisjon skal kommunen jamleg bli gjenstand for 
forvaltningsrevisjon og/eller eigarskapskontroll i samsvar med gjeldande lover og reglar.  
 
Utvalet gjorde følgjande vedtak i møtet 12.11.20, sak 25/20: 

 
Suldal kontrollutval ber Rogaland Revisjon IKS om å leggje fram utkast til 
prosjektmandat på forvaltningsrevisjon av «Kritisk kompetanse» i neste møte. 
 

Rogland Revisjon IKS har med bakgrunn i dette vedtaket utarbeidd prosjektmandatet som er 
vedlagt saka. 
 
Revisjonen har skissert følgjande føremål og problemstillingar:  
 

Føremålet med prosjektet er å undersøkja korleis Suldal kommune identifiserer 
kompetansegap og kva kommunen gjer for å lukka eventuelle gap. 

 
 
Problemstillingar:  
 

•    I kva grad har Suldal kommune eit gap mellom kva kommunen har og kva som 
trengs av kompetanse? 
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•    Kva slags tiltak vert nytta for å lukka eventuelle kompetansegap: 
 

o Rekrutteringstiltak? 
 
o Kompetanseutvikling og opplæring av eigne tilsette? 
 
o Nyttiggjering og samhandling av kompetanse på tvers av tenesteområda? 
 

•    Korleis arbeidar kommunen med å få ned sjukefråværet? 
 
Rogaland Revisjon IKS vil gjennomføra prosjektet i løpet av våren, for venteleg å levera 
rapport hausten 2021. Prosjektet er kostnadsrekna til eit arbeidsforbruk på ca. 300 timar. Det 
er lagt inn eit budsjett for forvaltningsrevisjon og eigarskapskontrollar på inntil 400 timar i 
2021. Revisor har levert rapporten om «Psykisk helsehjelp» til møtet i dag, 11.02.21. Dette 
oppdraget hadde ei rame på 200 timar. Revisor brukte 285 timar på prosjektet i 2020. Arbeidet 
er dermed i hovudsak utført og kostnadsført i 2020. 
 
Kontrollutvalet må ved tinging vurdera om dei føreslåtte problemstillingane dekkjer det 
utvalet ønsker å oppnå med prosjektet. Utvalet kan komme med eigne innspel eller 
presiseringar i møtet. 
 
 
 
Aksdal, 04.11.21 
 
 
Odd Gunnar Høie 
Seniorrådgjevar/utvalssekretær 
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Adresse:                                       Organisasjonsnr.:  Telefon: Epost: 
Lagårdsveien 78, 4010 Stavanger          887 052 832  40 00 52 00 post@rogaland-revisjon.no 

 
PROSJEKTMANDAT 

Kritisk kompetanse 

Suldal kommune, 2020 
 
Bakgrunn 
Kontrollutvalet i Suldal kommune ba i møte 12.11.2020 om utkast til prosjektmandat for 
gjennomføring av ein forvaltningsrevisjon med temaet «Kritisk kompetanse».  
 
Statistisk sentralbyrå sin prognose for Suldal dei neste 20 åra syner ein kraftig reduksjon i 
talet på innbyggarar i den arbeidsføre delen av befolkninga. Folketalet vil gå noko ned, frå 
3804 i 2020 til 3691 i 2040, men den største endringa vil vere ei forskyving i aldersgruppene. 
Dei eldste aldersgruppene vil få ei auke, medan dei andre aldersgruppene vil få ein reduksjon: 
 
 
Figur 1 – Statistisk sentralbyrå sin befolkningsprognose for Suldal fram mot år 2040  
 

 
(Kjelde: SSB. Hovudalternativet MMM). 
 
I Kommuneplan 2015-24 set kommunen som mål at fleire skal bu og arbeide i Suldal. Ikkje 
berre er det viktig at tilflytta innbyggjarar blir verande i Suldal, men det er òg viktig å få 
utflytta Suldalsungdom til å flytta tilbake når dei stiftar familie. For å lukkast med dette vert 
ulike tiltak skissert, som til dømes at:  
 

0-15 år 16-18 år 19-34 år 35-66 år 67-74 år
75 år og

eldre

2020 771 148 637 1534 378 336

2025 688 150 605 1481 374 440

2030 625 144 594 1437 378 541

2035 595 133 584 1389 392 611

2040 621 110 559 1359 379 663
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• Kommunen skal sørga for tilgjengelege bustadtomter på Sand og i grendesentra, og 
arbeida for å oppretthalda områder med spreidd busetnad.  

 
• Skulle det dukka opp søknader til kommunen som kan føra til nye arbeidsplassar, vil 

kommunen freista å vere open for å gi dispensasjon frå vedtekne planar. 
 

• Kommunen skal sørga for å ha utleigebustader tilgjengeleg.  
 
I likskap med mange andre bygdekommunar, har Suldal kompetanseutfordringar. I 
årsmelding for 2019 kjem det fram at kommunen har vanskar med å sikra nok kvalifiserte 
søkarar til stillingar som sjukepleiar, helsesjukpleiarar, legar og lærarar. Hausten 2020 har 
kommunen fått tilsett fire legar, noko som gjer at behovet no er dekka. Men framleis treng 
kommunen fleire sjukepleiarar, helsesjukepleiarar og lærarar. I 2020 har kommunen dessutan 
opplevd utfordringar knytt til rekruttering av leiarar til ulike stillingar, som til dømes rektor. 
 
I «Strategisk kompetansestyring» (Linda Lai 1997:109) vert vi minna på at det finst fleire 
måtar å lukka eit kompetansegap på:  

 
1) Tilskot av ny kompetanse gjennom rekruttering,  

 
2) Nyttiggjering av eksisterande kompetanse ved samhandling og fleksibel bruk av 

kompetansen  
 

3) Auka kompetanse gjennom opplæring.  
 
Suldal kommune sin Økonomiplan m/ handlingsplan 2021-24 skisserer ei rekke tiltak, og 
blant desse finn vi kompetanseutvikling. Her kan vi lese at kommunen skal søka «skapa ein 
kultur for læring, samstundes som ein satsar på etter- og vidareutdanning». Av tiltak knytt til  
kompetanseheving kan nemnast: 

• Gjennomføring av leiarutdanning for kommunale leiarar  
• Utvikling av framtidige leiartalent og gjennomføring av leiarutdanning for desse 
• Tilsette som vil sikra seg høgare kompetanse skal få tilbod om stipend og opptil 30 

prosent reduksjon av stilling. 
• Tilsette fagarbeidarar skal få tilbod om utdanning til barnehagelærar, sjukepleiarar og 

jordmor gjennom ei desentralisert ordning. 
 
For skulane vil det frå 2025 vere krav om eit bestemt tal studiepoeng for å undervisa i fag som 
norsk, matematikk og engelsk. Av denne grunn prioriterer kommunen desse faga når lærarar 
søkjer om vidareutdanning. Andre fag som vert prioritert er Spesialpedagogikk og 
Profesjonsfagleg digital kompetanse. 
 
Skuleåret 2019-20 har 4 prosent av dei tilsette lærarane i Suldalsskulen ikkje godkjend 
utdanning. Dette er ei betring frå skuleåret året før, då 11,1 prosent ikkje hadde godkjend 
utdanning: 
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(Kjelde: Grunnskulane sitt informasjonssystem, GSI) 
 
Kvart år utarbeider Suldal ei samla oversikt over aldersfordelinga blant dei tilsette i 
kommunen. Ved å samanlikna tala for dei siste fire åra, kan vi sjå på utviklinga over tid; 
 
Figur 2 – Historisk utvikling i alderssamansetninga til dei tilsette i Suldal kommune 
 

 
 
Av figuren kan vi sjå at medan prosentdelen som hadde passert 50 år var 41 prosent i 2016, 
var tilsvarande prosentdel i 2019 43 prosent. Skilnaden er ikkje stor, men begge dei to yngste 
aldersgruppene har hatt ein nedgang. 
 
For kommunen vil det vere mogleg å nytta seg av arbeidskraftreservane som kan løysast ved 
mindre bruk av deltid og lågare sjukefråvær. I Suldal kommune er det eit uttalt mål å få fleire 
tilsette til å arbeida i heile stillingar1. Dei tre siste åra har utviklinga gått mot større stillingar 
og fleire heiltidsstillingar, men framleis er det berre ein knapp tredel av stillingane som er 
fulltidsstillingar: 
 

 
 
(Kjelde: Sak 023/20 AMU) 

 
1 Dette er ei målsetting som kjem fram i kommunen sin Plan for å behalde og rekruttere frå 2014. I høve til 
gjeldande Planstrategi skal planen reviderast i 2022 

2014-15 2015-16 2016-17 2017-18 2018-19 2019-20

Del av undervisning gitt 

av undervisningspersonal 

med godkjend utdanning 94,3 99,6 89,2 91,3 88,9 96

18-29 år 30-39 år 40-49 år 50-59 år 60 år og over

2016 61 142 149 154 88

2017 68 144 149 168 79

2018 72 125 153 165 84

2019 53 115 147 161 75
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Prosent heiltidsstillingar 24 % 25 % 29 %

Gj. snittleg stillingsstorleik alle tilsette 67 % 69 % 70 %

Gj. snittleg stillingsstorleik deltidstilsette 59 % 58 % 57 %
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Å få til heile stillingar vil vere enklast på arbeidsplassar der ein ikkje arbeider på helg. For 
tilsette i einingar med helgearbeid, typisk innan pleie og omsorg, må arbeidsgjevar leggja til 
rette for eit samarbeid med dei tillitsvalde, og søkje finna løysingar i tråd med lov- og 
avtaleverk.  
 
Eit anna viktig element i kommunen sitt arbeid med å sikre seg tilstrekkeleg kompetanse og 
arbeidskraft til ei kvar tid, vil vere arbeidet med å få til eit lågt sjukefråvær. I 2019 enda 
sjukefråværet i Suldal kommune på eit rekordhøgt nivå, nærare bestemt 9,9 prosent. Dette var 
godt over landsgjennomsnittet for kommunesektoren (4,9 prosent) og kommunen sitt eige 
måltal på 6 prosent; 
 
Figur 3 – Utvikling i sjukefråvær i Suldal kommune  
 

 
(Kjelde: Suldal kommune) 
 
Som vi kan sjå av figuren har sjukefråværet blant dei tilsette i Suldal kommune vist ei kraftig 
auke dei seinare åra. Kommunen har innført fleire tiltak, deriblant kartlegging av 
arbeidsmiljøet. Kommunen gjennomfører systematiske kartleggingar av det fysiske og 
psykososiale arbeidsmiljøet gjennom medarbeidarsamtalar, medarbeidarundersøkingar, 
vernerundar og rapportering/oppfølging av avvik. Kommunen har dessutan inngått eit tettare 
samarbeid med kommunen sin bedriftshelseteneste.  
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Bestilling: 
Kontrollutvalet i Suldal kommune ba 
i møte 12.11.2020 om eit utkast til 
mandat for forvaltningsrevisjon, med 
temaet «kritisk kompetanse». 

Problemstillingar: 

• I kva grad har Suldal kommune eit 
gap mellom kva kommunen har og 
kva som trengs av kompetanse? 

• Kva slags tiltak vert nytta for å 
lukka eventuelle kompetansegap: 

o Rekrutteringstiltak? 
o Kompetanseutvikling og opplæring 

av eigne tilsette? 
o Nyttiggjering og samhandling av 

kompetanse på tvers av 
tenesteområda? 

• Korleis arbeidar kommunen med å 
få ned sjukefråværet? 
 

Føremål: 
Føremålet med prosjektet er å 
undersøkja korleis Suldal kommune 
identifiserer kompetansegap og kva 
kommunen gjer for å lukka eventuelle 
gap. 

 
Skulle datamaterialet tilseie det, kan revisor gjera mindre endringar av problemstillingane 
undervegs. Større endringar i problemstillingane må avklarast med kontrollutvalet. 
 
REVISJONSKRITERIER 
Revisjonskriteria er element som inneheld krav eller forventningar, og vil bli brukt til å 
vurdera funna i dei undersøkingane som blir gjennomførte. Kriteria skal vera grunngjevne i, 
eller utleia av, autoritative kjelder innanfor det reviderte området. 
 
I dette prosjektet blir lagt følgjande kjelder til grunn for utvikling av revisjonskriterium: 

o Økonomiplan med handlingsprogram (2021-24) 
o Kommuneplan (2015-24) 
o Strategisk kompetanseplan (2016) 
o Plan for å rekruttere og behalde (2014) 

 
Dei endelege revisjonskriteria vil verta utleia undervegs i prosjektet. 
 

AVGRENSNING OG METODE 

I prosjektet vil vi kartleggja kva Suldal kommune gjer for å identifisera kompetansegap og 
korleis dei bruker rekruttering og kompetanseutvikling for å lukka eventuelle kompetansegap. 
Personal- og organisasjonsavdelinga har eit overordna ansvar for å identifisera 
kompetansegap og lukka gap. Tenesteområda har eit ansvar for å overvaka eige 
tenesteområde, rekruttera etter behov og utvikla kompetansen til eigne tilsette.  
 
Datainnsamlinga vil basere seg på ulike datakjelder:  

o Skriftleg materiale: Dokument som beskriv mål, strategiar og tiltak, og rapportar på 
framdrift og status i forhold til implementering av tiltak og mål. 
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o Statistikk: Tilgjengeleg talmateriale frå kommunen og SSB.  
o Intervju: Sentrale nøkkelpersonar i kommunen vert intervjua.  

 
I prosjektet vil vi gjere ein såkalla metodetriangulering av data. Dette inneber at dei ulike 
problemstillingane vert undersøkt gjennom bruk av ulike datakjelder. Trianguleringa skal 
bidra til å utvida og forsterka datagrunnlaget i analysen, samtidig som ulike innsamlings-
metodar gir ulike perspektiv på analysegrunnlaget. Opplysningar frå dokument- og 
nøkkeltals-analysar vert testa ut i intervju, og påstandar i intervju vert testa ut gjennom å 
henta inn nye data/ oppfølgingssamtalar. 
 
 
OMFANG 
Prosjektet vert utarbeid av forvaltningsrevisor, Frode K. Gøthesen i samarbeid med 
forvaltningsrevisor, Ståle Opedal. Det vert lagt opp til eit tett samarbeid med representantar 
frå kommunen.  
 
Tid til prosjektplanlegging, kartlegging, analysar og rapportering er rekna til omlag 300 timar.  
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SAKSGANG 

Utval Møtedato Saksnummer 
Kontrollutvalet 11.02.21 05/21 
Kommunestyret   
 
Saksansvarleg: Arkivkode: Arkivsak: 
Odd Gunnar Høie 033  
    
 
ÅRSMELDING FOR KONTROLLUTVALET 2020 
 
 
Sekretariatet sitt framlegg til vedtak: 
Kontrollutvalet godkjenner årsmeldinga for 2020 (med eventuelle endringar som kjem fram i 
møtet).  
 
Innstilling til kommunestyret: 
Suldal kommunestyre tek årsmeldinga for 2020 frå kontrollutvalet til orientering.  
 
 
 
Saksvedlegg:  framlegg til årsmelding for 2020 

    
Saksorientering: 
 
I følgje kommuneloven § 23-5 skal ”kontrollutvalget rapportere resultatene av sitt arbeid til 
kommunestyret eller fylkestinget”. 
 
Utkast til årsmelding for kontrollutvalet si verksemd i 2020 følgjer vedlagt. Den er sett opp 
etter omtrent same mal som tidligare årsmeldingar. 
  
Årsmeldinga summerer opp utvalet sin aktivitet i 2020 og gir eit samandrag av dei hovudsaker 
som utvalet har hatt til handsaming gjennom året. Årsmelding gjer dessutan en total oversikt 
over alle saker til handsaming. 
 
Årsmeldinga vert lagt fram for kommunestyret til orientering etter at kontrollutvalet har 
godkjent den. Eventuelle endringar som måtte komme frå utvalet vil bli innarbeida før den blir 
vidaresendt.  
 
 
Aksdal, 04.02.21 
 
 
Odd Gunnar Høie 
Seniorrådgjevar/utvalssekretær 
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INNLEIING  
Kontrollutvalet si årsmelding er ei tilbakemelding til kommunestyret om utvalet 
si verksemd og kva saker og oppgåver som er tatt opp, drøfta, og handsama i 
2020. 
 
I følgje kommunelova § 23-5 skal ”kontrollutvalet rapportere resultata av 
sitt arbeid til kommunestyret”. 
 

1. OM KONTROLLUTVALET  
 
Kontrollutvalet er eit lovpålagt organ som skal på vegne av kommunestyret 
syte for tilsynet med forvaltninga av kommunen og selskap som kommunen 
eig eller er deleigar i gjennom rekneskapsrevisjon, forvaltningsrevisjon og 
eigarskapskontroll. Utvalet skal også sjå til at revisjonen fungerer på ein trygg 
måte. Ordninga er heimla i kommunelova og forskrift om kontrollutval og 
revisjon.  
 
Kontrollutvalet er ikkje underlagt andre organ enn kommunestyret og 
rapporterer og legg fram si innstiller til dette. Kontrollutvalet har eige 
reglement, vedteken av kommunestyret fyrste gong i 2012 og det blei revidert 
i 2020,som følgje av ny kommunelov. 
 
Det er kommunestyret sjølv som vel medlemmene. Kontrollutvalet skal ha 
minst fem medlem, og etter § 23-1 skal minst eit medlem veljast blant 
kommunestyret sine representantar. Tilsette i kommunen er utelukka frå val til 
kontrollutvalet. Medlemmene kan heller ikkje vere medlem/varamedlem i 
andre utval, som har avgjerdsmakt, eller vere i styret eller 
bedriftsforsamlingar, der kommunen har eigarinteresser. 
 

2. MEDLEMMENE I UTVALET 
 
For valperioden 2019-2023 har kommunestyret vald følgjande medlemmer: 
 
Faste medlemmer    Varamedlemmer: 
Leiar      Tormod Skeie (SV)   1. Dag Fisketjøn (V) 
Nestleiar Henrik Halsne (Ap)  2. Astrid Brommeland (Sp) 
Medlem  Ragnhild Sukka (V)  3. Janneke Wijgergangs (MDG) 
Medlem  Eldbjørg Sivertsen (Uavh)  
Medlem  Per Gudmund Øxtra (Sp)  
 
Per Gudmund Øxtra er utvalet sin kommunestyrerepresentant. Janneke 
Wijgergangs fekk etter vedtak i kommunestyremøtet 22.09.20 fritak for 
perioden 2019-2023. Astrid Brommeland blei i same møte vald som 2. vara.  
 
Utvalsleiar har møte- og talerett i kommunestyret, når utvalet sine saker blir 
handsama. Han kan også overlate denne retten til andre medlem i utvalet. 
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Ordføraren har møte- og talerett i utvalet. Ho har ikkje møtt i 2020. 
Rådmannen har ikkje møterett, men kan innkallast av utvalet. Han, eller andre 
frå administrasjonen har delteke i alle møta. 
 
Møta vert gjort kjent på kommunen sine nettsider og sekretariatet sine 
heimesider (www.kontrollutvalgene.no). På desse stadene vert også 
sakspapira og protokollar lagt ut.  
 

3. AKTIVITETEN I KONTROLLUTVALET I 2020 
 
Kontrollutvalet har i 2020 hatt 4 (5) møte fordelt på to møte første halvår og to 
møte andre halvår. Utvalet har opne møte, men dei skal eller kan vedta 
lukking når dette er heimla i lov. Utvalet held møta på rådhuset.  
 
Utvalet har hatt 27 (26) saker til handsaming, kor 6 (8) saker blei oversendt til 
kommunestyret. 42 (41) saker har blitt lagde fram for utvalet til orientering. 
Samla oversyn over saker og orienteringssaker følgjer som vedlegg til 
årsmeldinga.  
 
På dagskonferansen i Sandnes for kontrollutval i Rogaland 9. januar deltok 
alle fem medlem. På kontrollutvalskonferansen i regi av Norges Kommune-
revisorforbund (NKRF) på Gardermoen 29. - 30. januar deltok også alle faste 
medlem. Konferansen til Forum for kontroll og tilsyn (FKT)  i juni blei avlyst 
som følgje av koronapandemien. 
 

4. KONTROLLUTVALET SINE HOVUDOPPGÅVER 
 
Kontrollutvalet har oppgåver knytt til internt tilsyn og kontroll gjennom 
rekneskaps-revisjon, forvaltningsrevisjon og eigarskapskontroll. Utvalet skal 
også sjå til at revisjonen fungerer. 
 
4.1 REKNESKAPSREVISJON 
 
Kontrollutvalet skal sjå til at kommunen sin årsrekneskap vert revidert på ein 
trygg måte. Kontrollutvalet skal også halde seg orientert om revisjonsarbeidet 
og sjå til at det går føre seg i samsvar med lov og føresegner, god kommunal 
revisjonsskikk (GKR) og kontrollutvalet sine instruksar. 
 
Kontrollutvalet hadde i møtet 25.05.20, sak 02/20 kommunen sin 
årsrekneskap for 2019 til handsaming. Totalt sett blei rekneskapen gjort opp 
med eit rekneskapsmessig mindreforbruk/overskot på kr 11,5 mill.kr. 
 
Årsrekneskapen viste eit positivt netto driftsresultat med 57,7 mill. kr, som 
utgjer 10,1 % av driftsinntektene. Resultatet var også i fjor i toppsjiktet blant 
norske kommunar. Kontrollutvalet hadde inga merknader til rekneskapa. 
Revisor hadde levert rein revisjonsmelding. 
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Årsrapport og skatterekneskapen 2019 frå Skatteoppkrevjaren vart lagt fram 
til orientering i same møte. 
 
4.2 FORVALTNINGSREVISJON 
 
I følgje kommunelova skal kontrollutvalet sjå til at det årleg vert gjennomført 
forvaltningsrevisjon av den kommunale verksemda. Forvaltningsrevisjon skjer 
etter kommunestyret sin vedtekne plan for forvaltningsrevisjon.  
 
Ny plan for forvaltningsrevisjon for perioden 2020 - 2024 blei utarbeida i 2020, 
og var basert på ein Risiko- og vesentleganalyse. Kommunestyret vedtok den 
nye planen, etter innstilling frå kontrollutvalet, i møtet 22.09.20, sak 65/20.  
 
Arbeidet med planen starta på våren og det blei av revisjonen utarbeida utkast 
til plan med risiko – og vurderingar til maimøtet. Utvalet drøfta planen i juni og 
kom med si innstilling til kommunestyret. I følgje vedtatt plan er 
prioriteringslista følgjande: 
 
• Miljøtenesta (2020) – (Psykisk helsehjelp) 
• Kritisk kompetanse (2021) 
• Førebygging og tidlig innsats (2021) 
• Styring og kontroll med investeringsprosjekt (2022) 
• Forbetring og effektivisering (2022) 
• Legetenesta og legevakta (2023) 
• Integrering av flyktningar (2023) 
 
Kontrollutvalet handsama oppfølging av rapport om «Klima og energiplan» i 
junimøtet. Kommunestyret tok oppfølginga til orientering i møtet 22.09.20, sak 
59/20. 
 
Utvalet har tinga to rapportar for levering i 2021. Det gjeld revisjon av 
«Psykisk helsehjelp og miljøtenesta» og «Kritisk kompetanse».  
 
4.3 EIGARSKAPSKONTROLL 

 
Kontrollutvalet er også pålagt og sjå til at det vert ført kontroll med forvaltninga 
av kommunen sine interesser i selskap m.m. Kontrollutvalet skal også her 
utarbeide ein plan for gjennomføring av si eigarskapskontroll. Planen for 
eigarskapskontroll 2021-2024 blei vedtatt av kommunestyret i møte 22.09.20, 
sak 65/20. I planen er IVAR IKS prioritert prosjekt.  
 
I septembermøtet blei oppfølging av rapporten om «Eigarskapsforvaltning» 
handsama. Kommunestyret handsama oppfølgingssaka i møtet 15.12.20, sak 
85/20, og tok rådmannen si tilbakemelding til orientering.  
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4.4 REVISOR/REVISJONEN SITT ARBEID  
 
Tilsyn med revisjonen blir gjennomført ved gjennomgang av revisjonens 
planer og rapporter. Utvalet innhentar kvart år uavhengighetserklæring frå 
ansvarleg revisor. Revisor har møte- og talerett i utvalet sine møte. 
Rogaland Revisjon IKS har sidan 01.07.12 vore kommunen sitt 
revisjonsselskap. Suldal kommune blei fullverdig eigar i Rogaland Revisjon 
IKS frå 01.01.17.  
 
Oppdragsansvarleg rekneskapsrevisor var i 2020 Tore Kristensen med kontor 
i Stavanger.  
 
Revisor har møte- og talerett i utvalet sine møte. Det har møtt ein eller fleire 
revisorar frå Rogaland Revisjon IKS på alle møta. Dei har presentert 
revisjonsplan og lagt fram mandat og rapportar frå forvaltnings-
revisjonsarbeidet. 
 
Kontrollutvalet har handsama revisor si eigenerklæring, samt revisor sin plan 
for rekneskapsrevisjon.  
 
4.5 ETTERLEVINGSKONTROLL (NYTT) 

Kontrollutvalet skal mellom anna «påse ….at det føres kontroll med at den 
økonomiske forvaltning foregår i samsvar med gjeldende bestemmelser og 
vedtak….». Revisor er derfor pålagt, ifølgje ny kommunelov, å gje ei skriftleg 
uttale til kontrollutvalet seinast 30. juni. Dette er omtalt som ei ny oppgåve for 
revisor, kalla i § 24-9 «forenkla etterlevingskontroll».  
 
Rogaland Revisjon IKS kom med si uttale for rekneskapsåret 2019 i haust 
(utsett frist i år). Revisor hadde undersøkt om Suldal kommune hadde 
etterlevd Vedtekter for Ulla-Førre næringsfond. Revisor hadde ingen 
merknader.  
 
4.6 TILSYN MED FORVALTNINGA 
 
Tilsyn med forvaltninga er gjennomført ved at utvalet har fått orientering frå 
rådmannen om spørsmål og saker utvalet har tatt opp. 
 
I junimøtet blei utvalet orientert om «Snøscooterkjøring og løyver».  
 
Utvalet vedtok ein plan for orienteringar frå administrasjonen i maimøtet. 
Rådmannen orienterte om sitt ansvarsområde i juni. Kommunalsjef for 
utvikling, plan og teknisk orienterte i september. I novembermøtet deltok 
kommunalsjef for helse og omsorg.  
 
Utvalet er og blitt orientert om statlege tilsyn og framlegg til budsjett.  
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5 BUDSJETT/REKNESKAP-KONTROLLARBEIDET I KOMMUNEN 

Økonomiavdelinga har opplyst følgjande rekneskapstal for 2020. 
 
 
TENESTE 1100 

REKNESKAP 
2019 

BUDSJETT 
2020 (utvalet) 

REKNESKAP 
2020 

Godtgjersle og 
driftsutgifter 

118 015 255 000 156 886 

Revisjonstenester 735 264 855 000 932 280 
Sekretariatstenester 177 000 183 000 183 000 
Sum utgifter (eks. mva.) 1 030 279 1 293 000 1 272 166 
 
Kontrollutvalet handsama hausten 2020 framlegg til budsjett for 
kontrollarbeidet for 2021. Totalt var framlegg til budsjett inkl. revisjonstenester, 
sekretariatstenester og kontrollutvalet sine eigne utgifter på kr 1 266 000. 
Framlegget vart sendt til kommunestyret for handsaming. 
 

6.  SEKRETARIATET FOR KONTROLLUTVALET 

Kommunane er pålagt å ha eit kontrollutvalssekretariat som er uavhengig, 
dvs. ikkje knytte opp mot rådmann eller revisjon. Haugaland Kontrollutvalgs-
sekretariat IKS kom i drift frå 2005 og har vore i verksemd i 16 år. 
 
Selskapet er eid av 10 kommunar og oppgåvene blir ivaretatt av to tilsette. 
Sekretariatet har, i tillegg til kontakt og samarbeid med utvala, administrasjon 
og politisk leiing, samarbeid med tri revisjonsselskap, andre interkommunale 
selskap i regionen og sekretariata i Rogaland, Vestland og Agder. 
 
Sekretariatstenester for kontrollutvalet er i 2020, som tidligare år, ivaretatt av 
Haugaland Kontrollutvalgssekretariat IKS. Fast utvalssekretær har vore 
seniorrådgjevar Odd Gunnar Høie. Sekretariatet har eigne heimesider der 
mellom anna alle sakskart, protokollar og rapportar blir lagde ut fortløpande. 
 
For valperioden 2019 - 2023 er Gerd Helen Bø valt som medlem i 
representantskapet med 1. vara Øyvind Lovra Tveitane og 2. vara Øyvind 
Valen. Ordføraren deltok på det digitale representantskapsmøtet 27.04.20. 
 

7. OPPSUMMERING 
 
Aktiviteten i 2020 har vore nesten som planlag til tross for koronapandemien. 
Det er blitt utarbeida nye planar for forvaltningsrevisjon og eigarskapskontroll 
for dei neste fire åra.  
 
Utvalet sendte innstilling om  revidering av utvalet sitt reglement til 
kommunestyret. Utvalet har handsama oppfølging av to rapportar. 
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Det er tinga to nye rapportar for levering i 2021. Administrasjonen har gjort 
greie for aktuelle saker som utvalet har bede om undervegs gjennom året. 
Administrasjonen har elles gjort greie for økonomisituasjonen gjennom 
rekneskap og budsjett, samt andre aktuelle saker. FKT-konferansen i juni blei 
ikkje arrangert. 
 
 

**** 
 
 

Sand, 11. februar 2021 
 
 
Eldbjørg Sivertsen   Tormod Skeie        Ragnhild Sukka 
           Leiar 
 
 
 
Per Gudmund Øxtra            Henrik Halsne 
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VEDLEGG TIL ÅRMELDING 2020 
 
Saker til handsaming: 
 
01/20 Godkjenning av protokoll frå møte 21.11.19 
02/20 Suldal kommune – uttale til årsrekneskapen for 2019   
03/20 Arbeidet med plan for forvaltningsrevisjon og eigarskapskontroll 2020-

2024 – presentasjon av risiko- og vesentlegvurdering og prioritering av 
prosjekt 

04/20 Årsmelding for kontrollutvalet 2019 
05/20 Plan for orienteringar om resultatområda og stabsfunksjonane 
06/20 Referat- og orienteringssaker 25.05.20 
 
07/20 Godkjenning av protokoll frå møte 25.05.20 
08/20 Referat- og orienteringssaker 11.06.20 
09/20 Orientering frå administrasjonen – v/rådmannen 
10/20 Oppfølging av forvaltningsrevisjonsrapport – «Klima og energiplan» 
11/20 Framlegg til plan for forvaltningsrevisjon og eigarskapskontroll 2021-

2024 
12/20 Val av nytt forvaltningsrevisjonsprosjekt  
13/20 Reglementet til kontrollutvalet – endringar som følgje av ny 

kommunelov 
 
14/20 Godkjenning av protokoll frå møte 11.06.20 
15/20 Orientering frå administrasjonen – kommunalsjef for utvikling, plan og 

teknisk 
16/20 Oppfølging av revisjonsrapport – «Eigarskapsforvaltning» 
17/20 Tinging av nytt forvaltningsrevisjonsprosjekt – «Psykisk helsehjelp og 

miljøtenesta»  
18/20 Revisor si eigenerklæring for 2020 
19/20 Budsjett 2021 – kontrollarbeidet i kommunen – kontrollutvalet sitt 

framlegg 
20/20 Referat- og orienteringssaker 17.09.20 
 
21/20 Godkjenning av protokoll frå møte 17.09.20 
22/20 Orientering frå administrasjonen – kommunalsjef for helse og omsorg 
23/20 Forenkla etterlevingskontroll av  økonomiforvaltninga for 2019 – 

revisor si attestasjonsuttale 
24/20 Orientering om revisjonsplan for rekneskapsåret 2020 
25/20 Val av nytt forvaltningsrevisjonsprosjekt 
26/20 Framlegg til møteplan for 2021 
27/20 Referat- og orienteringssaker 12.11.20 
 
Saker til orientering:  
 
1. Samhandlinga mellom utvalet, ordfører og rådmann – til diskusjon i møtet 
2. Retningsliner for korleis kontrollutvalsmedlemmer kan handsama saker frå 

innbyggarar som tar direkte kontakt – til diskusjon i møtet 
3. Statusoversyn pr. mai 2020 
4. Kst.vedtak 12.12.19, sak 169/19 – fritak for verv som varamedlem Svein Ø. 

Berge 
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5. Fylkesmannen - informasjon om statlige tilsyn med kommunane i Rogaland 2020 
6. Protokoll frå representantskapsmøte i RYMI 13.11.19 
7. Protokoll frå representantskapsmøte i Haugaland Vekst IKS 21.02.20 
8. Protokoll frå representantskapsmøte i Haugaland brann og redning IKS 23.04.20 
9. Protokoll frå repr.møte i Haugaland kontrollutvalgssekretariat 27.04.20 
10. Protokoll frå generalforsamling i Haugaland Kraft AS 30.04.20 
11. Innkalling til representantskapsmøte i IKA Rogaland IKS 10.06.20  
12. Oversyn over kostnadane til kontroll og revisjon 2019 og budsjett 2020 
13. Perioderapportering pr. 31.12.19 frå Rogaland Revisjon 
14. Tilbakemelding frå konferansen 09.01.20 – Forum for kontrollutvalg i Rogaland 
15. Protokoll frå årsmøte i Forum for kontrollutvalg i Rogaland 
16. Tilbakemelding frå NKRF konferansen 29. – 30. januar 2020 
17. Årsrapport og skatteregnskap for 2019 frå skatteoppkrevjaren i Suldal 
18. Samhandlinga mellom utvalet, ordfører og rådmann – til diskusjon i møtet 
19. Snøscooterkjøring og løyver - orientering v/rådmannen 
20. Framlegg til «Retningsliner for korleis kontrollutvalsmedlemmer kan handsama 

saker frå innbyggarar som tar direkte kontakt»  
21. Brev frå Suldal mållag om manglande oppfølging av Målbruksplanen for Suldal 

kommune, dagsett 24.04.20 
22. Førebels svarbrev til Suldal mållag v/Havrevoll, dagsett 07.05.20 
23. Statusoversyn pr. juni 2020 
24. Medlemsinformasjon mai 2020 – frå FKT 
25. Statusoversyn pr. september 2020 
26. Perioderapportering pr. 31.07.20 frå Rogaland Revisjon IKS 
27. Protokoll frå representantskapsmøte i Haugaland Vekst IKS  12.06.20 
28. Protokoll frå representantskapsmøte i Interkommunalt Arkiv Rogaland IKS 

10.06.20 
29. Kommunal Rapport «Kontrollutvalget kan kreve at komm.direktøren stiller på 

møte»  
30. Statusoversyn pr. november 2020 
31. KST vedtak 22.09.20, sak 45/20 Fritak frå politisk verv 
32. KST vedtak 22.09.20, sak 46/20 Val av nytt varamedlem til kontrollutvalet 
33. KST vedtak 22.09.20, sak 54/20 Reglementet til kontrollutvalet 
34. KST vedtak 22.09.20, sak 59/20 Oppfølging av rapport «Klima og energiplan» 
35. KST vedtak 22.09.20, sak 65/20 Plan for forvaltningsrevisjon og 

eigarskapskontroll 
36. Reglement for kontrollutvalet - etter KST vedtak 
37. Protokoll frå representantskapsmøte i RYMI 01.09.20 
38. Innkalling til repr. møte i Haugland brann og redning IKS – 13.11.20 
39. NKRF/dept. 24.08.20 – Enkeltrepresentanter kan delta digitalt i et ellers fysisk 

møte 
40. NKRF/dept. 02.10.20 – Sekretariatet kan delta digitalt i fysiske møter i 

kontrollutvalget 
41. Kommunedirektøren kan ikke endre eller redusere kontrollutvalgets 

budsjettforslag for kontrollarbeidet – svarbrev frå KMD 
42. Foreløpig invitasjon til Forum for kontrollutvalg i Rogaland sin konferanse i 

Sandnes 25.02.21 
 

122


	Innkalling 110221
	Sak 01-21 Godkjenning protokoll
	Protokoll 110221 - Suldal
	Sak 02-21 Referatsaker
	Brev sak Ymse 121120
	Rapport - tilsyn med barnevernet - Fylkesmannen
	Avslutning av tilsyn - Fylkesmannen
	Klarert Jule- og nyttårsbrev til ordføraren i Suldal kommune 2021
	Svar på nyttårsbrev om Norsk Stein
	Forlik i Suldal Bad-konflikten_ – Ekstremt vanskeleg mekling
	Statusoversikt 110221
	Økononisk oversyn kontroll og revisjon 2020
	Timerapportering RR 311220
	Protokoll - 131120 - repr møte
	Om KU - lokaldemokratiets vaktbikkje des 2020
	Sak 03-21 Orientering fra adm
	Sak 04-21 Rapport - Psykisk helsehjelp
	Rapport - Psykisk helsehjelp
	Sak 05-21 Tinging av nytt forvaltningsrevisjonsprosjekt
	Prosjektmandat Kritisk kompetanse Suldal kommune
	Sak 06-21 Årsmelding 2020
	Årsmelding 2020 - Suldal kontrollutval



